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G L A S I L O  S O C I A L I S T I Č N E  ZVEZE D E L O V N E G A  LJ UDS TVA ZA P O MU R J E

»NE DOVOLJUJEMO SAMOVOLJE«
(S  s e je  O K  Z K S  in  0 0  S Z D L )

UGOTOVLJEN PORAST OSEBNE POTROŠNJE — PREDLAGAJO, NAJ 
NE BI PREMIRALI V VSEH GOSPODARSKIH ORGANIZACIJAH -  
KNJIGOVODJE IN USLUŽBENCI BREZ NEPOSREDNEGA VPLIVA NA 
PROIZVODNJO NAJ NE BODO PREMIRANI -  NE DOVOLIMO SAMO
VOLJE STROKOVNJAKOV IN »STROKOVNJAKOV« — STROKOVNOST 
NI VSE, VEČ NAM POMENIJO DOBRI SOCIALISTIČNI ODNOSI -  
ODPRAVIMO NEPRAVILNOSTI V GOSPODARJENJU, KI JIH POVZRO
ČAJO PREDVSEM SUBJEKTIVNE OKOLNOSTI.

Ne seji okrajnega komiteja 
ZKS in okrajnega odbora SZDL, 
ki je bila v soboto, je poročal 
Franc Rogi, pretiš. OO SZDL, 
o sedmem plenumu Glavnega 
odbora Socialistične zveze de
lovnega ljudstva Jugoslavije in 
o proračunu okrajnega odbora 
Socialistične zveze, ki ga bo 
s pooblastilom na tej razšir
jeni seji, dokončno razčlenilo

Zunanjepolitični komentar

PIRATSKO
DEJANJE
Francoske ladje so na odpr

tem morju, daleč od maroške 
obale, ustavile jugoslovansko 
ladjo »Slovenija« in jo prisili
le, da je v Oranu iztovorila 
okrog 150 ton orožja in streli
va, ki je bilo namenjeno »al
žirski m upornikom«.

To so bila skopa poročila 
francoske uradne agencije, ki 
je hotela preslepiti mednarod
no javnost. Ta poskus se ni 
posrečil, ker so se tudi v fran
coskih uredništvih in radijskih 
postajah našli ljudje, ki so po
vedali svetu resnico o tem 
podlem in piratskem ravna
nju francoske ladje. Predvsem 
je treba poudariti, da orožje 
ni bilo namenjeno alžirskim 
upornikom, temveč nekemu 
podjetju v Maroku. Del fran
coskega tiska pa je želel biti 
»zanimiv« in je poročal o ti
hotapstvu orožja in podobnih 
nemogočih zadevali, čeprav je 
bil tovor "Slovenije" po vseh 
predpisih opisan o register in 
najavljen o namembnem ma
roškem pristanišču. Francozi 
so pozabili, da je prevoz orož
ja na račun kakega tujega tr
govskega podjetja v neodvis
nih državah vsakodnevna in 
normalna operacija z medna
rodnega pravnega stališča. 
Francozi so tovor s pomočjo 
svojih vojakov sami izkrcali, 
medtem ko so »Slovenijo« 
ustavili 60 milj od obale.

Tako so francoski pirati 
prekršili pravico plovbe po 
svobodnem morju in načelo 
svobode mednarodne plovbe. 
Francoski predstavnik zuna
njega ministrstva ni bil pre
pričevalen, ko je novinarjem 
izjavil, da »se ne želi spuščati 
o pravna vprašanja, ker gre v 
tem primeru za vojaško-poli- 
tično zadevo«. Vrsta tujih no
vinarjev se z njegovo izjavo 
ni strinjala in je zahtevala po
drobnejša pojasnila za nasilno 
dejanje. Še bolj zanimiva pa 
je izjava francoskega uradne
ga predstavnika, ki je našemu 
novinarju osebno dejal, da so 
Francozi prekršili mednarodno 
pravo in se zavedajo, da bodo 
izgubili proces pred medna
rodnim sodiščem v Haagu. Ja
lov je francoski izgovor, da so 
enote francoske mornarice 
ustavile našo ladjo o carin
skem pasu, ki obsega 50 milj. 
ker ta cona sega le 50 km od 
obale. Komandant jugoslovan
ske ladje je od francoskega 
častnika dobil uradno potrdi
lo, da je bila »Slovenija« 
ustavljena 60 milj od severno
afriške države, daleč od fran
coskih teritorialnih voda in od 
Uroke obalne cone francoske 
carinske kontrole.

predsedstvo okrajnega odbora 
SZDL. V poročilu o sedmem 
plenumu so izčrpni podatki o 
porastu osebne potrošnje in sta
nju v gospodarstvu, ki doka
zujejo znaten napredek, ka- 
Pomiurju. Dokaj živahna raz
prava je ugotovila niz slabosti 
pri gospodarjenju v Pomairju, 
ki izvirajo predvsem iz subjek
tivnih razlogov, na 'katere so 
bili politični delavci in pred
vsem komunisti nekoliko pre
malo pozorni. Najpomembnejši 
del razprave je naslednji:

Rudi Rapl-Savo je poudaril, 
da povzročajo premijski pravil
niki podjetij med delavci neza
dovoljstvo, ker niso stimulativ
ni. Ni nujno, da obstaja premi- 
ranje v vseh gospodarskih orga
nizacijah, je trdil tovariš Savo 
in pripomnil, da je bila izreče
na ta trditev tudi na nedavni 
tiskovni konferenci v Ljubljani, 
kjer sta odgovarjala ha vpraša
nja novinarjev dva člana Cen
tralnega komiteja ZKS. Enako 
velja za knjigovodje in pisarni
ške ljudi, ki ne vplivajo na 
proizvodnjo s pripombo, da 
sploh ne moremo uvideti vzro
ka, zakaj so premi rani, saj mo
rajo biti ažurni že po svoji služ
beni dolžnosti.

Ivan Horvat je zahteval 
ostro borbo proti nepravilno
stim, toda hikraiti je opozoril, da 
je ob tem potrebno nenehno 
upoštevati in opozarjati na ob
stoječe objektivne težave. »Kar 
nismo ustvarili, tega tudi ne mo
remo dati,« je rekel.

Aleksander Pirher je začel 
razpravo o trgovini. Govoril ie 
o tem, da je porast cen večji 
od porasta plač in da za to ni 
krivca, ker se trgovina v sploš
nem izgovarja na industrijo, 
deta listi na grosiste itd. Tova
riš Horvat je ob tem poudaril, 
da se premalo poslužujemo 
vseh možnosti, ki so nam na 
razpolago za izbolišanie raz
mer. S tem je mislil organe ojb- 
lasti in razna strokovna združe
nja. Tovarišica Sida Podleskova 
ie opozorila na nevarnost, da 
bomo ob sestavi družbenih pla
nov in proračunov zopet iskali

preveč sredstev tam, kjer bodo 
s tem prizadeti potrošniki. Na
dalje so govorili o velikih 
skrajnostih pri urejanju izvoza 
živine, kar ima za posledico ne
nehno naraščanje cen mesu.

Tov. Vertotova je poudarila, 
da so premije zelo visoke v 
razmerju z dohodki delavcev 
in da je zato revizija premij
skih pravilnikov zelo zaželena, 
kajti sicer »nastaja pomislek, je 
rekla, »ali se osebna potrošnja 
ne povečuje samo ljudem, ki 
sodijo med premirane.«

Jan Ros je zelo odločno na
stopil proti pojavom samovolje 
strokovnjakov in »strokovnja
kov«. Navedel je nekaj prime-

K a n d i d a t  z a  Z v e z n i  
z b o r  n a i  b o  

J A N E Z  H R I B A R
Na sobotni seji okrajnega ko

miteja ZKS in okrajnega odbora 
SZDL je sporočil sekretar OK 
ZKS, tovariš Ivan Horvat, da 
dr. Anton Vratuša ne more kan
didirati za zbor Zvezne ljudske 
skupščine zato, ker ga službene 
dolžnosti preveč zaposlujejo. 
Okrajno politično vodstvo je 
potem predlagalo, da bi na le
vem bregu Mure kandidiral 
tov. Janez Hribar, ki ga v teh 
krajih ljudje že dokaj dobro 
poznajo.

rov vsiljevanja sklepov delav
skim svetom in sploh organom 
delavskega upravljanja po stro
kovnjakih. Ti primeri dokazu
jejo izigravanje članov delav
skega upravljanja, ki menijo, 
da iim je s tem izrečena neza
upnica. Tov. Ros je večkrat po
udaril, da ne smemo dopuščati 
samovolje, da kaže, da smo 
marsikje izgubili kriterij pri 
stimulaciji strokovnjakov in da 
smo včasih smatrali za strokov
njake tiste, ki vedo lepo govo
riti, a ne vedo tako lepo tudi 
delati.

Marija Prizmičeva je opozo
rila na dejstvo, da se preveč 
ceni zgolj strokovnost, sociali
stična vrednost dela pa se ob 
tem ne ocenjuje. Navedla je 
primer »Mure«. Nad 500 zapo
slenih delavk v tem podjetju 
ocenjujejo zgolj strokovno in 
proizvodno, kako se pa te žene 
politično izživljajo, nihče ne 
vpraša. Tovarniški zaupniki tu
kaj ne predstavljajo političnega 
delavca, gledajo le na napake 
delavk in ne opazijo tega, kako 
nesocialistično postopa z njimi 
direktor. »Politični delavci pa 
smo za to, da vidimo socialistič
ne odnose in jih krenimo,« je 
zakl jučila tov. Prizmičeva.

V nadaljnjem delu seje so 
poročali predsedniki občinskih 
odborov SZDL o volitvah v 
osnovne organizacije SZDL in 
o prvih zborih volivcev za vo
litve ljudskih poslancev.

Volitve v osnovne organizaci
je SZDL so bile primerno opra
vljene in so skoraj v vseh obči
nah zabeležili porast članstva. 
Prvi zbori volivcev za volitve 
delegatov za kandidacijske kon
ference so tudi dobro' uspeh. 
Udeležba je bila večja, kot so 
pričakovali, kar kaže veliko 
zanimanje volivcev za volitve v 
zvezno in republiške ljudske 
skupščine. 'Skora j povsod so raz
pravljali tudi o kandidatih, ki 
naj ;ih predlagajo na kandida
cijskih konferencah. Ugotovili 
so, da so pri volitvah v osnovne 
organizacije SZDL in ob volit
vah za kand:dacijske konferen
ce žene bolj upoštevali, kot 
kdaj prej, kar je videti v znat
no večjem številu glasov, ki so 
jih tokrat dobile žene.

GOSPODARJI
Veliko prostega časa porabijo delavci za pogovore o de

lavskem samoupravljanju. To niso teoretiziranja, čeprav 
često omenjajo načela. Doba delavskega upravljanja je sicer 
kratka, toda dovolj dolga, da sleherni delavec ve o upravlja
nju toliko, da lahko razpravlja o delovanju delavskega sveta, 
njegovih komisij in upravnega odbora ter ugotavlja pravil
nosti in nepravilnosti njihovega sklepanja. Ob vsakdanji 
praksi razpravljajo torej o oseh bistvenih problemih svojega 
dela in življenja z več ali manj družbenega stališča in to je 
že velik napredek v delavskem upravljanju.

Morda je bistvena ugotovitev, da ocenjujejo delavci sko
zi odnose vrednost delavskega upravljanja v tem ali onem 
podjetju. Če so med upravami podjetij in organi delavskega 
upravljanja slabi odnosi, temu gotovo niso krivi delavci. 
Marsikje je delavski svet in upravni odbor samo za to, da 
potrdi to, kar se je rodilo v glavah posameznikov iz uprave 
podjetja. Ponekod niti ne seznanjajo predsednikov organov 
delavskega upravljanja s problemi, ki jih potem obravnavajo 
seje teh organov, temveč sklicujejo te seje ali direktor ali 
njegov najožji sodelavec, jih potem sami vodijo in uporablja
jo predsednika zgolj zato, da izpelje glasovanje, o katerem 
si včasih sam ni na jasnem. Seveda gre tu graja tudi pred
sednikom takih organov upravljanja, ki niso dovolj energič
ni, da bi uveljavili svoje pravice in dolžnosti.

Ponekod se je zgodilo, da je delavski svet prevzel inicia
tivo in odločil drugače, kot strokovnjaki ali uslužbenci 
uprave. V takšnih primerih se je skoraj vedno našel nekdo 
izmed prizadetih in se postavil delavskemu svetu ali njegovi 
komisiji po robu z zapletenijni računskimi ali tehničnimi po
stopki in sdokazalt, da delavski svet ne more o tem objek
tivno odločati. V skrajnih primerih se sklicujejo tudi na za
kone, ki ne dopuščajo drugačne odločitve, kot jo je iznašel 
dotičnik sam.

V splošnem so poročila delavskemu svetu ali upravnemu 
odboru (često si niti ne zaslužijo takega imena) zelo površna, 
ker so tudi seje prehitro sklicane in slabo pripravljene, za 
kar so pravzaprav odgovorni predsedniki obeh organov de
lavskega upravljanja, in če ni tako, so poročila nerazumljivo 
strokovna ali pa tako enostranska, da si z njimi delavec, ki 
ima na razpolago največkrat le zdravo logiko, ne more po
magati. Na ta način so velikokrat ssfabricirani« tudi pravil
niki o premiranju, katerih osnove so često le finančni poka
zatelji, ne pa delovna storilnost, torej organizacija dela, de
lovna disciplina, novatorstvo in ostali faktorji, ki mnogo po
menijo v proizvodnji in njenem povečanju.

Preprosti delavci so marsikje kritizirali tako premiranje 
na osnovi finančnih pokazateljev, ki so čestokrat o diame
tralnem nasprotju s proizvodnimi pokazatelji, toda o organih 
delavskega upravljanja so jih zavračali s trditvijo "premijski 
pravilnik je zakonito sprejet, torej je vsak vaš pomislek brez
predmeten". Tako seveda do revizije osnov premijskih pra
vilnikov ni prišlo, ker se delavec pač nima namena zoper
stavljati zakonom. Tako se je torej marsikje zgodilo, da so 
"strokovnjaki" in tudi strokovnjaki ščitili s sklicevanjem na 
zakonitost svoje interese, sklepe, avtoriteto ali ničemrnost in 
hkrati odvračali kritiko od sebe, svojih slabosti in napak 
ter jo ustnerjali o zakonodajalca, to pa je družbena ureditev.

Tudi marsikaterega političnega delavca je premotila 
bleščeča gostobesednost posameznikov, ki so pod krinko pra
vilnosti širili samovoljo, zavito v virtuozno, bleščečo fraza- 
jenje, v kar so marsikje skrivali lastnosti, kot so sebičnost, 
zloba, domišljavost, apolitičnost in še marsikaj, česar sicer 
ne moremo poimenovati s sovraštvom do družbe, končni uči
nek pa je vendarle družbena škoda.

Menim, da je povsem razumljivo, da so z razvojem de
lavskega upravljanja nastala takšna nesoglasja, kajti delav
ski sveti s komisijami in upravnimi odbori prevzemajo vedno 
več pristojnosti, ki so bile prej izključno ali večinoma v ro
kah posameznih uslužbencev, ki se še vedno ne morejo spri
jazniti z dejstvom, da pomenijo v delavskem upravljanju 
vedno manj, da se spreminjajo iz ljudi, ki samostojno odlo
čajo, o ljudi, ki poročajo. Torej je zelo razveseljiva ugotovi
tev, da se delavci v organih delavskega upravljanja že zelo 
zavedajo svoje vloge gospodarjev in da si teh pravic, ki sa 
združene tudi z odgovornostjo, ne pustijo kratiti.

VIKTOR SIREC

L e t n a  s k u p š č in a  o k r a jn e g a  s in d ik a ln e g a  s v e ta

K r e p iti z d r a v e  te ž n je
V nedeljo je bila v dvorani hotela »Zvezda« v Murski So

boti letna skupščina okrajnega sindikalnega sveta. Skupščine 
se je udeležilo poleg delegatov iz vseh občin več političnih 
funkcionarjev, med njimi državni podsekretar dr. Anton Vra
tuša, sekretar OKZKS IvanHorvat, predsednik OLO Rudi 
Čačinovič, zastopnik Republiškega odbora sindikata in drugi. 
Predsednik OSS Lojze Valenčič je skupščini obširno poročal 
o delu sindikata v preteklem letu.

Tov. Valenčič je uvodoma 
poudaril, da bi morala vodstva 
podružnic razpravljati o sindi
kalnem delu v širših, ne lokali- 
stičnih merilih. Nekaj podobne
ga se je pojavilo tudi v neka
terih občinskih sindikalnih sve
tih. Take težnje povzročajo v 
sindikatu nedelavnost in malo
dušje. Mnogo sindikalnih po
družnic je na razpotju med sta
ro in novo prakso: ne morejo 
najti svojega mesta v širši 
skupnosti, v komuni. Čeprav je 
sindikat dal podlago za splošno 
uveljavljanje delavskega samo
upravljanja kot družbenega sa
moupravljanja, se mi vsiljuje 
misel, da smo to nalogo izvedli 
nekoliko preveč formalno, saj 
ugotavljamo, da je v vseh teh 
organih premalo delavcev.

Važno je tudi vprašanje vpli
va sindikata na javno življenje 
v svoji okolici. Ugotavljamo, da 
se člani sindikata premalo uve
ljavljajo v množičnih organiza
cijah, kjer bi morali zastopati 
pravilno stališče do posameznih 
pojavov.

Za tem se je tov. Valenčič do
taknil splošnega izobraževanja 
članov sindikata. Dejal je, da 
bi morale to nalogo prevzeti 
delno tudi »Svobode«, prosvet
na društva-in komisije za druž
beno upravljanje pri SZDL. Tak 
način dela se je obnesel n. pr. 
v Ljutomeru, kjer je sindikat 
sklical organe samoupravljanja, 
»Svoboda« pa je preskrbela pre
davatelje.

V preteklem letu je izšlo pre
cej gradiva za študij, tako gra
divo' L kongresa delavskih sve
tov, različni zakoni, perspektiv
ni načrti občin, okrajev, repub
like itd. Druga važna stvar izo
braževanja ie strokovno uspo
sabljanje delavcev.

Tov. Valenčič je obširno po
ročal tudi o izpolnitvi letnih 
proizvodnih načrtov v posamez
nih gospodarskih organizacijah. 
Vprašanje ie — je dejal — ko
liko so sindikati pri tem plani
ranju sodelovali in odločali.

V razpravi je spregovorilo 
več delegatov in gostov, ki so 
s svojimi prispevki ocenjevali 
dosedanje delo sindikata. VIK
TOR PINTARIČ, predsednik 
občinskega sindikalnega sveta 
v Ljutomeru, je poudaril neka
tere nove prijeme pri delu sin
dikata v 1 jutomerski občini, kjer 
je občinski sindikalni svet pre
dlagal v vse občinske svete in 
komisije ObLO delavne člane 
sindikata. Zanimanje za stro
kovno izobraževanje pa je sin
dikat vzbudil predvsem v klu
bih organov delavskega samo
upravljanja.

Predsednik komisije za druž
beno upravljanje pri OO SZDL 
tov. V. ŠIFTAR je pozval člane 
sindikata, naj podprejo napore 
komisije, ki želi skupno z ma
riborsko komisijo v čim kraj
šem času urediti šolo za delav
sko samoupravljanje v gradu 
Bori. Za tem je govoril o tarif
nih in premijskih pravilnikih. 
Zbori proizvajalcev naj zahte
vajo no njegovem mnenju po
novne razprave o tarifnih in 
premijskih pravilnikih povsod 
tam, kjer ti ne ustrezajo svoje
mu namenu.

Posamezni delegati so govori
li o cenah prehrambenih pred
metov, o delu strokovnega sin
dikata, o skrbi za delovnega člo
veka v proizvodnji itd.

Delegati so izvolili na letni 
skupščini nov, petnajstčlanski 
upravni odbor OSS.

Dva kandidata 
za Zvezni zbor?

Do 23. januarja so bili izve
deni v vseh krajih radgonske 
občine predvolilni sestanki, na 
katerih so volivci izvolili dele
gate za kandidacijske konferen
ce. V večih krajih so razprav
ljali na teh sestankih o drob
nih krajevnih problemih, po
nekod pa so izrazili željo, naj 
bi kandidirala za zveznega 
ljudskega poslanca Ivan Kreft 
ali Tone Truden, za republiške
ga poslanca pa Marija Levar
jeva.

*  ,
Letos bodo pričeli graditi v 

Radgoni nov stanovanjski blok, 
uredili bodo lekarno in zdrav
stveni dom v Radencih, pri Ne
govi pa bodo sezidali pomožno 
ambulanto in krajevno pisarno.

F ra n c  Sefo Janič,
k a n d i d a t  v  m a r tš a n s k i o b č in i

V nedeljo je bila prva kandi
dacijska konferenca v Marijan- 
cih. Zbrali so se kandidati iz 28 
krajev marijanske občine, da 
bi predlagali kandidata za re
publiški zbor. Petčlanski verifi
kacijski odbor je ugotovil, da 
so se udeležili konference vsi 
izvoljeni delegati za to konfe
renco. Predsednik okraine vo
lilne konference Jože Podlesek 
je pojasnil postopek o poteku 
volitev. Dosedanj i republiški 
poslanec Franc Rogi se je od
povedal kandidaturi v tem vo
lilnem okraju zato, ker je spre

jel kandidaturo že v enem so
boških volilnih okrajev. Obe
nem je v kratkem orisal lik se
danjega kandidata Franca Šeb- 
janiča, ki so ga soglasno pred
lagali za kandidata.

Tovarišu Francu Roglu, od
borniku marijanskega občinske
ga ljudskega odbora in doseda
njemu poslancu so se toplo za
hvalili za dosedanje prizadeva
nje in pomoč, novemu kandida
tu pa so izrazili željo, naj jih 
v svoji mandatni dobi tako če
sto obiskuje, kot sedaj v pred
volilnem času.

OBŠIREN DELOVNI PROGRAM
Svet za komunalne zadeve 

pri ObLO Ljutomer je pripra
vil za letos obširen program 
dela.

Povečali bodo zmogljivost 
mestnega vodovoda od doseda
njih 40 na 100 m vode. Prav 
tako bodo napeljali vodovod v 
osemletko. Nadaljevati namera
vajo tudi asfaltiranje cestišč in

urejanje kanalizacije. Prav ta
ko pa bodo uredili Stari trg. 
Glavni trg in Miklošičev trg. 
Med najzanimivejšimi sklepi pa 
je sklep o ureditvi zimskega in 
letnega kopališča, ki je med 
Ljutomerčani že nekaj let pred
met živahnih, vendar doslej 
brezplodnih razprav. Na vrsti 
bo tudi regulacijski načrt mesta

Ljutomera in urejevanje cest 
Jeruzalem — Cuber — Ljutomer 
in Železne dveri—Cuber.

Vse svoje delovanje bo svet 
vzporejal z delom olepševalne
ga društva. Poleg tega predvi
deva svet za komunalne zadeve 
v Ljutomeru še več drobnih 
ureditev, med temi tudi primer
ne razglasne deske.



BREZATOMSKI
PAS

Predlog poljskega zunanjega , 
ministra Rapackega o ureditvi 
brezatomske cone o Evropi je 
povzročil v evropskih državah 
precej razprav in razmišljanj.

Po mnenju jugoslovanske 
vlade je ta predlog koristen, 
ker prispeva k ublažitvi obo
roževalne dirke obeh blokov 
in zmanjšuje mednarodno na
petost. Tako so ga ocenili tudi 
o vrsti drugih držav, ki ž.eli- 
jo mir in miroljubno sodelo
vanje. Zahodnonemški social
demokrati so ta predlog oceni
li zelo pozitivno kot začetek o 
uresničevanju evropskega si
stema varnosti in kot ukrep 
za popuščanje hladne vojne. 
Po njihovem mnenju bi uresni
čitev tega načrta bila velik na
predek v naporih za okrepitev 
sistema kolektivne varnosti o 
Evropi.

Ta mnenja so pozdravili osi 
miroljubni državniki in pre
bivalci vseh evropskih držav. 
Združene države Amerike, Za
hodna Nemčija in nekatere 
druge zahodne države pa ne 
gledajo na ta predlog z naj
večjimi simpatijami, čeprav 
dopuščajo možnost razprave o 
tem problemu in podobnih 
Vprašanjih, ki zadevajo raz
orožitev. Tudi predlogi pred
sednika sovjetske vlade Bulga- 
nina so naleteli precej na glu
ha ušesa in so odgovori raznih 
zahodnih državnikov precej 
enako pobarvani. Kot vse ka
že, pač še niso dosegli med
sebojnega zaupanja, ki je po
trebno pri reševanju vseh 
mednarodnih vprašanj. Blo
kovske koncepcije so se v raz- 
orožitvenih razgovorih zadnjih 
mesecev pokazale Zelo škodlji
ve in neprimerne za uspešno 
rešitev tega pomembnega 
vprašanja.

Zahodnonemška vlada je bi
la pri obravnavanju poljskega 
predloga zelo ostra in kratko
vidna ter je storila potezo, ki 
močno duši po imperialistični 
prevzetnosti. Zunanji minister 
oon Brentano je namreč izja
vil. da nimajo niti časa niti 
oolje, da bi proučili poljski 
predlog. Taka politika je škod
ljiva in ne koristi miru v 
Evropi.

Vaš zunanje p o litič n i

NOV UPOR V VENEZUELI
Minil je komaj mesec dni od 

zadnjega upora v Venezueli, ko 
so letalski častniki hoteli strmo
glaviti vlado predsednika Hime- 
neza. Pred dnevi je izbruhnil 
nov upor, ki je Himenezu one
mogočil nadaljnje bivanje v dr
žavi. Zato je z letalom pobeg
nil v neznano smer. čeprav ne

kateri krogi zatrjujejo, da je 
poiskal zatočišče v Dominikan
ski republiki.

Oblast v Venezueli je pre
vzel sporazumno z oboroženimi 
silami civilno-vojaški odbor, ki 
je sam sebe proglasil za »patri
otsko junto«. V Caracasu in v 
nekaterih drugih mestih so dva 
dni divjali boji med vladnimi

četami in uporniki V teh bit
kah je padlo okrog 150 ljudi, 
medtem ko je bilo okrog 600 
ljudi ranjenih. V novi vojaški 
junti so kontraadmiral Lara- 
zabal in štirje polkovniki. Pa
dec Himenezove vlade je po
vzročila prepoved protivladne 
demonstracije v delavskem pre

delu venezuelske prestolnice. 
Voiaške sile so prevzele oblast 
tudi v drugih predelih Venezu
ele. Vojaška junta je izdala de
kret o osvoboditvi vseh politič
nih zapornikov in dovolila vsem 
udeležencem neuspelega upora 
ob Novem letu, da se vrnejo v 
državo in prevzamejo svoje 
prejšnje položaje.

Američani so že dobili zagoto
vila, da nova vojaška junta ne 
bo spremenila zunanje politike 
in gospodarskih odnosov do 
ZDA. V ZDA so bili ob najno
vejših dogodkih zaskrbljeni za
radi usode 400.000 Američanov, 
ki živijo na območju Venezu
ele. Prav tako Američane zelo 
zanima venezuelska nafta, ki jo 
v zadn jem času pospešeno črpa
jo v vedno večjem obsegu. Po 
zadnjih vesteh je vojna junta 
že imenovala 13-člansko civilno 
vlado.

Čuden odnos
T U R Š K E G A  T I S K A
Te dni so se pojavili v tur

škem tisku članki, ki imajo 
protijugoslovanski značaj in v 
nobenem primeru ne morejo 
prispevati k poglabljanju prija
teljskih stikov med obema dr
žavama. Povod za tako pisanje 
je bil »primer« podjetja »Rad« 
iz Beograda, ki je že leta 1953 
prevzelo v Turčiji obsežna grad
bena dela.

Zaradi poznejše podražitve 
gradbenega materiala in drugih 
stroškov je podjetje zašlo v res
ne težave, čeprav je doslej pra
vočasno in solidno izpolnjevalo 
svoje obveznosti napram inve
stitorjem. V omenjenih člankih 
napadajo to jugoslovansko pod
jetje in mu očitajo »vohunsko« 
delovanje v korist neke tretje 
sile. Te obtožbe so zelo nesram

ne in krivične za delovni kolek
tiv, ki je vse svoje sile posvetil 
izpolnjevanju svojih obveznosti. 
Našemu gradbenemu podjetju 
očitajo pisuni turških revolver- 
skih listov, da je gradilo ceste 
za satelitske države. Turške 
oblasti so brez vsake obrazlo
žitve izgnale dva uslužbenca 
tega gradbenega podjetja.

Tako ravnanje ni v skladu z 
mednarodnimi pravnimi norma
mi in s sodelovanjem med Tur
čijo in Jugoslavijo. Organiza
torji gonje v delu turškega ti
ska s svojim ravnanjem niso 
dosegli svojega cilja, ker je 
mednarodna javnost bila iz ju 
goslovanskih in drugih časopi
sov seznanjena z diskriminator
sko gonjo napram našemu pod
jetju in našim državljanom.

Indonezija v borbi za svoje pravice
Indonezijska republika si je 

s svojo politiko aktivne koeksi
stence pridobila ogromno prija
teljev po vsem svetu. Zadnji 
obiski predsednika republike 
Sukama v Jugoslaviji, Egiptu, 
Siriji, Cejlonu in v nekaterih 
drugih državah Bližnjega in 
Daljnega Vzhoda so to ugoto
vitev temeljito potrdili.

Poseben uspeh indonezijske 
zunanje politike je vsekakor 
sklenitev mirovne pogodbe med 
Indonezijo in Japonsko. Tako je 
med obema državama preneha
lo vojno stanje, ki je trajalo

od leta 1943, ko so Japonci na
padli indonezijske otoke. V se
danjem trenutku je sklenitev 
premirja z Japonci še prav po
sebno važna. Indonezija je iz
gubila nizozemske strokovnjake 
in tehnike in ji je sedaj vsaka

pomoč dobrodošla. Japonska ji 
bo izplačala okrog 800 milijo
nov dolarjev reparacij. S teini 
sredstvi si bo indonezijsko go
spodarstvo zelo opomoglo in si 
ustvarilo pogoje za nadaljnji 
razvoj države.

ZU N AN JEP O LITIČ N A R A Z P R A V A  
V NEM ŠKEM  P AR LAM EN TU

Zahodnonem ški parlam ent j e  za
k lju čil 15-nrno zu n an jep o litičn o  raz
pravo, po kateri so sp re je li vrsto  
načrtov in reso lu c ij. V n jih  zah te
vajo, naj si vlada prizad eva za s k li

can je  k on feren ce  V zhod—Zahod, v en 
dar po resn ih  d ip lom atsk ih  pripra- 
vuh. Bundestag je  od k lon il načrt re 
so lu cij socia ln o-d em ok ratsk e strank e, 
ki zahteva v zp ostav itev  dip lom atsk ih  
odnosov s P o ljsk o , odpoved  atom ski 
ob orožitvi nem šk e arm ade in p oga
jan ja  za brezatom sko con o v  Evropi.

R azprava v zahodnonem škem  par
lam entu j e  p okazala, da im ajo zu 

nan jep olitičn a sta lišča  v lad e ze lo  
m ajave tem elje . F rak cija  so c ia lis t ič 
nih p oslan cev v parlam entu je  sp o
ročila , da je  v e č je  š te v ilo  zn an stve
nikov podp isalo  p oziv poslanca SPD  
profesorja  dr. K arla B ccherta proti 
raketnim  oporiščem  v  Zahodni N em 
čiji. Sam o na univerzi v M ainzu je  
apel podp isalo  24 p rofesorjev  in d o
cen tov, med katerim i j e  tudi vladni 
k em ik  dr. W alter Reppe.

N otranja posojila . Zaradi pom anj
kanja  in v estic ijsk eg a  k apita la  bodo  
v A vstr iji tudi leto s  razp isa li več  
notranjih  javnih  posojil v skupnem  
znesku okrog 2 m ilijard  šilin g o v . 
Tako prid ob ljen a sred stva  bodo po
rabili za gradnjo h idrocentral in za 
m odern izacijo  cestn ega in ž e le z n i
škega prom eta.

Fran cosk o-iu d ijsk o  sod elo v a n je . V
New  D elh iju  so podp isali sporazum  
o gospodarskem  in tehničnem  sode
lovanju  med Francijo  in Indijo.

Dr. Konrad Adenauer

Britansko - turški razgovori
V Ankari so bili britansko- 

turški razgovori o Cipru, ki bi 
naj rešili nasprotja obeh držav 
glede ciprskega vprašanja. Ob 
tej priložnosti so vse politične 
stranke, zastopane v grškem 
parlamentu, poslale Ciprčanom 
poziv, naj ohranijo enotnost. V 
zvezi z razgovori v Ankari je

IZ M EDNARODNEGA 
GOSPODARSTVA

R ekordna proizvod njn je k la . V
A v str iji so  uradno sp oročili, da so 
lan i doseg li rekordno proizvod njo  
jek la . Tako je  n jih ova  proizvod nja  
zn ašala  2,5 m ilijon a  ton surovega  
jek la  oz. 20 odst. več kot p retek la  
leta . 

N acion a lizac ija  p r istan išča . C ey-  
lonska vlada je  sk len ila , da bo p o
sp ešila  u resn ič itev  p rojek ta  za n acio
n a lizac ijo  p ristan išča  in p r istan išk ih  
naprav v  Colom bu. Od prom etnega  
m inistra so zah teva li, naj pripravi 
načrt zakona o n ac ion a lizac iji; za
kon bodo tak oj p red lo žili v p otrd i
tev parlam entu.

N ove HC v SZ. O krog 70 m ilijard  
kilovvutnih ur e lek tr ičn e  en erg ije  bo  
dajal letn o  sistem  h idrocen tral nu 
rek i Angara, ki izv ira  iz B a jk a lsk e 
ga jezera  v S ib ir iji. Angara presega  
po m ožnostih  za p roizvod n jo  e le k 
trične e n e r g ije  V olgo, Kamo, D n je -  
per in D on skupno. Na tej reki so 
že zgrad ili h idrocen tralo  pri Irk u t
sku.

N aše trgov in sk e  zv eze  s Š pan ijo .
V Parizu so p redstavn ik i Jugoslovan
sk e narodne bank e in špan sk ega d e 
v izn ega  urada p od p isa li ju goslovan -  
sk o-šp an sk i sporazum  o trgovinsk i 
zam en javi in p lačanju . To je  prvi 
trgovin sk i stik  med p redstavn ik i 
obeh držav.

Znanstveno sod elo v a n je . V V arša
vi so sk len ili sporazum  o znanstve- 
no-tehničnem  sodelovan ju  m ed P o lj
sko in Vzhodno N em čijo  na področ
ju atom ske znanosti.

P ovečan je  proizvod nje na P o lj
skem . Po izja v i p o ljsk ega  gospodar
sk ega m inistra j e  v red n ost p ro izvod 
n je  v državi lani d osegla  156 m ili
jard 890 m ilijon ov zlo tov . V prim er
javi z lotom 1956 se je  proizvodnja  
na Poljskem  povečala  za osem  od 
stotkov.

ameriški »New York Times« 
zapisal, da na otoku ne gre več 
za borbo grških prebivalcev 
Cipra proti britanski oblasti, 
temveč da se Je začela borba 
med Grki in Turki in končno 
tudi borba med samimi Črki na 
otoku. Razdori med posamezni
mi političnimi in narodnostnimi 
grupacijami na otoku bodo po
ložaj Cipra samo poslabšali in 
onemogočili učinkovito rešitev. 
Policija v Limasolu je pred dne
vi uporabila solzilni plin in 
dimne bombe, da bi razgnala 
več sto demonstrantov, pripad
nikov turške manjšine, ki so 
zahtevali razdelitev Cipra. De
monstracije povezujejo v ob
veščenih krogih z razgovori o 
ciprskem vprašanju v turški 
prestolnici.

OSTALI DOGODKI
P red stavn ik  m adžarskega zu n a

n jega  m in istrstva  j e  ob tož il fran co
sk e  o b la sti, da rek ru tira jo  m adžar
sk e  em igran te v  tu jsk o  le g ijo . — 
P red sed n ik  k ita jsk e  v lad e  Cn En 
Laj je  zavrn il p ro šn je  treh  a m eri
šk ih  m ater, k i so  p ro sile  za p om ilo 
stitev  sv o jih  s in o v . L e-ti so b ili no 
K itajskem  o b so jen i zaradi vohun stva . 
— P o ljsk i se jem  je  sp r e je l novi 
zakon o  lju d sk ih  odborih , k i d aje  
osnovnim  organom  o b la sti v e č je  p r i
s to jn o sti in  v e č je  p rav ice  kot d o
s le j .  — V guatem alskem  kongresu  
so š te l i  g la so v e  zad n jih  p red sed n i
šk ih  v o lite v  pod stražo  59 do zob  
oboroženih  v o jak ov . T ak o so  za šč i
t ili zak on od aja lce  pred anonim nim i 
grožnjam i. — Prvi sek reta r  CK KP 
S o v je tsk e  zv eze  N ik ita  H rn ščev  je  
na k o n feren ci b e lo ru sk ih  k m etijsk ih  
a k tiv isto v  iz ja v il, da j e  reorgan iza
c ija  stro jn ih  in trak torsk ih  postaj v 
S o v jetsk i zvezi ed en  osn ovn ih  p ro 
b lem ov za n a d a ljn ji razvoj k m etij
stva . — O b p roslav i o sm e o b le tn ice  
prog lasitvo  in d ijsk e  rep u b lik e  je  
p redsednik  Prasad p reb ra l sv o jo  po
slan ico , v  k ateri pou d arja  p r iv rže 
nost in d ijsk eg a  lju d stv a  m iru. — 
P redsednik  Josip  B roz-T ito j e  č e s t i
tal pred sed n ik u  In d ije  k državnem u  
prazniku in mu ž e le l o b ilo  uspehov  
za n a d a ljn ji razvoj in d ijsk e  države .

ZBORI VOLIVCEV P R I VIDMU
Pred nekaj dnevi so že kon

čali z zbori volivcev tudi pri 
Vidmu ob Ščavnici. Vseh zbo
rov je bilo 14, od teh 9 za de
legate kandidacijske komisije 
za zvezne in republiške poslan
ce. Zborovalci so izvolili skupaj 
36 delegatov, od teh 20 za zvez
ne in republiške kandidate. Vsi 
delegati so razgledani državlja
ni, ki bodo vedeli pametno iz« 
hirati kandidate za marčne vo
litve. Volivci so bili na vseh 
devetih zborih soglasni, da naj 
bo njihov poslanec v zvezni 
skupščini tov. Ivan Kreft, za 
republiškega poslanca pa želijo 
tov. Joška Slaviča, podpredsed
nika OLO.

Pri razglabljanju o lokalnih 
gospodarskih zadevah je bilo 
največ besed o hibridih, poseb
no o tistih, ki so cepljeni in z&- 
nje ne bi bilo treba plačevati 
taks, kot je to primer v mari
borskem okraju. Mnogo raz
prav je bilo tudi o regulaciji 
Ščavnice, ki povzroča leto za le
tom milijonsko škodo in je zato

P R E D L O G  0 P R I K L A D A H
K  M E S U

Odbor za trgovino z živino 
pri Okrajni trgovinski zbornici v 
Murski Soboti je na eni zadnjih 
sej razpravljal o prikladah k 
mesu. Člaini odbora so bili 
mnenja, da je bil odstotek pri- 
klad, ki ga predlaga Trgovinska 
zbornica LRS, nekoliko previ
sok. Za območje našega okraja 
so predlagali naslednje odstotke 
pri posameznih vrstah mesa. 
Za goveje meso stegno in pleča 
do 30 odstotkov kosti, za bočnih 
in vrat do 25 odstotkov, za bržo
lo in šimba 15 odstotkov. Pri- 
klada odpade na prsni koš in 
na rebra, ker so tu kosti že 
vraščene v dovoljuj meri. Pri 
telečjem mesu znaša priklada 
na stegno in zrezke do 35 od
stotkov, do 30 odstotkov pri 
vsem ostalem telečjem mesu, 
kjer so že kosti izločene. Na 
ledvično pečenko naj bi znaša
la priklada do 50 odstotkov, pri 
vsem ostalem telečjem-mesu naj 
ne bi bilo nobene priklade. Pri 
svinjskem mesn naj bi znašala 
priklada za stegha in za zrezke 
do 20 odstotkov in 15 odstotkov 
za meso brez vraščenih kosti.

kovcih, na Stari gori in Rožič- 
kem vrhu, peto društvo pa snu
jejo v Bolehnečicih. Za videm
sko občino je to kar dovolj in 
lep dokaz o velikem kulturnem 
hotenju vrlih Prlekov na ob
močju naših Slovenskih goric. 
Najbolj delavno je društvo v 
Bučkovcih, kjer delujejo štiri 
sekcije, od katerih slovi že dol
go časa godbena in dramska, da 
ne omenimo še pevskega zbo
ra, ki se je izkazal še posebno 
ob 90-letnici prve slovenske Be
sede. Mnogo prizadevnosti ka
žejo tudi ostala društva, med ka
terimi je treba vsekakor ome
ti Videni, ki pozna že dolgolet
no kulturno tradicijo, ki je 
oplajala predvsem naše na
predne sile v Prlekiji.

-ar

IZ  V S E H  V E T R O V
RADIOAKTIVNI SVINČNIK

P olicija  v Dortm undu je  ob v estila  p reb iva lstvo  Porurja, da so  ne
znane o seb e ukradle »radioaktivni sv in čn ik« z nekega kam iona, na katerem  
je  bil laboratorij za rudiogrnfijo. S v in čn ik  je  bil dolg  osem  centim etrov  
in so ga branili v sv in čenem , 25 k ilogram ov težkem  zaboju. P o lic ija  opo
zarja, da bi pri odpiranju zaboja lahko p rišlo  do žarčenja , k i povzroča  
nevarne o p ek lin e in ce lo  sm rt.

PERONISTICNI PROCES

V Buenos A iresu se bo te dni začela razprava zoper v id n e peroni- 
stičn e v o d ite lje , katere so obtožili za z lorabo državnega p rem oženja in 
korupcijo. Med obtožen im i so  b ivši podp redsednik p eron ističn e v lad e, zu
nanji in finančni m inister ter bivši argen tin sk i velep oslan ik  v ZDA. Zad
njim  trem bodo sod ili v  odsotnosti, ker so  pob egn ili v tn jino .

LASTNIKI KINEMATOGRAFOV STAVKAJO

V Rimu in v nekaterih  drugih ita lijan sk ih  m estih  so stavk a li la st
niki k inem atografov zaradi ve lik ih  davkov, k i jih  je  predpisa la  vlada. 
Tako je  b ilo  v Rimu in v nekaterih  drugih ita lijan sk ih  m estih  zaprtih  
okrog 800 k inem atografov.

NESREČA ŠTIRIH AMERIŠKIH LETAL

A m eriški tednik »Time« p iše, da so  sc  zrušila  štir i am erišku leta la , 
ki so n osila  nuklearno orožje . V nobenem  prim eru niso  bom be ek sp lo 
d irale , ker niso b ile  p r ip rav ljen e za vž ig . Vsa štir i leta la  so  se  zrušila  
na obm očju ZDA.

ODKRILI SO ZAROTO

Indonezijska armada je  zap len ila  dokum ente, ki p o trju jejo  obstoj 
določenih elem entov. Ti e lem en ti si p r izad evajo  u stanoviti takoim enovano  

državo Sum atro . Tn država bi naj bila  ločena od republike Indonezije.

PEKLENSKI STROJI

V Bejrutu so se p r ip etile  tri m očne ek sp lo zije , ki so  povzročile  
ogromno gm otno škodo. Prvi dve sta b ili na praznih teren ih  v b ližin i 
Britan sk e bank e, a tretja  v nekem  nedokončanem  poslopju .

Francoz: »Takšno v i
soko napetost pa prav 
potrebujem  za nape
ljavo  v žično ograjo  

okrog A lž ir ije ."

POMURSKI VESTNIK. 50. JAN. 19582

Južna Amerika —  področje vojaških junt in uporov

že prepotrebno, da jo ukrotijo 
v njeni strugi.

Sicer pa bo treba čimprej 
razmišljati tudi o očeslavski sla
tini, ki bi lahko prinašala vi
demski občini lepe denarje. Po
hvaliti je treba tudi videmsko 
avto-moto društvo, ki je organi
ziralo tečaj za šoferje in je že 
nabavilo osebni avto, v katerem 
se uče bodoči mladi šoferji, ka
ko je treba streči motornemu 
vozilu. Tako je stopil tudi Vi
dem v krog tistih krajev, ki 
skrbe za vzgojo mladega kad
ra za našo Ljudsko tehniko in 
njene potrebe.

Morda še kakšno kratko be
sedo o kulturno-prosvetnem de
lovanju v videmski občini. V 
občini so štiri kulturno-prosvet- 
na društva: pri Vidmu, v Buč-



Letna konferenca ZKS soboške občine

Potrebna je vsestranska aktivnost
PREMALO STIKOV Z ORGANIZACIJAMI SZDL — 

IDEOLOŠKA VZGOJA MLADIH — POMOČ ORGANIZACIJ 
ZK ZADRUGAM — KJE SO VZROKI. DA JE V VRSTAH ZK 
TAKO MALO DELAVCEV IZ PROIZVODNJE? -  NADALJ
NJI USPEH JE ODVISEN LE OD SPLOŠNE AKTIVIZACIJE 
VSEH ČLANOV.
Letne konference ZKS sobo

ške občine, ki je bila pretekli 
ponedeljek, se je udeležilo po
leg 91 delegatov tudi več go
stov, med njimi državni podse
kretar dr. Anton Vratuša.

O delovanju in problemih or
ganizacij na območju soboške 
občine je obširno poročal sekre
tar občinskega komiteja JOŽE 
TILD. V svojem poročilu jepo- 
ndaril, da so imele organizacije 
ZK premalo stikov z organiza
cijami SZDL, prav tako pa ni 
čutiti dovolj močne povezave 
med osnovnimi organizacijami 
ZK in kolektivi. Zelo močno je 
bilo čutiti, da se domala vsi

uslužbenci, ki stanujejo po va
seh, no zmenijo za SZDL. Taki 
komunisti pozabljajo, da je So
cialistična zveza organizacija, 
v kateri politično obravnavajo 
vsa vprašanja družbenega živ
ljenja.

Prav tako ni bilo dovolj skr
bi za ideološko vzgojo mladine, 
ki bi jo morali pritegniti k so
delovanju v različnih organih 
družbenega upravljanja. V 
osnovnih organizacijah pa so 
preradi razpravljali o tem, da 
je mladina slaba, da nikjer ne 
dela in podobno. Ni čudno, če 
so bili naši mladinski aktivi še 
do nedavnega slabi. Toda brez 
ozira na to, ali se kdo za mladi
no zanima ali ne, se je ta vse
eno uveljavljula; mladina je 
pripravljala proslave, organizi
rala kulturne prireditve itd. 
Lanske volitve delavskih svetov 
so prinesle prvo pomladitev, po

sledica tega pa so bile tudi kan
didature mladih na jesenskih 
volitvah v ljudske odbore.

Tudi pomoč organizacij ZK 
kmetijskim zadrugam je bila 
nekoliko boljša šele zadnja le
ta, ko so se komunisti kot člani 
SZDL aktivno udeleževali raz
prav na občnih zborih ali pa so 
sodelovali celo kot člani uprav
nih odborov KZ. Vrsta stvari 
je. ki jih je treba upoštevati 
pri utrjevanju zadružništva, 
predvsem pa je treba spremeni
ti odnos do sprejemanja kme
tov v ZK in prav tako mladih 
zadružnikov. Predvsem mladim 
zadružnikom je treba pomagati,

da se bodo osamosvojili in pre
vzeli v KZ vodilna mesta.

Na lanskih volitvah novih de
lavskih svetov so pomladili or
gane delavskega samoupravlja
nja: v 18 delavskih svetov je 
bilo izvoljenih 23 mladincev, 8 
pa v upravne odbore. Od vseh 
članov ZK — zaposlenih v go
spodarskih organizacijah, ki vo
lijo organe delavskega samo
upravljanja — jih je bilo izvo
ljenih 38. Te volitve so pokaza
le tudi drugačen odnos do žena, 
saj jih je bilo izvoljenih 63 v 
DS in 30 v UO, kar predstavlja 
12 odstotkov vseh zaposlenih 
žena.

Ocenjujoč vse to, je treba 
priznati, da so bili v delavskem 
upravljanju doseženi uspehi tu
di v naši občini. Zato pa je toli
ko bolj upravičeno vprašanje: 
kje so vzroki, da je v vrstah 
ZK tako malo delavcev iz pro
izvodnje.

Tudi v soboški občini se vneto pripravljamo na marčne, vo
litve. Na sliki: Politični delavci na posvetovanju

Notranjepolitični komentar

ZAPOSTAVLJANJE
Letna skupščina okrajnega 

sindikalnega sveta ni mogla o 
razpravi po ooročilu najti 
prave vsebinske povezave. K 
temu je nekoliko pripomoglo 
sicer dobro, toda z nekaterimi 
stvarmi prenatrpano poročilo. 
Delegati so načenjali posamez
ne probleme, vendar jim ni 
uspelo ustvariti pravega stika 
s poročilom na eni strani in z 
vsakodnevnimi nalogami sin
dikata o kolektivih na drugi 
strani. Prav posebej o poroči
lu, prao tako pa tudi o sami 
razpravi je močno izstopalo 
mnenje, da sindikat ni zado
stil svojim nalogam.

Dosedanje delovanje kaže, 
da je bil sindikat pogostokrat 
glede izbire vodstva potisnjen 
o ozadje. Prvi je bil delavski 
svet, za tem upravni odbor 
podjetja in šele nato sindikat. 
Tako je razumljivo, da sindi
kat ni mogel uspeti, pa čeprav 
se je še tako potegoval za pra
vilne ukrepe pri vsakodnev
nem gospodarjenju v podjet
jih. Če upoštevamo, da je pri
šlo marsikje do samovolje 
upravnih uslužbencev, ki so jo 
ti sicer znali zaviti o krinko 
navidezne pravilnosti, pa niti 
organi delavskega samouprav
ljanja niso bili sposobni uve
ljaviti pravilne poti, je še bolj 
razumljivo, da to ni uspelo 
sindikatu, ki je bil glede poli
tične, ekonomske in splošne 
razgledanosti navadno mnogo 
bolj šibak kot delavski svet. 
Tako so se poti organov samo
upravljanja in sindikata ne
hote razhajale, kar je povzro
čalo predvsem o sindikatu 
mlačnost in brezperspektiv
nost.

Nujno potrebno je bilo, da 
se je sindikat ob takih pogojih 
izživljal več ali manj le o or
ganiziranju prireditev, izletov 
in podobno. Ob vseh kritičnih

dogodkih glede proizvodnih 
uspehov, odpuščanja delavcev 
itd. je sindikat največkrat ugo
tavljal, da so njegove pravice 
okrnjene. Toda o bistvu tu ni 
šlo za odvzemanje pravic sin
dikatu, temveč bolj za to, da 
sindikat ni uspel uveljaviti 
svojih pravic.

Dosedanje razmere glede iz
bire sindikalnih vodstev so do
kazale, da bo treba o bodoče 
ocenjevati to vprašanje z isti
mi kriteriji kot pri izbiranju 
članov delavskih svetov, kajti 
le tako se bo sindikat otresel 
mnenja, da je le sam sebi na
men.
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Da bo ljudski odbor z vsemi 
svojimi družbenimi organi iz
polnjeval vse naloge za nadalj
nji razvoj, bo potrebno pred
vsem sodelovanje vseh članov 
ZK. To sodelovanje pa mora bi
ti iskreno, partijsko, kajti le ta
ko lahko rodi zaželen uspeh.

Razprava po poročilu, v ka
teri so sodelovali L. Valenčič, 
Š. Antalič, M. Prizmičeva. Va- 
nek Šiftar, prof. J. Liska, Franc

jo na mladino, je bilo delo or
ganizacije tudi uspešno. Rezul
tati dobrega političnega dela pa 
se bodo odražali tudi v samih 
uspehih komune. Tudi delavsko 
samoupravljanje bo dobilo, po 
mnenju nekaterih delegatoy na 
konferenci, pravo vsebino, če 
mu bodo znali to vsebino dati 
tudi člani ZK. Za uresničevanje 
vseh teh nalog pa je potreben 
predvsem študij, ki naj se od-

MARIJA PRIZMIČEVA — V vrste ZK je treba pritegniti čim 
več mladih ljudi. V nekaterih osnovnih organizacijah 
gledajo na to vprašanje pravilno, kar se odraža tudi 
v delu organizacije. Pri našem delu se moramo zamisliti 
ob tem, da je vsestransko aktivna le ena tretjina čla
nov ZK.

SIDA PODLESEK — Pripraviti je treba program dela glede 
vsestranske pomoči organom družbenega upravljanja.

FRANC ROGL — Delo osnovnih organizacij in ostalih partij
skih forumov je zaživelo predvsem z uvedbo komunal
nega sistema.

Prof. JANKO LISKA — Za vsakega člana ZK je potreben 
predvsem vsestranski študij. Temu vprašanju bo treba 
posvečati v bodoče še več skrbi.

RUDI RAPL — V vsak svet mora priti vsaj po en delavec, tako 
bomo s pravilno vzgojo omogočili, da bodo vsaj sčasoma 
neposredni proizvajalci bolj zastopani pri družbenem 
upravljanju. Osnovne organizacije na terenu pa naj čim- 
več razpravljajo o problematiki gospodarskih organizacij 
v svoji neposredni bližini.

raža med drugim v tovariški 
pomoči razgledanih članov ZK 
vsem ostalim, ki nimajo toliko 
možnosti, da bi izpopolnjevali 
svoje znanje.

Na konferenci so izvolili 60 
delegatov za okrajno konferen
co ZK. za delegata na VII. kon
gresu ZKJ pa so predlagali in so
glasno izvolili tov. Sido Podle- 
skovo.

„KAM IZ ZADREG”
v Radencih

Preteklo nedeljo so radenski 
amaterski igralci DPD sSvo- 
bodas odprli težko pričakova
no sezono. Uprizorili so Fran
ca Streicharja (prevod Ciril 
Kosmač) veseloigro o treh de
janjih »Kam iz zadrege.

Že naslov igre da slutiti, da 
so nastopajoče osebe na odru 
v stalni zagati. In res preha
jajo iz ene zadrege v drugo, 
kar se stopnjuje od prizora do 
prizora, od dejanja do deja
nja. Na koncu pa se ose lepo 
razplete, in kakor je treba, le
po zaključi.

Igra naj gledalce predvsem 
prijetno zabava in jih pripra
vi do vedrega smeha. Ta na
men so, če izvzamemo drobne

NAŠI DELEGATI
na kongresu " SVOBOD"

Kongresa Zveze »Svobod« v 
Mariboru se je iz Pomurja ude
ležilo deset od enajstih izvolje
nih delegatov.

Prisotni delegati so na kon
gresu veliko pridobili in z dru
gimi vrstniki izmenjali izkuš
nje. Aktivno so sodelovali tudi 
v razpravi, zlasti v komisijah. 
Govorili so o težavah pri ljud- 
sko-izobraževalnem delu pri 
nas, o materialnih problemih 
naših društev in amaterskem 
delovanju. Iz predlaganih reso
lucij vidmo, da so bile upošte
vane tudi nekatere zamisli in 
predlogi naš;h delegatov.

V predsedstvo kongresa Zve
ze »Svobod« Slovenije so bili 
izvoljeni iz našega okraja: 
Aleksander Pirher iz Ljutome
ra, Tanko Liška in Ante Novak 
iz Murske Sobote ter Koloman 
Cigit iz Lendave.

pomanjkljivosti, ki so pri ama
terjih skoraj neizogibne, reži
ser Miha Keršič in naši orli 
igralci dosegli v polni meri. 
Vsi igralci so dobro in lepo 
zaigrali. Izredno sta zabavala 
gledalce naša stara znanca Pi
škur in Lipe, prijetno pa je 
presenetila s svojo odločno 
igro štacunarjeva žena Urša, 
zaljubljeno sta odigrala para 
Franc in Fani ter Podgornik 
in Tončka, znašla se je huda 
Monika, umerjeno je. zaigrala 
Petronela in tipičen hlapče je 
bil Krišpin.

Po veseloigrah, kot je ta, ki 
že nalikuje tu in tam na bur
ko, je navadno, da igralci ra
di zaidejo o pretiravanje. Hva
levredno je, da pri naših igral
cih tega nismo opazili, kar je 
prao gotovo zasluga režiserja. 
Poleg igralcev moramo tokrat 
pohvaliti tudi občinstvo, ki je 
dvorano napolnilo do kraja 
(nekaj ljudi je moralo zaradi 
pomanjkanja prostora oditi) 
in dalo s tem zasluženo pri
znanje požrtvovalnemu reži
serju in igralcem.

O veseloigri bi še rekli, da 
je primerna za uprizarjanje, 
zlasti na manjših odrih v ve
selih pustnih in predpustnih 
dneh. Tudi scena, ki jo je pri 
nas uredil tovariš Murovič, ni 
kai preveč zahtevna.

Radenski igralci bodo v teh 
dneh gostovali z igro še po ne
katerih sosednjih odrih.

lka

S A M O  5 1  %
U čni uspehi ob konen prvega p o l

le tja  leto šn jeg a  šo lsk ega  leta  so  b ili  
v v išjih  razredih radgonske osem 
letk e  k aj k lavrn i, m edtem  ko so  bi
l i  v n ižjih  razred ih  zelo  dobri.

Povprečni učni uspeh v n ižjih  
razredih znaša 84 od stotk ov, v  v išjih  
pa kom aj 51 od stotk ov, kar je  za 33 
odst. raz lik e . K je so  vzro k i? U či
te ljsk i k o lek tiv  se  sp rašu je o  tem  
že vsa leta , izb o ljšan ja  pa še  ved n o  
ni. V sekakor je  kal slab ih  učnih  
u spehov v učnem  načrtu in načinu  
dela , k i j e  š e  vedno v se  p reveč  
»gim nazijski«. Prvim  trem  razredom  
o sem letn ih  šo l sm o že dali n ove  
učne načrte, d ajm o j ih  še  v išjim , pa 
bo tudi na radgonski osem letn i šo li 
b o ljše . S icer  pa im ajo  podobne te-

Z G I N I V A  STA TISTIK A

MLEČNE KUHINJE
L etos d e lu je  v  Pom urju  

117 m lečn ih  k u h in j, v k ate
rih  se  hrani 15.930 otrok . 
Lani sm o porabili v  m lečnih  
ku h in jah  170.000 k g  m oke, 
125.000 k g  m leka v  prahu.

Naše šole so zelo oddalje
ne od prometnih krajev in 
zato mora okraj plačevati 
tudi stroške prevoza od Re
ke do koristnikov. V ta na-

gatejša z vitamini. Vsa zadnja leta 
so v Pomurju mnogo skrbeli za iz
boljšanje hrane in za ureditev no
tranjih prostorov v mlečnih kuhi
njah. Priredili so tudi razne tečaje 
za vodje kuhinj in tovarišice, ki

KAJ BO 3. FEBRUARJA V SOBOTI ?
54.900 kg s ira , 35.000 kg ko
ruzne m oke in 2 0 0 0  kg riža.

S trošk i vzd rževan ja  m lečn ih  k u 

h in j so  zn aša li skupn o 5,087.350 din . 

Od tega  so starši p r isp eva li sami 

2,427.760 din , p r isp evek  družbe, OLO  

in občin  pa je  znašal 2,490.074 din . 
Razen tega  so  n ek atere  organ izac ije  

lan i p r isp ev a le  za izb o ljša n je  hrane  

v m lečn ih  kuh injah  172.516 din .

Z d en arjem , ki so  ga pri
sp ev a li s tarši in družba, so  
izb o ljša li m ulice. Toko so 
otroci dob iva li p o leg  m leka, 
sira  in kruha še  m arm elado, 
k ak ao in razne druge pri
b o ljšk e . V ta nam en so  po
rabili 2,165.484 d in arjev .

D e lo  v m lečn ih  kuh injah  zaposli 

to v a riš ice  po več ur, poseb n o še  t i

s te , k i m orajo kuh ati dopoldne in 

popoldne. Za to d e lo  so b ile  lan i 

n agrajen e po 1200 din povp rečn o na 

inesec, kar je  zn es lo  v  vsem  letu  
1,166.000 d in arjev .

m en so  izd ali lan i 1,281.515 
d in arjev .

O k rajn i k o ord in acijsk i odbor za 
šo lsk e  k u h in je  je  u gotovil, da se  je  
leto s  izb o ljša la  hrana v m lečnih k u 
h in jah , posta la  razn ovrstn ejša  in bo-

p rip ra v lja jo  otrokom  m alico. Na teh  
teča jih  so  se  p ou čile  o  p rip ravljan ju  
m alic in o p rav ljan ju  drugih poslov , 
ki so  važni za izb o ljša n je  in p op e
str itev  hrane.

R. B.

ža v e  najbrž tudi po drugih šo lah . 
Pri tem  pa im ejm o na um u, da d e la 
jo  reform irane o sem letk e  še  vedno  
po učnem  načrtu n ižjih  g im n azij, da 
takorek oč ni sprem em be, če  je  ne  
vnaša  predm etn i u č ite lj  6am.

" SVOBODE"  izobraževalna središča
Prva seja Zveze »Svobod« je 

bila prejšnji teden v Murski 
Soboti. Na seji so določili delo 
za posamezne svete, izvolili se
kretariat in določili delokrog za 
letos.

naj nenehno poudarjajo velike 
naloge, ki jih imajo »Svobode« 
na tem nodročju. Zanemarjati 
pa ne smemo niti amaterskega 
dela v društvih. Bolj kritični 
moramo biti tudi do reperto-

če pravilno izberemo program. 
Povečati bomo morali tudi šte
vilo članov in za naša društva 
pridobiti čimveč mladine, ki jo 
je treba tudi vključiti v aktiv
no delovanje.

_____  J. M.

R a d g o n s k i p io n ir ii  
p o v a b lje n i 
v  P r iš tin o

Okrajni komite LM v Prišti
ni je povabil radgonski mladin
ski pevski zbor na mladinski 
festival, ki bo okrog 25. maja 
v Prištini. To bo edini mladin
ski pevski zbor, ki bo nastopil 
na tem festivalu. Vprašanje je, 
če bo dobil radgonski pevski 
zbor sredstva za potovanje.

Radgonski mladinski zbor pa 
predvideva tudi gostovanje v 
sosednji Avstriji. S tem v zvezi 
hočejo obiskati Gornjo Radgo
no itn morda še kateri drugi 
kraj avstrijski harmonikarji.

Poleg nameravanega koncer
ta v Mariboru pa bodo radgon
ski mladi pevci nastopili tudi na 
proslavi 90-letnice Prvega slo
venskega tabora v Ljutomeru.
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N aloge sin d ik ata
Skupščina okrajnega sindikalnega 

sveta je sprejela med drugim tudi 
več nalog za bodoče delo:

— Sindikat mora s širšega obzor
ja ocenjevati sindikalno delo tako, 
du splošna stremljenja prilagodi 
okolju.

— Obogatiti je treba sindikalno 
delo s tem, da bomo razpravljali in 
odločali o vseh problemih.

— Delo sindikata se mora občutiti 
tudi izven podjetij in to predvsem 
pri aktivnem političnem delu v druž
benih organizacijah in raznih dru
štvih.

— Delo sindikata naj bo tesno po
vezano z delom in življenjem komu
ne v aktivnem sodelovanju z organi 
družbenega upravljanja.

— Sindikat se mora potruditi za 
čim boljšo izvedbo volitev zveznih 
in republiških ljudskih poslancev.

— Izboljšati je treba dosedanji 
način izobraževanja. Pri tem se bo 
treba poglobiti predvsem v družbene 
vede in ruzvoj našega gospodarstva.

— V okviru petletnega načrta je 
treba izkoristiti vse možnosti gospo
darskega razvoja, pri tem misliti na 
rekonstrukcije, sodelovanje in na 
ustanavljanje nekaterih novih pro
izvodnih obratov, ki bodo zaposlili 
sezonske delavce.

— Sindikat mora storiti vse za za
ščito delavcev pri strojih in skrbeti 
za obratne menze.

— Sindikalni sveti naj imenujejo 
posamezne komisije za razna pod
ročja dela, s čimer se bo izboljšal 
način dela.

C A N K O V A
Na zboru volivcev industrij

ske, trgovske in obrtne skupine 
so že tudi izvolili delegate za 
kandidacijsko konferenco.

Volivci so menili, da bi jih 
naj v republiškem zboru pro
izvajalcev zastopal Stefan Ste- 
fanec, tajnik okrajne obrtne 
zbornice. Predlog bodo posredo
vali tudi kandidacijski konfe
renci.

N A PO V ED U JEM O  T E K M O V A N JE !

D elovn i k o lek tiv  Č asop isn o-založn iškega  p o d je tja  
»P om urski t is k « v M urski S oboti je  na svojem  zboru  
volivcev  sk len il, d a  bo

V P O Č A S T IT E V  V O L IT E V  V  Z V E Z N O  
IN  R EP U B LIŠ K O  SKUPŠČINO

v ob ra tih  tiskarn e op rav il p et prostovoljn ih  delovn ih  
izmen.

P repričan i v štev ilen  odziv , n ap ov ed u jem o tekm o
van je vsem  ostalim  delovn im  ko lek tiv om  P om urja.

D elovni k o lek tiv  
Č ZP  »P om urski tisk«

Letos bodo dali poudarka zla
sti izobraževanju odraslih in 
strokovnemu izobraževanju de
lavcev. V vseh občinskih sre
diščih so že določili skupine 
strokovnjakov, ki bodo preda
vali v zimskih mesecih, zlasti 
še v krajih, kjer imajo kmetij
ske zadruge svoje sedeže.

Pri tem prizadevanju naj bo
do »Svobode« in prosvetna dru
štva pobudniki; skrbno naj pa
zijo, da bodo izkoriščene vse 
priložnosti za splošno izobraže
vanje delovnega človeka. Ob
činski sveti »Svobod« naj v pri
hodnosti še bolj koordinirajo 
delovanje društev v svojih oko
liših in se borijo pri občinskih 
ljudskih odborih za finančna 
sredstva, v organih družbenega 
in delavskega upravljanja pa

arja odrskih del in pridobiti 
čimveč ljudi za naše kultumo- 
družabne prireditve, ki lahko 
prav tako vzgojno učinkujejo,

OBVESTILO
Seja Glavnega odbora Prešernove družbe bo v torek, 11. 

februarja ob 10. uri dopoldne z naslednjim dnevnim redom:
1. Poročilo tajništva;
2. Slučajnosti.
Seja bo v Klubu ljudskih poslancev v Ljubljani, Puhar

jeva 1.
Člane, poverjenike in odbore vabimo, da pošljejo svoja 

mnenja o delovanju Prešernove družbe in konkretne predloge 
vsaj do 1. februarja na naslov: Prešernova družba, Ljubljana, 
Erjavčeva cesta 14/a.

T a j n i š t v o
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Rogi, Š. Sabjan, dr. A. Vratuša, 
S. Podleskova in drugi, je dala 
smernice za delo novoizvoljene
ga 23-članskega občinskega ko
miteja. Diskutanti so ponovno 
poudarili, da je treba vrste ZK 
predvsem pomladiti, kar so v 
nekaterih osnovnih organizaci
jah že pričeli uresničevati. Po
vsod tam, kjer vodstva osnov
nih organizacij pravilno gleda-



Z a 70 m ilijo n o v

OBVAROVANEGA IMETJA
— Moram reči — je dejal tovariš Flisar ob pri

četku razgovora — da je naša javnost pogostokrat 
premalo seznanjena s problemi gasilstva, čeprav 
je gasilska organizacija po številu članov ena naj
bolj močnih tudi v našem okraju. Z ustanovitvijo 
občinskih gasilskih zvez je dobila gasilska služba 
osnovno obliko področja svojega dela. Toda v tej 
smeri še nismo prišli do kraja, ker imajo občinski 
ljudski odbori gasilstvo kot proračunsko breme. 
Veliko premalo je še primerov, da bi ljudski od
bor zaupal skrb za preventivno in požarno varnost 
svoji gasilski zvezi. To mislim tako, da bi ljudski 
odbor dal- gasilski zvezi čutiti, da ima tudi ta kot 
svojo glavno dolžnost, skrbeti za požarno varnost. 
Vsekakor bi morala biti tesnejša povezava s sveti 
za splošne zadeve. Prav bi tudi bilo, če bi bili po
veljniki občinskih gasilskih zvez člani teh svetov.

Na vprašanje, kaj meni o lanskem delovanju 
v gasilskih društvih, je odgovoril tovariš Flisar 
nekako takole: — Lani do decembra je bilo regi-

Tudi pri 
tako težavnem 
gasilskem poslu -  
plezanje po lestvi 
in reševanje ljudi 
iz gorečih poslopij 
-  sodelujejo ženske

striranih na območju okraja 73 požarov. Moram 
poudariti, da občinski poveljniki požarni problema
tiki, predvsem pa požarom, ne posvečajo dovolj 
skrbi. To potrjuje tudi to, da požarov pogostokrat 
niti ne registrimjo r azen tega pa so pomanjkljiva 
tudi poročila", ki jih dobivamo o požarih od gasil
skih društev. Pomanjkljivosti gasilcev so tudi pri 
ugotavljanju vzrokov požara. Tu bi morali po
veljniki organom TNZ bolj dosledno pomagati. 
Predvsem še, če gre za primere, kjer so požgani 
objekti zavarovani. Po vzrokih so nastali požari 
nekako tako: 11 požarov je povzročila strela, otro

ci so jih povzročili 17, iz neprevidnosti je nastalo 
13 požarov, iz neznanih vzrokov 12, zaradi grad
bene napake je zgorelo 13 objektov, registriranih 
pa je bilo tudi 7 namernih požigov. Na stanovanj
skih poslopjih je bilo lani škode za 780 tisoč di
narjev, obvarovanega pa je bilo za nekaj več kot 
8 milijonov dinarjev imetja. Stanovanjska in go
spodarska poslopja so gorela v 15 primerih. Škoda 
znaša 9 milijonov 857 tisoč dinarjev, obvarovanih 
pa je bilo več poslopij v vrednosti okrog 5 milijo
nov dinarjev. Gospodarska poslopja  so gorela v 
28 primerih. Skupna škoda znaša 14 milijonov 523 
tisoč dinarjev, obvarovanega pa je bilo za 26 mili
jonov 657 tisoč dinarjev imetja. Vseh 73 požarov 
je povzročilo 40 milijonov 237 tisoč dinarjev škode, 
obvarovanega pa je bilo pri tem za 74 milijonov 
dinarjev imetja.

Zatem je omenil tovariš Flisar še vprašanje 
strokovne vzgoje. Dejal je, da je priredila gasil
ska zveza lani dva podčastniška tečaja. Ta tečaja 
je obiskovalo 22 tečajnikov iz naših gasilskih 
društev. V tečajih za strojnike se je izšolalo 32 ga
silcev. Škoda je — je poudaril tovariš Flisar — da 
okrajna gasilska zveza ne more nadzorovati stro
kovnega izpopolnjevanja teh tečajnikov sedaj pri 
praktičnem delu v gasilskih društvih. Zelo nepri
merno pa je to, da imamo v vsem okraju le polo
vico izprašanih gasilcev. Bolj točnih podatkov gle
de tega ne bi mogel navesti, ker nam doslej ob
činske gasilske zveze niso poslale vseh potrebnih 
podatkov.

»Z OPREMO NE MOREMO BITI
ZADOVOLJNI«
Kot zelo važno vprašanje gasilstva je navedel 

tovariš Flisar tudi stanje opreme gasilskih društev. 
Društva imajo samo 17 avtomobilov, toda samo 4 
avtomobili so primerni v vseh ozirih. Ostali avto
mobili so večinoma predelani poltovornjaki. Ni pa 
nobenih izgledov, da bi se število avtomobilov po
večalo, ker gasilska društva ne razpolagajo s pri
mernimi sredstvi. Motornih brizgaln je v okraju 
102. Od teh je bilo kupljenih lani 5. Ročnih briz
galn je 219, od tega 146 dvoosnih in 73 enoosnih. 
Te so večinoma stare že nad 60 let.

In na koncu še nekaj o sredstvih. Občinski 
ljudski odbori so dali gasilskim društvom lani 
okrog 2 milijona dinarjev. Razumljivo je, da je 
bilo to za potrebe gasilstva premalo. Lani je bilo 
čutiti v gasilstvu precejšnjo stagnacijo. Ta pasiv
nost izhaja večinoma iz pomanjkanja finančnih 
sredstev. Tako je v vsem okraju le 46% gasilcev 
uniformiranih, kar zelo neugodno vpliva na sploš
no stanje v gasilskih društvih.

Seja Sveta za industrijo in obrt ObLO Ljutomer

Razprava o tovarni usnja
Pretekli četrtek so razpravljali člani sve

ta za industrijo in obrt pri Občinskem ljud
skem odboru Ljutomer o rekonstrukciji to
varne usnja in o pripravah za sestavo druž
benega načrta za letos in perspektivnega na
črta za razvoj industrije in obrti v občini 
Ljutomer.

Svet ugotavlja, da bo rekonstrukcija ne
dvomno prispevala k povečpnju proizvodnje 
in ustvarila boljše delovne pogoje, istočasno 
pa bo omogočila tudi izboljšanje delovnega

Ljutomer — Glavni trg

procesa. Predvidevajo, da se bo ob popolni 
rekonstrukciji povečal namok kož za okrog 
50 odstotkov. Skupno bodo porabili za to 
rekonstrukcijo 49 milijonov dinarjev, za 
prvo etapo obnove, ki so jo končali lani, pa 
18 milijonov dinarjev.

Ljutomerska tovarna usnja dokaj uspeš
no usmerja proizvodnjo po potrebah tržišča, 
pri čemer pa naleti pogostokrat tudi na pre
cejšnje težave, predvsem kar zadeva kako
vost surovih kož. Uprava podjetja bo izdela
la poseben rentabilitetni račun za porablje
na investicijska sredstva.

Vprašanje zase pa so odnosi v kolektivu 
tovarne, ki jih bo treba na vsak način iz
boljšati. To bo vplivalo med drugim tudi na 
povečanje storilnosti.

Na prejšnji seji so razpravljali člani 
sveta za industrijo in obrt o ureditvi nove, 
sodobne mesnice v Ljutomeru. O tem s» 
razpravljali Ljutomerčani že na večih zbo
rih volivcev. Ti so mnenja, naj bi bila nora 
mesnica odprta tudi popoldne, prav tako pa 
naj bi ustregla potrošnikom z dovoljno izbi
ro mesa. Po mnenju volivcev ne bi bila od
več tudi primerna konkurenca med ljuto
merskimi mesnicami, toda to je trenutno 
težko izvedljivo, ker vzdržuje dosedanje 
mesnice eno samo podjetje. Svet za indu
strijo in obrt predvideva ureditev nove 
mesnice na Glavnem trgu.

L e t o s :  Festival
telesne vzgoje v Ljutomeru

Na zadnji seji Okrajne zveze »Partizan« 
v Murski Soboti so razpravljali o delovnem 
programu za leto 1958 in sklenili, tla bo le
tos največja pomurska manifestacija »festi
val telesne vzgoje«, ki bo junija v Ljutome
ru ob proslavljanju 90. obletnice Prvega slo« 
venskega tabora.

Sklenili so tudi, da bodo priredili razna 
smučarska tekmovanja v tej zimski sezoni. 
Februarja in marca bodo priredili tečaje za 
vse vaditelje po posameznih okoliših. Pred
videvajo, da bo obiskalo te tečaje nad 60 
vaditeljev. Na tečajih bodo slušatelji dobili 
natančnejša napotila za društveno delova
nje po novem programu.

V Radgoni in na Cankovi bodo priredili 
tudi dva tečaja za smučarske vodnike.

Na podlagi sprejetega delovnega progra
ma predvideva odbor, da bi bilo letos po
trebno dva in pol milijona din sredstev za 
uresničenje tega načrta in za napredek te
lesne kulture v pokrajini.

Okrajna zveza je lani dobila premalo 
sredstev in se je zato znašla v novem letu 
v velikih težavah — z 800.000 din primanjk
ljaja.

Člani Partizana« si nadejajo, da l>odo 
letos imeli razni forumi večje razumevanje 
do njihove organizacije, da jo bodo finanč
no podprli in tako omogočili njeno uspešno 
delovanje.

Do 15. februarja bodo v Pomurju občni 
zbori društev »Partizan«.

R. B.

Zadnje čase slišimo precej 
govoric o podražitvi zidne ope
ke v pomurskih opekarnah. Ka
kor vsaka podražitev, tako je 
tudi podražitev zidne opeke 
neugodno odjeknila pri potroš
nikih in bila celo predmet raz
prave v nekaterih oblastnih fo
rumih.

Ne toliko zaradi opravičila, 
marveč zaradi pojasnila, kaže 
navesti nekatere okolnosti, za
radi katerih je prišlo do podra
žitve zidne opeke.

Pri vsej tej zadevi ne gre v 
bistvu za podražitev, ker je 
podražitev pravzaprav rezultat 
izboljšanja kakovosti opeke. S 
podražitvijo hočemo med dru
gim vskladiti cene opekarn v 
drugih bazenih in preprečiti ne
upravičeno ustvarjanje dobička

cijskimi cenami gradbenih pod
jetij in nižjimi cenami zidne 
opeke pomurskih opekarn je 
bila torej dobiček gradbenih 
podjetij oziroma trgovskega 
omrežja v drugih bazenih.

V prihodnosti bomo zidno 
opeko prodajali po kakovostnih 
razredih, za katere je večina 
opekarn že določila ceno v svo
jih proizvodnih načrtih. Podra
žili smo zidno opeko I. kako
vostnega razreda (M-I — trd
nost 210), ki služi v glavnem za 
gradnjo večnadstropnih poslo
pij. To opeko pošiljamo v glav
nem na tržišče izven Pomurja. 
Razumljivo je. da je proizvod
nja visokokakovostne opeke tu
di dražja zaradi večjih mate
rialnih stroškov. Cena zidni 
opeki I. kakovostnega razreda 
(M-II — trdnost 110) ostane ista

Ali se bo opeko res podražila?
pri nekaterih gradbenih podjet
jih in trgovskem omrežju na 
račun nižjih cen zidne opeke v 
pomurskih opekarnah.

Vse pomurske opekarne so 
prodajale zidno opeko ne glede 
na kakovost. Večina opekarn je 
to opeko prodajala po 7 din za 
kos Iranko opekarna oziroma 
po 8 din franko vagon, medtem 
ko so opekarne v drugih baze
nih prodajale enako opeko po 
ceni 9 do 10 dinarjev. Zaradi 
nezadostne kapacitete sloven
skih opekarn smo uvozili pre
cejšnje količine zidne opeke iz 
drugih republik — predvsem iz 
Vojvodine. Ta opeka, dostavlje
na na gradbišče, je bila po 12 
in tudi več din. Večina gradbe
nih podjetij je sestavljala kal
kulacije na podlagi najvišjih 
cen. Pomurske opekarne pa 
prudajajo okrog 90 odstotkov 
izdelane zidne opeke v druge 
bazene. Razlika med kalkula-

kot doslej, medtem 'ko smo 
-opeko II. kakovostnega razreda 
pocenili, in sicer za razliko po
dražitve opeke M-I — trdnost 
210.

Že iz tega pojasnila lahko 
razberemo, da bodo opekarne 
zaradi te podražitve, ki je le 
navidezna, na boljšem samo to
liko, kolikor bodo več izdelale 
zidakov I. kakovostnega razre
da M-I — 210. Manjši indivi
dualni, potrošniki, ki uporablja
jo za svoje potrebe v glavnem 
zidno opeko M-II — 110 in zi
dno opeko II. kakovostnega 
razreda, ne bodo s tem ukre
pom prav nič prizadeti. To ope
ko bodo lahko tudi v bodoče 
nabavljali po isti itj celo po 
nižji .ceni. Omenim naj še to, 
da opeka te vrste ustreza vsem 
standardnim predpisom za zida
nje eno ali dvonadstropnih sta
novanj in drugih poslopij.

Viktor Pintarič

Volivci v martjanski občini:

Več sredstev za ceste
V martjanski občini se z vnemo 

pripravljajo na bližnje volitve zvez
nih in republiških poslancev. Pri ob
činskem odboru SZDL so imenovali 
politični aktiv za volitve, v katerem 
so isti ljudje, kot so bili pri volitvah 
v občinske ljudske odbore.

Aktiv je že pričel delovati. Na zbo
rih volivcev so se že pokazali, prvi 
uspehi. Prvi zbori so bili opravljeni 
do 19. t. m. V občini smo imeli 22

zborov volivcev za izvolitev delegatov 
za kandidacijske konference ,— tako 
za zvezni kot republiški zbor. Za re
publiški zbor je bilo izvoljenih 28, 
za zvezni zbor pa 22 delegatov. Za 
izvolitev delegatov za zbor proizvajal
cev . republiške skupščine je bilo 8 
zborov volivcev, prav tako tudi za 
zbor proizvajalcev zvezne skupščine. 
Na teh zborih so izvolili za obe kan
didacijski konferenci po 8 delegatov.

Vedno več članov SZD L
V martjanski občini so bilo volitve va

ških odborov SZDL 12. januarja in so bile 
uspešno zaključene. Udeležba volivcev je 
bila zadovoljiva, ne moremo pa še biti za
dovoljni z zdajšnjim številom članov.

V predzadnjem tromesečju preteklega 
leta smo imeli v občini 1773 članov SZDL ali 
26,7 odstotka vseh volivcev. Ta odstotek je 
občutno premajhen. Letos pa je število čla
nov še manjše (1400 ali 21,1 odstotka vseh 
volivcev), ker so nekateri vaški odbori SZDL 
ponovili staro prakso in pobirali celoletno 
članarino ob koncu leta. Našlo se je precej 
ljudi, katerim se je zdela ta vsota preve
lika, pa tudi pobiranje članarine ni bilo 
organizirano pravilno, saj so jo pobirali 
samo blagajniki in bili pri tem že kar pre
več vsiljivi: »Plačaj članarino, če no te bri
šem iz članstva!« Odslej ne bodo pobirali 
članarine samo blagajniki, marveč vsi člani 
vaških vodstev SZDL — vsak na svojem 
območju in vsake tri mesece.

Ko smo se pripravljali na volitve vaških 
odbornikov SZDL, se je število članov spet 
povečalo, tako da jih je sedaj 1569 ali 23,6 
odstotka vseh volivcev. Posebno sta se iz
kazala vaška odbora SZDL v Noršincih in 
Martjancih: v prvem kraju so za enkrat 
povečali število članov, v drugem pa so 
sprejeli 20 novih članov, predvsem mladih 
in je sedaj njihova organizacija najmočnej
ša v občini. Tudi v Sebeborcih so pridobili 
30 novih članov.

Volitev v vaške odbore SZDL se je ude
ležilo 95,6 odstotka članov SZDL. Med 68

Potrošniški sveti še ne delujejo
V zadnjih-dneh so v ljutomerski 

občini zaključili letne občne zbore 
osnovnih organizacij SZDL. Obisk jc 
bil zadovoljiv v vseh 51 organizacijah.

Na zborih so precej govorili o so
delovanju članov in predvsem vodstev 
vaških organizacij SZDL s krajevni
mi odbori in o delovanju organov 
družbenega upravljanja na terenu. 
Precej razprav je bilo tudi o delo
vanju kmetijskih zadrug.

V Ljutomeru so na občnih zborih 
SZDL razpravljali o trgovskem omrež
ju, cenah (ljutomerske trgovine jih 
sicer niso dvignile) in potrošniških 
svetih, ki sicer obstajajo pri treh tr
govinah, a še vedno ne delujejo aktiv
no.

Na občnih zborih so se-stavili tudi 
kandidatne liste za nove odbore SZDL, 
ki so jih izvolili zadnjo nedeljo v 
vsej ljutomerski občini. Za kandidate 
so bili izbrani najboljši člani SZDL, 
na nedeljskih volitvah pa večinoma 
tudi izvoljeni.

Revizija volilnih imenikov samo še do
10. februarja

člani, ki niso volili, je večina mladincev, 
ki služijo kadrovski rok v JLA. V 17 osnov
nih organizacijah so volili 100-odstotno.

V vaško odbore SZDL je bilo izvoljenih 
177 državljanov, vendar pa je med njimi 
premalo žena, samo 11. Prav tako je bilo 
izvofjenih samo 18 mladincev.

Lani: 600 tisočakov 
prosvetnim društvom

V radgonski občini deluje deset 
DPD »Svoboda«. Najmočnejše dru
štvo je radgonska »Svoboda«. Kot v 
vseli društvih, so tudi v prosvetnih še 
vedno najbolj pereč problem —fi
nančna sredstva..

Da bi si prosvetna društva v rad
gonski občini vsaj nekoliko opomogla, 
je ObLO razdelil med nje 350 tisoč 
dinarjev; radgonska »Svoboda« je do
bila 110 tisoč, kapelska 80 tisoč in ra
denska 30 tisoč, negovsko prosvetno 
društvo 30 tisoč, a ostala od 15 do 20 
tisoč dinarjev podpore. Društva so v 
glavnem uporabila dodeljena jim 
sredstva pri urejanju svojih odrov.

Pod okriljem prosvetnih društev 
deluje'v občini tudi 7 knjižnic, ki so 
dobile 120 tisoč dinarjev za nove knji
ge. Tudi požrtvovalnim kniižničariem 
so priznali skromne nagrade za njiho
vo delo. Med nje so razdelili 25 tisoča
kov.

Omeniti je še vredno, da je ObLO 
z enkratno podporo 100 tisoč dinarjev 
podprl tildi ustanovitev javne čitalni
ce v Gornji Radgoni. Ta čitalnica je 
bila ustanovljena v maju preteklega 
leta. Lična oprema, ki so jo kupili za 
to vsoto, že nrav lepo krasi čitalnico, 
ki pa še ni povsem urejena po zami
sli vodstva »Svobode«, vendar pa je 
že sedai prav prijetno zatočišče onim. 
ki si želijo razvedrila pri dobrem čti
vu.

Radgonski ObLO je v lanskem 
proračunskem letu izdal za izboljša
li je materialnih pogojev v prosvetnih 
društvih okrog 600 tisoč dinarjev, kar 
pa še zdaleč ne zadostuje za kritje 
velikih društvenih potreb, vendar pa 
jc treba.priznati, da je bila tudi s tem 
pokazana dobra volja.

Zbori volivcev so bili v glavnem 
dobro obiskani, posebno še v Andrej
cih, naslabšo udeležbo pa so zabele
žili v Prosenjakovcih.

Na zborih so volivci razpravljali o 
novem načinu volitev in kandidatih, 
največ pa seveda o gospodarskih pro
blemih, o popravilu cest itd. Volivci 
so menili, da je treba za popravilo 
cest dajati večja sredstva spričo tega, 
ker se s plačevanjem taks naberejo 
dokajšnji zneski v cestnem skladu, 
vendar pa je vprašanje zase, koliko 
teh sredstev ostane občini.

V vaseh, ki še niso elektrificirane 
(Pordašinci, Čikečka vas, Panovci in 
Kukec) so razpravljali predvsem o 
elektriki. V Pordašincih s 23 hišnimi 
številkami se ogreva za elektriko 12 
gospodarstev; izrazili so željo, naj bi 
jih priključili transformatorski postaji 
Motvarjevci, saj so od nje oddaljeni 
komaj en kilometer ali nekaj več. 
Vprašanje je namreč, če bi vasi Por- 
dašinci in čikečka vas zmogli dovolj 
sredstev za svoj transformator.

Podoben primer je tudi v Panov- 
cih, kjer je vas razdeljena na dva 
dela. Spodnji del je blizu Kančevec 
in naj bi bil po načrtu povezan z že. 
obstoječo kančevsko transformatorsko 
postajo, zgornji del pa s predvideno 
posfaio v Kukeču. Tudi te dve vasi bo
sta težko zmogli sredstva za transfor
matorsko postajo, saj je treba upošte
vati, da želi elektriko za sedaj samo 
40 gospodarstev. Razen tega je Kukec 
zelo raztegnjena vas, zato bo potreb
no tudi za omrežje precej sredstev.

Gusti

Vodna skupnost
na zboru volivcev
Zbor volivcev v Skakovcih je bil 

dobro obiskan. O pomenu- volitev in 
kandidiranju poslancev je navzočim 
govoril predsednik ObLO Karči Vo
grinčič in omenil tudi predlog za kan
didata, ki naj bi jih v prihodnosti kot 
poslanca zastopala v republiškem in 
zveznem zboru. S predlogom so se vo
livci strinjali, nato pa šo izbrali po 
enega kandidata za kandidacijski kon
ferenci v Rogaševcih in Murski So
boti.

Na zboru so volivci pokazali ve
liko zanimanje za volitve in razprav
ljali tudi o Vodni skupnosti za melio
racijo Prekmurja. Predlagali so, naj 
ne bi bila samo njihova vas v tej 
skupnosti, marveč naj bi se ji pri
ključile tudi ostale vasi v cankovski 
občini. Na bodoči zbor volivcev pa so  
povabili tudi predsednika OLO Rudi
ja Čačinoviča, katerega želijo Vaščani 
za poslanca republiškega zbora. Na 
tem zboru .se nameravajo dokončno 
pogovoriti tudi o vodni skupnosti.

E. D.
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Morda bi take dolge poti niti ne zmogle. 
Prav zato se izognejo morju, ki loči Evropo 
od Afrike in opravijo polet po ovinku. 
Štorklje iz Severne in Zapadne Evrope se 
prevržejo preko Sredozemlja nad Francijo 
in Španijo. Nato lete preko Gibraltarske 
ožine in se spuste na prvo počivališče v Ma
roku. Zatem lete nad francosko Zapadno 
Afriko in se preko Sahare spuščajo proti 
južnemu koncu črnega kontinenta, nad Ni
gerijo in še naprej proti jugu. Spotoma se 
srečujejo z afriškim sorodnikom marabujem. 
Ta je štorklji podobna ptica, ima gol vrat 
in v goltancu vrečo, kamor spravlja preo
bilno hrano.

Štorklje iz Vzhodne Evrope pa si izberejo 
povsem drugo smer. Iz Evrope lete čez Bo
spor, ki nas loči od azijskega ozemlja. Nato 
vodi njihova pot čez Turčijo in ostalo Malo 
Azijo, Sirijo, Palestino, in se tako ognejo 
mokrim površinam Sredozemskega in Le- 
vantskega morja. Preko Rdečega morja pri- 
lete v bližino Sueza in so v Egiptu, nakar 
lete nad Nilom in nad Sudanom, v Kongo 
in še bolj proti pokrajinam ob rtu Dobre 
nade in rtu Agulhasu.

Štorklje ostanejo v zimovailiščih pod ek
vatorjem vse do konca februarja. — Ravnik 
preseče Afriko domala prav po sredini in 
sega najbolj severna točka te zemljine ok
rog 38° severno, južna točka Afrike pa 35°

V poletju leta 1957 sem spet preživel me
sec dni v zdravilišču Radenci in sem tedaj 
obiskal v sipremstvu malega domačina An
dreja nekatere kraje in hiše, koder domu
jejo štorklje. V Slovenskem poročevalcu 
sem opisal pogovore s tistimi srečnimi do
mačini, na čigar strehah so se naselile te na
še največje ptice.

Kadar se pripravljajo štrki in štorklje 
na pot v južne kraje, tedaj se prevrže lelo 
r hladnejši čas. Štorklje so namreč živali, 
ki ljubijo toploto, pa tudi spremembo. Po
dobne so nekdanjim fevdalcem, ki so bivali 
v svojili gradovih po naših krajih od po
mladi do jeseni, pri nas so uživali najlepše 
letne čase, ko pa se je jesen nagnila, pa so 
odšh na cesarski Dunaj ali v Budimpešto.

Taki Ahasverji so tudi naše štorklje, ki 
bivajo v Pomurju in redkih drugih sloven
skih krajih le od pomladi do jeseni, potem 
pa se odpravijo na pot, dolgo tudi do 6000 
ali celo do 10.000 km. Saj meri šarilo Afrika 
od severne točke pa do južnega ozemlja 
okrog 7.500 km.

Kadar se odpravljajo štorklje k odhodu, 
se začno zbirati v jate. Sprva prihajajo pa
ri: on in ona s svojimi mladiči. Pri ljudeh, 
kjer žive štorklje stalno, sem zvedel, da ne
katere štorklje umore pred odhodom slabo 
razvite in bolne mladiče, ker vedo, da bi jih 
slabiči na poletu ovirali in bi zato gotovo ne 
dospeli na cilj.

Ko sem to pripovedoval učenemu ptičar
ju, mi je dejal, da kaj takega do sedaj še 
ni bral, Zapišem pa zato, ker sem to zvedel 
od domačinov v Pomurju, ki so jim štorklje 
stalni domovalci nad hišnimi krovi in bo to
rej la njihova ugotovitev že držala.

Pot na sončni jug je res dolga in jo zmo
re le krepko razvita ptica. Štorklje prelete

na dan od 20 pa tudi do 200 km. Na potova
nju so več mesecev in dospejo na cilj proti 
koncu novembra ali v decembru. Spotoma 
se večkrat ustavijo, počivajo in hranijo. Vča
sih je v jati tudi po več sto ali celo tisoč 
in še več štorkelj. Kamor dospe tak zračni 
vlak velikih ptic, napravi precej škode. Od
rasla štorklja potrebuje dnevno okrog pol 
kilograma hrane. V hrani ni izbirčna; za ko
silo so ji všeč žabe, ribe, belouške, martinč
ki, hrošči, deževniki, polži, črvi, miši, pa se
veda tudi druge manjše ptice, zajčki in dru-, 
ga drobnjad. Če se spusti med potjo na 
vmesno ozemlje tolikšna jata požrešnih dol- 
gokrakcev, razjeze seveda tudi domačine v 
vročih afriških krajih. Ti jih napadajo in 
preganjajo. Včasih jih strelja mladina črne
ga kontinenta s primitivnim strelnim orož
jem: loki in puščicami. Tako se je  nekoč 
vrnila štorklja v Evropo noseča med perut
mi majhno puščico, ki jo je vanjo ustrelil 
afriški domačin. Puščica jo je le rahlo za
dela v meso, in se zataknila med perutmi. 
Tako so jri našli potem v krilih te popotne 
živali v spomin na oddaljenega lokostrelca, 
ki je hotel pregnati trop požrešnih ptic in 
si morda privoščiti tudi kos pečenke.

Štorklje so dobre letalke, pravzaprav 
ptice jadralke. Imajo posebne peruti, ki se 
med letom razširijo in te razkrečene peruti 
sestavljajo letalni pripomoček za jadranje. 
Tak način letanja ni utrudljiv in prihrani 
štorklji precej energije ter je tudi ne utru
di preveč.

Čeprav žive naše štorklje le ob vodah in 
močvirnih pokrajinah, kjer imajo na razpo
lago dovolj žab, rib in drugih priboljškov, 
pa se te živali boje velikih vodnih površin. 
Zatorej ne lete v toplejše južne kraje kar 
v ravni smeri preko Sredozemskega morja.

pod ekvatorjem. Zatem jih spet požene na 
pot prirodni nagon, v njihovo domačo zem
ljo. Krilate selivke štorklje vedo, da jih bo 
v rodni zemlji sprejela ozelenela pokrajina, 
dan se bo podaljšal in bodo zlahka iskale 
hrane in tudi hrane bo dovolj. Tedaj se 
dvignejo spet tisočglave jate in začno leteti 
proti severu, v kraje, kjer so se zlegle. Pot 
v domače kraje poteka hitreje kakor v je
seni, ko so odhajale z doma na zimsko le
tovanje.

Značilno je, da odlete domov samci pred 
samicami, menda zato, da si zagotove stara 
domovanja vrh prekmurskih in drugih streh. 
Med samci se ob povratku razvname tudi 
boj za stara gnezda, zmagajo seveda moč
nejši, kakor je to že sploh običajen pojav 
v življenju. Samci so v tem pogledu nekaki 
vojaški »konačarji« ali »potni maršali«, ki 
izberejo gnezdo, ga urede in pripravijo za 
dostojen sprejem svojili žensk.

Kadar se vračajo štorklje, pa prevzame 
nemir tudi domačine ob Muri. Zvedavo str
me v nebo in večkrat prekinjajo svoje delo. 
Na modrem nebesu iščejo povratnikov, ker 
velja še zmeraj stara vera: kdor prvi ugleda 
vračajoče se štrke, temu se obeta zdrava in 
srečna letina — tudi po starih pripovedova
njih bo postal tisto leto po izrednem naključ
ju tudi bogat.

Zaradi vseli teh privlačnosti se pač iz
plača včasih preblisniti horizont in pričakati 
štorklje, te »srečonosne« ptice pokrajin ob 
Muri.

Da bi tudi ti dragi bralec ugledal letos 
prvi vračajočega se popotnika-jadralca iz 
ekvatorskih pokrajin, ki 'ti naj bi prinesel 
zvrhane mehove sreče, ti želi:

Jože Župančič

KAJ BO
s  šo lo  v  T u rn išč u  ?

Vas, ki je nekoč imela mestne pravice — še danes se 
radi nazivajo za roarošance«, ljudje so ponosni na mnogo 
izobražencev, ki so izšli iz njihovih vrst, sedaj gradijo tovar
no čevljev, kar je tudi prav, saj domala o vsaki drugi hiši 
cvete čevljarska obrt — je brez šole.

Okupator je šolo uničil, a vlak, ki je po osvoboditvi 
»peljal«, skozi Turnišče in vozil s seboj denar za zadružne 
domove, so Turniščani zamudili, čeprav je ostalo precej ma
teriala pri razrušeni šoli.

Sedaj je položaj šolstva izredno težak, morda najtežji o 
okraju. V tristoletnem samostanu oziroma njegovih celicah so 
sedaj tako imenovane učilnice, nekaj pa jih je v bivši go

stilni, ki je med najslabšimi poslopji v Turnišču. Na 252 
kvadratnih metrih se stiska 568 učencev in če vstopite o tako 
nabit razred — glava pri glavi — se nehote vprašate: »Kaj 
so storili ti otroci, da so dobili takšno dediščino?«. Večina 
razredov ima čez 40 in nekaj celo čez 50 otrok na razvali
nah, ki jim pravijo klopi.

Napak bi bilo. če bi očitali vaščanom, da niso nič ukre
nili: Stotisoč opek. les, slaobišče in delovna pripravljenost, 
ose to že čaka čez deset let. Na vsakem sestanku govorijo o 
šoli, Turniščani rotijo, a naprej le majejo z glavami: ni de
narja. ne zmoremo. Fotografije, pisma poslancem, odposlan
stva do republiških organov, ose to doslej ni zaleglo.

P oslop je  n asta ja joče  tovarn e č e v ljev  v Turnišču

In vendar: čas je tu, da nekaj ukrenemo. Korajžo, nekaj 
denarja in treba je začeti! Pravijo, da je potrebnih sto mili
jonov. To bi bila prehuda resnica, a paviljon s štirimi učil
nicami bi lahko kmalu zgradili, morda še z manjšim številom 
milijonov, kot so jih o rekordnem času našli za tovarno čev
ljev. Če ponovim besede, ki jih je povedal tovariš Kimovec 
na neki seji OLO v Murski Soboti: »Dobra šola je enako
vredna vsaki tovarni«, menim, da je že skrajni čas. . .  Bese
dam naj sledijo dejanja in prepričan sem, da bo uspeh za
gotovljen, kajti tak delovni polet, kot smo ga čutili pri gra
ditvi tovarne čevljev, bi vaščani prav gotovo pokazali tudi 
pri gradnji svoje šole.

Ivo Orešnik

Č eprav sta pri napor
nem delu , turn išk i 
d ek lin i, je  z njunih  
obrazov ven d arle  bra
ti vedrost. Zakaj le?  
Morda je  to  znak n ju 
nega u pan ja , da ne 
bosta o s ta li zap oslen i 
zgo lj na gradbišču , 
m arveč da ju  bodo 
sp r e je li  tudi v dom ačo  

tovarn o . . .

BO B OB STENO
Cesta med Banovci in glav

no cesto, ki pelje iz Veržeja 
proti Križevcem, je le maloko
mu znana. Toda kdor jo je vi
del le enkrat, je ne pozabi 
zlepa: jama pri jami, nekatere 
segajo celo do njiv, tako da se 
jih ni mogoče izogniti. Sploh 
— take ceste ne najdete o rav
ninskem delu Prlekije. Ta ce
sta pelje po križevskem polju 
vse do Banovec. Tukaj imajo 
tudi križevski kmetovalci svo
je njive. Volivci Banovec so že 
na večih sestankih razpravlja
li o tej cesti in zahtevali od 
Križeočanov, naj jo uredijo. 
Lansko jesen so sicer navozili 
nekaj gramoza, toda z vozov 
so ga nasuli kar po sredi ce
ste, razgrnil pa ga ni nihče. 
Tako so se jame na cesti še 
povečale.

Kakor kaže, se Križeočani 
ne zmenijo za upravičeno gra
jo Banovčanoo. Tako je cesta 
iz meseca o mesec slabša kljub 
temu, da imajo zaradi tega 
škodo tudi nekateri križevski 
kmetovalci, ki se vozijo na 
svoja polja po tej cesti. Pa ne 
samo to. Po tej cesti se napoti 
marsikdo na železniško posta
jo v Veržej — tudi iz Križe
vec, ker si s tem prikrajša pot 
za približno 2 kilometra: -Če 
pa bo cesta tudi o spomladnih 
mesecih še naprej tako neure

jena, kot je sedaj, si te bliž
njice ne bo mogel privoščiti 
noben potnik.

Samo 2 K Z s trgovskimi 
poslovalnicami

Vseh 6 kmetijskih zadrug v 
ljutomerski občini je imelo do
slej 15 poslovalnic. Po reorga
nizaciji zadružne trgovine pa 
sta obdržali trgovske poslovalni
ce samo dve kmetijski zadrugi: 
KZ Veržej in KZ Cezanjevci s 
poslovalnicami v Cezanjevcih, 
Vogričevcih in Žerovincih. V 
Veržeju bo poleg zadružne tr
govine še poslovalnica ljuto
merskega' podjetja »Merkur«. 
Trgovsko podjetje »Merkur« je 
prevzelo zadružne trgovine v 
naslednjih krajih: Cven, Vučja 
vas, Križevci in Logarovci, tr
govsko podjetje »Zarja« pa v 
krajih: Stročja vas, Razkrižje 
in ljutomersko trgovino »Obla
čila«, kjer bodo prodajali od
slej tudi pohištvo.

V radgonski občini se pri
pravljajo na zimsko izobraže
valno delo. Tako bodo organizi
rali za dekleta in žene gospo
dinjske tečaje, tečaje za prikro
jevanje ter ročna dela.

Denar za predavatelje bodo 
prispevali: vinogradniško gospo
darstvo, sindikat, nekaj pa tudi 
udeteženke tečajev.

JUS KOZAK: RODNO MESTO
V simpatični knjižni zbirki »Kondor«, ki 

jo izdaja Mladinska knjiga za potrebe sred
nješolske mladine, je kot 13. zvezek Izšel 
izbor del Juša Kozaka pod naslovom »Rodno 
mesto«. Izbor Kozakovih del je s sodelova
njem pisatelja uredil Mitja Mejak, ki je na
pisal tudi spremno besedo in opombe o pri
čujočem delu. V knjigi so objavljena na
slednja dela: Očetova maska, Leteči angel, 
»Al beg ni bog?«, Tuja žena, Georgesova 
maska, Muni in Rodno mesto. Razen od
lomka iz knjige Celica »Al beg ni bog«, 
so vse ostale Kozakove novele vzete iz knji
ge »Maske«, ki je doživela že dve izdaji in 
jo obenem tudi Kozakovo najboljše literar
no delo.

Knjigo je ilustrirala in opremila Melita 
Vovk. portret pisatelja Juša Kozaka je pri
speval Božidar Jakac, karikaturo Kozako
vega očeta pa Maksim Gaspari.

EDGAR WALLACE:
MOŽ Z NEVARNIM SMEHLJAJEM
Po večletnem spanju, podobnem prav

ljični Trnjuičioi, je končno tudi Obmurska 
založba v Soboti prekinila svoj »kulturni 
molk« in tik pred Novim letom poslala na 
knjižni trg svojo drugo knjigo, detektivski 
roman »Mož. z nevarnim smehljajem«. Avtor 
romana je znani angleški pisatelj kriminal
nih del Edgar Wallace. ki je pred kratkim 
napisal svoj tristoti roman, kot prevajalec 
pa se je predstavil Drago Simončič.

Romam, ki smo ga zdaj dobili v knjižni 
obliki, je svojčas izhajal v »Pomurskem 
vestniku« in tako ga večina bralcev itak 
dobro pozna. Knjiga je izšla v žepnem for
matu in se odlikuje po izredno nizki ceni 
(100 din). Ker se bo založba s knjigo verjet
no dobro afirmirala pred javnostjo, saj vla
da za to zvrst literature precejšnje zanima
nje, upamo, da na tretjo knjigo mlade 
prekmurske založbe ne bo treba dolgo ča
kati.

ALLEN ROY EVANS:
POHOD SEVERNIH JELENOV
»To je povest o skrajnem severu, o stre

hi sveta' na robu Arktičnega morja. To je 
dežela dolge noči, domovje severnega sija, 
temnih viharjev in strupenega mraza. Toda 
človek si je skozi to deželo strašnih sil in 
nenadnih nevarnosti utrl svojo pot. Tisoč 
osem sto milj dolgo potovanje severnih je
lenov vzdolž arktične obale, ki je trajalo pet 
let. bo vedno spadalo med največja člove

kova dejanja. Neverjetna vztrajnost, izred
na hrabrost in nezlomljiva volja bodo živele 
v veliki sagi Severa, katera nima primera.«

Tako začenja svoj roman A. R. Evans, 
ki nam pripoveduje o veličastnem boju člo
veka z naravo v arktični pokrajini severne 
Kanade. Roman je tem bolj zanimiv, ker 
sloni na resničnih dejstvih. Ker je prebi
valcem skrajnega severa, Eskimom, večkrat 
grozila lakota, je kanadska vlada kupila 
3000 severnih jelenov in skupina Laponcev 
je prevzela težko nalogo, da jih odvede v 
ogrožene pokrajine za prehrano tamkajšnje
ga prebivalstva. Že priletni Laponec Jon se 
je s skupino svojih tovarišev in nekaj Eski
mov podal na pot. Po neverjetnih naporih

je skupina potovala s čredo vzdolž arktične 
obale Alaske, se borila s strahotami polarne 
zime, snežnimi zameti in napadi volkov, 
dokler ni končno po petih letih dospela na 
cilj.

Knjiga je pisana izredno napeto in bo
do stari in mladi bralci z veseljem segali 
po njej, posebno še, ker nam predstavi kos 
malo znanega sveta, ter pripoveduje o iz
redni požrtvovalnosti, tovarištvu in o lju
bezni daljnega ljudstva do narave in živali. 
Knjigo je izdala- Primorska založba Lipa v 
Kopru, prevod' je oskrbel Josip Rijavec,

opremil in bogato ilustriral pa jo je Marijan 
Vojska.

Dr. LEON ŽLEBNIK:
LJUBEZENSKA ČUSTVA IN ODNOSI
Zveza prijateljev mladine v Ljubljani je 

pred kratkim izdala tretjo knjigo poljudne
ga psihološkega dela dr. Leona Žlebnika 
»Ljudje med seboj«. Zadnji del te zanimive 
trilogije nosi naslov »Ljubezenska čustva in 
odnosi«. Z razliko od prvih dveh knjig, ki 
obravnavata odnose med ljudmi, je posegel 
s tretjo knjigo dr. Žlebnik v družinski krog. 
Na lep in vsakomur razumljiv način obrav
nava avtor vprašanje medsebojnih odnosov 
mladih ljudi pred in v zakonu. V zakonu 
pride večkrat do raznih trenj, včasih tudi do 
družinskih tragedij in vse to v glavnem za
radi nepoučenosti. Obvarovati mlade ljudi 
in zakonce pred nepremišljenimi dejanji in 
jim pojasniti smisei družinskega življenja, 
je glavni namen te knjige. Človek potrebu
je v vsakdanjem življenju vrsto šol in teča
jev, potrebuje za razne poklice različne uč

ne dobe, le za zakonsko življenje ni ne šol, 
ne tečajev, ne učnih dob. Brez dvoma bo ta 
knjiga marsikje izpopolnila to vrzel in zato 
jo priporočamo vsem mladim ljudem, ki si 
želijo, ali pa so si že ustvarili lastno dru
žino.

Kdor ni vpisan 
v volilni imenik, 
ne more voliti!

V bogato založeni knjižnici ljutomerske »Svobode«
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Po študentskih festivalih v Parizu, Beogradu, 

Zagrebu, Ljubljani, Trbovljah ter drugih krajih 
sveta in naše ožje domovine — študentski festival 
v Pomurju. To bo obenem I. Pomurski študentski 
festival v zgodovini Pomurja. Nedvomno največja 
kulturno-prosvetna manifestacija v Pomurju po 
Prekmurskem festivalu leta 1954 in prireditvah v 
Lendavi ob 20-letnici izhajanja »Ljudske pravice«.

Festival pripravljata oba kluba obmurskih študentov: KPA 
in PSK na pobudo predsednika KPA, tovariša Otoja Norčiča. 
Program festivala bo od 12. do 20. aprila 1.1. in bo prirejen v 
počastitev kongresa ZKJ, ki bo predvidoma v tem času v Ljub
ljani.

V ta namen je bil že osnovan pripravljalni odbor obeh 
klubov in predviden je program festivala.

Na festivalu bodo sodelovale najkvalitetnejše študentske 
kulturno-umetniške skupine iz Ljubljane, ki so si priborile ve
ljavo in ugled že tudi izven meja naše domovine in uživajo 
evropski sloves.

Sodelovule bodo naslednje skupine: Akademska 
folklorno-plesna skupina »France Marolt«; plese iz
vaja 40 članov skupine. Strokovno vodstvo: Glasbe
no- narodopisni inštitut Ljubljana — Marija Šuštar,
Tončka Marolt, Marjan Kralj. Nastopa z dveurnim 
programom, »Večer jugoslovanskih ljudskih plesov«.
V prvem delu programa — večino, sestavljajo slo
venski ljudski plesi. V drugem delu programa pa 
se nam predstavijo s plesi ostalih jugoslovanskih 
narodov. Godba: bisernica, brač, bugaria, berda.
Violina I, violina II, klarinet I, klarinet II, kon
trabas.

Ta skupina je gostovala in dobila veliko prizna
nje v Franciji, Angliji, Nizozemski, Nemčiji, Av
striji in Italiji. Predvidevajo pa še gostovanja v 
vseh ostalih deželah Evrope.

Akademski plesni orkester, šteje 18 članov, to je 
velik moderen jazz orkester, spremlja ga pevski 
kvartet, ki poje pesmi po zgledu ameriškega kvar
teta »Four Freshman«. Nastopa s celovečernim pro
gramom — koncert plesne in zabavne glasbe.

Gostovali so med drugim tudi v Parizu in lani 
na svetovnem festivalu mladosti v Moskvi, kjer so 
s svojo zabavno glasbo zbudili največ navdušenja.
V glavnem igrajo skladbe Glena Millerja, Bojana 
Adamiča in drugih avtorjev. Na zadnjem festivalu 
v Trbovljah jim je občinstvo priredilo navdušene 
ovacije kot pri nogometnih tekmah.

Moški pevski zbor študentov »Vinko Vodopivec« 
šteje 60 članov, nastopa z dveurnim programom 
umetnih in narodnih pesmi — Pesem ne pozna 
meja.

Trenutno je to najboljši slovenski moški pevski 
zbor. Redno sodeluje na vseh študentskih festivalih 
in prireditvah. Lansko leto je gostoval v Italiji, 
letos pa bo gostoval na Poljskem.

Akademija za igralsko umetnost iz Ljubljane bo 
nastopila z Goldonijevo komedijo »Sluga dveh go
spodov«.

Dramska skupina KPA, ki je pa menda ni treba 
pomurskemu občinstvu posebej predstaviti, bo upri
zorila ameriško igro »Mojster za dež«.

Člani PSK in KPA bodo pripravili glasbeno-lite- 
rarni večer študentov.

Predavatelji obeh klubov bodo v času festivala 
predavali po Pomurju o različnih aktualnih temah 
iz znanosti, umetnosti in gospodarstva.

Akademska folklorno-plesna skupina "Frpnce Marolt"

PRLEŠKI ŠTUDENTSKI 
KLUB na novem tiru

Za letošnje leto so prleški 
študentje pripravili obsežen 
program za svoje delo. Že fe
bruarja bodo predvajali za šol
sko mladino in ostalo prebival
stvo dokumentarni film z lan
skega slavja 90-letnice Besede 
v Bučkovcih, nadalje film o 
elektrifikaciji vasi — prav tako 
posnet v Prlekiji — in končno 
film o gradnji ene naših elek
trarn. Predvajali naj bi jih pri 
Vidmu, v Bučkovcih, na Kapeli, 
v Beltincih in še morda kje.

1. marca nameravajo prire
diti »Akademski ples z bruco- 
vanjem« v G. Radgoni. Tokrat 
naj bi bila izvedba plesa po
vsem v lastni režiji. Posebnost 
plesa bosta tokrat brucovanje 
in vinska poskušnja; svojim 
gostom bodo poskušali postreči 
z najboljšimi domačimi vini.

Skupno s prekmurskimi kole
si nameravajo prirediti v času 
VTT. kongresa ZKT Prvi pomur
ski študentski festival. Take fe- 
st:vale prirejajo drugi klubi že 
dalj časa in je popolnoma prav, 
da prired-mo tud; v Pomuriu 
tako veličastno kulturno mani
festacijo. Pripravljalni odbor je 
pripravil precejšen program, 
za to pa šo mu potrebna gmot
na sredstva. Ob tej priložnosti 
naj b; izšla brošura, ki bi razen 
festivalskega programa vsebo
vala tud zgodovinski razvoj 
KPA in PŠK, njuno delovanje,

pomen, uspehe in stremljenja.
To bi bil nekak delovni na

črt prleških študentov za naj-  
bližnjo bodočnost. Kakor je bilo 
sklenjeno na občnem zboru, naj 
bi klub deloval ideološko-pob- 
tično. Člani kluba so priprav- ~ 
ljeni, da bi prirejah razna pre
davanja, želeli pa bi, da jim 
organizacije izrazijo svoje že
lje, kakšna predavanja si želi
jo.

Kakor sta Prlekija in Prek
murje povezana v neko celoto, 
se tudi njuni študentje vedno 
bolj zbhžujejo in delujejo 
skupno. Tako skupno priprav
ljajo študentski festival. Pred 
kratkim pa so imeli skupen de
batni večer. Prof. Janko Liska 
jim je govoril o regionalnih 
plarrh. V prvem delu svojega 
predavanja jim je govoril o re
gionalni p lan i na splošno, o 
njihovih nastankih in kako jih 
v svetu uresničujejo. V drugem 
delu predavania pa ie govoril 
konkretno o regionalnem pianu 
Pomurja. V glavnem je seznanil 
študente z doseženimi rezultati 
posameznih komisij, ki so bde 
za ta namen ustanovljene. Delo 
pri tem planu je sicer lani ne- 
koliko zamrlo, bo pa se nada- 
ljevalo letos in pri tem bi lahko 
mnogo pripomogli tudi študent- 
ie z sodelovanjem v posameznih 
k o m is ija h  kakor je izjavil 
prof. J. Liška. F. Klobasa

POMURSKI
ŠTUDENTSKI FESTIVAL

V času festivala bo še niz športnih tekmovanj 
med študenti in domačimi športnimi društvi v no
gometu, košarki, odbojki, namiznem tenisn in šahu. 
Poudariti je treba, da so taka srečanja že tradicija, 
ki pa je zadnja leta zamrla. Nogometna srečanja 
med akademiki in »Muro« so bila v modi že pred 
vojno in tudi po vojni. Da bo taka tekma zanimiva, 
je gotovo, saj so med štndenti mnogi bivši nogome
taši »Mare«, ki sedaj igrajo pri Krima, Grafičarjn, 
Ljubljani in še drngje.

Pomurje je zaradi oddaljenosti od središč na
šega kulturnega življenja prikrajšano pri zadostitvi 
svojih kulturnih potreb. Profesionalna gledališča in 
drugi kvalitetni umetniški ansambli zahtevajo za 
svoja gostovanja večkrat nemogoče finančne pogo
je. študentske kulturno-umetniške sknpine za svoja 
gostovanja ne zahtevajo honorarja. Zato je študent
ski festival s svojimi prireditvami utemeljen in bo 
nedvomno pomorsko občinstvo z zadovoljstvom 
sprejelo študentske kulturno-nmetniške sknpine, ki 
bodo posredovale delovnim Ijndem Pomurja sado
ve svojega izvenštudijskega delovanja v umetnih 
in narodnih pesmih, narodnih plesih, gledaliških 
igrah ter sodobni plesni in zabavni glasbi.

Kljub temu, da sodelujejo študentje na festivalu 
brez honorarja, pa je izvedba festivala nemogoča 
brez finančne pomoči pomorskih lokalnih činitcljev. 
KPA in PSK ne razpolagata z nobenimi sredstvi v 
ta namen. Efektivni stroški gostovanj (prevoz, pre
hrano, prenočišče, lokacija dvoran itd) pa bodo to
likšni, da jih prireditelji s prejeto vstopnino zda
leč ne bodo mogli kriti. Festival je izvedljiv le, 
če bodo pokazali odgovorni ljudje dovolj razume
vanja in dobre volje in določili v ta in podobne 
namene ustrezajoče postavke v svojih proračunih.

V
Ob tej priložnosti bosta izdala oba kluba skupaj 

brošuro, ki bo izšla pred začetkom festivala. V nje
ni vsebini bo zajeto delovanje KPA v predvojnem 
času, med vojno in po vojni. Na ostalih straneh 
bodo objavljena najboljša dela mladih pomurskih 
literatov.

Za kritje stroškov izdaje bodo člani KPA in 
PŠK nabirali reklamne oglase pri pomurskih go
spodarskih organizacijah. Akcija se bo pričela v 
prvi polovici februarja. Za to priložnost pozivata 
oba kluba pomorske delovne kolektive, naj z razu
mevanjem sprejemajo njnne predstavnike.

Na konca bi še omenil, da bodo nastopi vseh 
omenjenih skupin v Murski Soboti. Večina jih bo 
nastopila tndi v Ljutomeru. Gostovanja pa bodo or
ganizirali tudi v vseh ostalih večjih središčih Po
murja, če bodo to dopuščale finančne možnosti.

Nobena knltnrno-umetniška skupina študentov 
ljubljanske univerze še ni gostovala v pomurskih 
krajih, razen skupin KPA in PŠK.

Pripravljalni odbor se zaveda, da je program fe
stivala prenatrpan, od 12. do 20. aprila bo v Morski 
Soboti vsak dan po ena prireditev in bo to mogoče 
škodovalo obiska posameznih prireditev. Ta pro
blem so rešili študentje trboveljskega revirja tako, 
da so domala isti program, kot je predviden za po
murski festival, raztegnili na tri tedne. Tega pa si 
pomurski študentje zaradi objektivnih težav ne 
morejo privoščiti.

Program je sestavljen, sodelovanje skupin za
gotovljeno, mnnjkajo nam samo še denarna sred
stva in na svidenje spomladi na zaključni prire
ditvi festivala. To bo pa gotovo velik akademski 
ples, ko bo verjetno igral Akademski plesni orke
ster.

Ivan Korošec

SEME
A g r o n o m  E m e r ik  Š if ta r

Eden izmed važnih vzrokov za pičle pridelke je tudi setev 
slabega, nesortnega — in tudi neprimerno pripravljenega se
mena. Mladi pridelovalci  sejejo večinoma močno pomešano 
seme pšenice raznih sort. Sorte so z različnimi lastnostmi v po
gledu zorenja, prenašanja umetnih gnojil itd., zaradi tega pa 
tudi niso izenačeni posevki in rodnost, kajti če ugodimo eni 
sorti, škodujemo drugi. Jasno je, da se to posebno odraža pri 
višji agrotehniki. Zato pa je zelo važno, da pridelujemo le pše
nico nekaterih sort, ki so se izkazale v naših razmerah naj
boljše, in da pazimo na sortno čistost.

Pri malih pridelovalcih se je težko, domala nemogoče iz
ogniti mešanju semena, ker ima domala vsakdo dve sorti za 
različne tipe zemlje. Seme se potem pomeša pri vožnji ne- 
omlačenega pšeničnega snopja in pri skladanju v gumne, pri 
mlačvi, v skladišču itd. Razen tega pa vsako, tudi najboljše 
seme sčasoma oslabi in daje manjše pridelke. Temu se izogne
mo tako, da seme in sorto držimo v sortni čistoči, življenjski 
sili in zdravju. To delo opravljajo selekcijske postaje oziroma 
posestva, pozneje pa skrbi kmetijska služba, da to originala« 
seme razmnožimo in posredujemo pridelovalcem.

Do sedaj nismo imeli na razpolago dovolj dobrega in za
nesljivega pšeničnega semena. Toda v gospodarskem letu 
1957/58 in za naprej bo tega semena dovolj, da bomo lahko 
povsem zadostili potrebam letnega načrta o zamenjavi. Načrt 
o zamenjavi semena pšenice je bil petletni, kar pomeni, da bo 
lahko vsak pridelovalec dobil zanesljivo seme vsakih pet let. 
Ta izmenjava je zelo važna, če hočemo zabeležiti večje hek
tarske donose.

V našem pridelovalnem območju so rajonizirane naslednje 
sorte pšenice: U-l, Kadolška in Bankuti. Toda z uvajanjem ita
lijanskih sort pšenice je nastala dokajšnja zmeda med pridelo
valci, čeprav te sorte še niso preizkušene pri nas in še ne vemo, 
kako se bodo obnesle pri naših pridelovalnih pogojih. Sortno 
vprašanje pa v načelu ne bo spremenijo programa, ker se lah
ko preusmerimo že v enem letu. Pri sedanjem stanju bo naj
večje povpraševanje po U-l, potem po Kadolški. najmanj pa 
po 'pšenici Bankuti, čeprav je to naša najkakovostnejša sorta.

Z zadostno preskrbo pridelovalcev z dobrim semenom bomo 
rešili eno izmed osnovnih vprašanj v borbi za večje hektarske 
donose. Vendar pa ni dovolj, če smo dobro seme pridelali in ga 
pripravili za splošno pridelovanje, ampak moramo doseči, da 
bodo to seme pridelovalci tudi posejali. Pri tem prizadevanja 
bomo morda naleteli na največje težave, dokler se ves posto
pek izmenjave ne bo uveljavil in se pridelovalci tudi sami ne 
bodo prepričali o prednosti dobrega semena. Ce hočemo doseči 
večje pridelke, potem moramo uspeti pri razdeljevanju tega 
semena. Na tem področju morajo delati strokovna služba, kme
tijske zadruge in tudi politične organizacije.

Politične organizacije in strokovna služba imajo bolj pro
pagandno in prepričevalno vlogo, kmetijske zadruge pa so 
uresničevalci te akcije, torej najvažnejši člen v tem prizade
vanju, saj one dodeljujejo seme posameznim pridelovalcem. 
Vsaka kmetijska zadruga mora imeti svoj načrt, ki ga je po
trebno že sedaj pripraviti in seme naročiti, da ga bodo lahko 
pravočasno dobile, ko bo vse pripravljeno za setev. Naročanje 
semena v času setve je nenačrtno — anarhistično.

Sestavljanje načrta je enostaven posel. Vsako leto moram« 
izmenjati seme za 20% setvene zemlje. Ce ima kmetijska za
druga n. pr. 600 ha zemlje, namenjene za sejanje pšenice, 
mora dobiti seme za 120 ha po 170 kg, to je skupno 204 q. Pri 
uresničevanju tega načrta bo marsikoga motila višja cena se
mena. Toda ta višja cena se nam pozneje večkrat povrne v po
večanem pridelku. Sicer pa cena naših semen ni pretirana, ker 
je v drugih, tudi kmetijsko zelo naprednih državah, mnogo 
višja; torej je tam večja razlika v ceni semenskega in merkan- 
tilnega blaga. Naprednih kmetovalcev to ne moti, ker znajo 
ceniti vrednost dobrega semena, saj so se o tej vrednosti ie 
sami prepričali. Imamo pa še vedno veliko takih pridelovalcev, 
ki se o tem še niso prepričali in so jim še vedno potrebni stro
kovni nasveti.

Važno je tudi, da organiziramo čiščenje in razkuževanje 
semen pri kmetijskih zadrugah. Po načrtu izmenjave dobijo 
pridelovalci eno petino semena od razmnoževalnih semenarskih 
posestev, a štiri petine semena pridelajo doma, katerega pa je 
treba očistiti. Zato morajo v naših zadrugah misliti tudi na na
bavo posebnih strojev — selektorjev, ki naj bodo stalno name
ščeni v čistilnici. Nabava majhnih čistilnih strojev, ki bi jih 
prevažali od hiše do hiše, pri nas ne pride v poštev.

(Nadaljevanje sledi)

Med prekmurskimi sezonci ob JadranuPISMO 
iz Pirana

Avtobus se je nstavil v Sečovljah, 
od tam pa sem se napotil peš proti 
Seči, družbenemu posestvu, ki spa
da k Portorožu. Izvedel sem nam
reč, da so prišli na to posestvo tndi 
sezonski delavci iz Pomurja. Želja, 
da bi bil med svojimi rojaki, me je 
gnala proti Šeci. Po tričetrtnrni hoji 
sem zagledal na hriba večje poslop
je. To je bilo poslopje posestva. 2e 
znnaj sem slišal veselo prekmursko 
pesem, ko pa sem vstopil v poslop
je, sera zagledal veselo dražbo fan
tov in deklet, ki so prepevali ob 
spremljavi harmonike. Pozdravil 
sem jih; prisrčno so mi stiskali roko 
in se zbrali okrog mene. Takoj so 
me začeli spraševati o klimatskih 
razmerah, o cenah tod in seveda — 
največ o zaslužka.

Nato se je predstavil njihov de
lovodja Stefan Zadravec iz Turnišča, 
s katerim sem se spustil v pogovor.

Povedal mi je, da je prišel k nje
mu tehnik s posestva in ga zaprosil, 
naj zbere ljudi. Naši sezonci so po
zimi prosti in zato jih ni bilo težko 
zbrati: ?3 moških in 30 žensk, nekaj 
Iz Turnišča, Renkovec, Kobilja in 
Gomilic ter nekaj iz okolice Ljuto
mera. Sam pa je prišel sem z vso 
družino, ženo, ki je kuharica, hčer
ko, ki bo delala, in z malim petlet
nim sinčkom, ki pa najraje poseda 
na prnčici pri štedilnika.

»Bil sem že večkrat na sezonskem 
delu, toda nikjer ni bilo za nas tako 
dobro pripravljeno kot tukaj. Takoj 
smo dobili toplo hrano in priprav- 
Ijene postelje. Za to se imamo za
hvaliti predvsem naši upravi,« je 
dejal delovodja.

Moški bodo kopali odtočne kana
le, ženske pa sadile jagodičje. Po- 
ue je  bodo sadili drevesa. Našim de

lavcem je najbolj všeč, da bodo de
lali po akordu in da bodo s svojo 
pridnostjo, ki je znana daleč naoko
li, zaslužili lepe denarje, saj so tn
di zaradi tega prišli sem.

»Kaj pa vas je privedlo sem?« 
sem vprašal moškega tridesetih let. 
»Zaslužek, predvsem zaslužek . . .« 
mi je povedal Pavel Peceli iz Kobi
lja. »Tudi moj brat je prišel sem. 
Doma sem pustil ženo in dva otroka. 
2e večkrat sem bil sezonski delavec 
in nazadnje sem bil zaposlen pri 
Kmetijski zadrugi v Kobilju. Tu so 
mi obetali boljši zaslužek, zato sem 
se odločil, da grem z njimi in si s 
pridnim delom prihranim nekaj de
narja.«

Vsi Kobiljčani, ki so se zbrali

okrog mene, pn se še posebno spo
minjajo gostilničarja Pavla Gašperi- 
ča, katerega dobre kapljice ne mo
rejo pozabiti.

Za zabavo ob prostih večernih 
urah pa skrbi njihov harmonikar 
Alojz Koren iz Renkovec. Tudi »vi- 
carja« imajo. To je nekoliko manjši 
mož od ostalih, Štefan Balažič iz 
Turnišča. V njegovi družbi je zme
raj veselo.
• »Tudi jaz sem prišel sem s svojo 

ženo Agneško. Ona je kuharica, jaz 
pa bom delal in upam, da si bom tu
di nekaj prihranil,« mi je dejal 
dvajsetletni Štefan Zver iz Gomilic.

Med njimi je tndi Bariča iz Tur
nišča. Njena želja, da bi videla svet 
in si~nekaj pridobila za svoje bodo-

P u sto šen je  gozda v MORAVCIH
Ni dolgo tega, ko so govorili 

v Martjancih, Moravcih in oko
lici o razsipnem K. V., ki je 
podedoval lepo posestvo in ga 
začel brez pomisleka razproda
jati, denar pa zapravljati naj
bolj nepremišljeno. Dnevno je 
zapravil tudi po nekaj deset 
tisočakov.

K. V. živi v Moravcih in je 
že enkrat prodal lep kos gozda 
s starimi bukvami, bori in hra
stu Stara mati je ta gozd, ki je 
bil prodan pod ceno, rešila. 
Drugič se je lotil, pred nekaj 
tedni, uničevanje gozda na ta 
način, da je razprodajal kup
cem drevesa kar v gozdu in 
sicer bor po 1000 din, bukev in 
hrast pa nekoliko dražje. K. V. 
je s kupci razsajal na 20 arih 
in podrl za najmanj 50 ms le

sa, ki so ga potem s traktor
jem razvažali na domove. Pri 
tem pustošenju pa je botroval 
še celo gozdar, ki je moral ve
deti, da omenjeni K. V. ni imel 
sečnega dovoljenja, kot so še 
istega dne, ko je posredovala 
Ljudska milica in organ tajni
štva za notranje zadeve, ugoto
vili na občinskem ljudskem od
boru v Martjancih. Gozdar je 
namreč z uradnim znakom za
znamoval drevesa, ki so jih po
sekali, česar pa ne bi smel sto
riti.

Zadeva še ni končana, vendar 
pa je pričakovati najstrožjo ka
zen za krivce, kar bodo prebi
valci tamkajšnjih krajev spre
jeli z odobravanjem, saj ima
jo vsi enake pravice ob istih 
zakonih.

če  ž iv lje n je , jo  je  p rignala v 
k raj ob sončnem  Jadrana.

Lndvik Tem lin

N eustrezugoča p ra v ila  . . .
S seminarja Počitniške zveze:

Pred kratkim je bil na sobo
ški gimnaziji seminar Počitni
ške zveze, namenjen mladim 
funkcionarjem družin. Zanima
nje za ta seminar je bilo veli
ko, saj je vsaka družina poslala 
po dva člana. Na seminarju so 
seznanili mlade vodnike s sta
tutom in vlogo organizacije.

Ena poglavitnih slabosti, ka
kor so ugotovili v razpravi, je 
slabo obveščanje javnosti o de
lovanju organizacije, o njenih 
uspehih in vlogi za mladega člo
veka. V tem je tudi vzrok za 
majhno število članstva. Udele
ženci so kritizirali tudi central
ni odbor in sklepe skupščine 
PZ, ki je bila lani v Beogradu. 
Pokazalo se je namreč, da je 
centralni odbor slabo poučen o 
pogojih, kakršni so v družinah, 
in da mnoge točke v statutu ne 
ustrezajo našim razmeram.

Tudi starostna meja, določena v 
statutu, ne odgovarja, zato so se 
starejši udeleženci seminarja 
počutili nekako zapostavljene.

Na seminarju so se pogovorili 
tudi o predlogih za občni zbor 
in ugotovili, da imajo posamez
ne družine precej obetajoče na
črte v tem letu: potovanja, le
tovanja, obiski muzejev, izleti s 
kolesi itd.

Člani družine Počitniške zve
ze na gimnaziji bodo. šli te dni 
smučat na Veliko planino. Letos 
nameravajo prirediti tudi več 
predavanj o lepotah naše do
movine. Pri predavanjih bodo 
vrteli tudi poučne filme ali pa 
prikazovali skioptične slike. 
Najprej bo predaval profesor 
Gruntar.

M. E.

SATAHOVCI
Pred nedavnim smo se zbrali 

v dvorani gasilskega doma in 
se pogovorili o vaških cestah. 
Besedam so sledila dejanja; po
pravili smo že najvažnejše va
ške ceste in kmalu bodo konča
na dela na vseh cestah. Vsak 
dan pride na delo do trideset

ljudi, med njimi tudi do sedem 
voznikov. Tako bodo naše ceste 
kmalu spet služile svojemu na
menu.

Ko bomo delo na cestah kon
čali, bomo okrepili še nasip pri 
mostu, ki smo ga lani dogradili 
na potoku Mokoš.

T ečaj za  b o d eče  m o jstre
Okrajna obrtna zbornica skr

bi tudi za vzgojo mladega moj
strskega kadra. Dosedanje iz
kušnje so pokazale, da so kan
didati bili premalo seznanjeni 
z raznimi zakonskimi predpisi,

ustavno ureditvijo itd. Zato je 
pred kratkim priredila tridnev
ni tečaj, ki ga je obiskalo 60 
kandidatov. Na tečaju so si pri
dobili znanje, ki je potrebno 
mojstru, da lahko prevzame vo

dilno mesto v socialističnem ali 
zasebnem sektorju obrti.

Kandidati so dobili tudi raz
ne revije, skripte in pismena 
navodila za pripustitev k moj
strskemu izpitu.
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SKAKOVCI - vas ob m eji
Skakovci niso velika vas, saj šte- 

jejo samo 70 hiš, vendar pa zavze
majo veliko površino, saj se razpro
stirajo ob cesti Cankova—Murska So
bota in Cankova—Strukovci. Kraj je 
tik ob državni meji in nekaj hiš je 
tako blizu Krajne, da ni mogoče lo
čiti, kam spadajo.

Vaščani so dobri in ustrežljivi, iz
jema so le posamezni prepirljivci in 
nergači, ki pu so izgubijo med uru- 
gimi. Precejšnja slabost vaščanov pa 
je, da so vsi dovolj pametni in da 
ne dopustijo nikomur, da bi jim kaj 
svetoval, češ saj mi že tako vemo. 
Ko pa bi bilo potrebno, da bi vede
li, pa ne znajo mnogo. Upajmo pa, 
da sc bodo vaščani sčasoma znebili 
te slabosti.

7 3  n o v i h  č l a n o v  
S Z D L

Zadnjo nedeljo so v vsej ljuto
merski občini izvolili nova krajevna 
vodstva SZDL. Na volitve so se do
bro pripravili. Vse osnovne organi
zacije SZDL, ki jih je v občini 32, 
so organizirale 49 volišč, ki so bila 
zelo lepo okrašena. Že ob 7. uri 
zjutraj so člani SZDL prihajali na 
volišča in izbrali najboljše kandida
te za nova vodstva SZDL. Nekatere 
organizacije so tekmovale med seboj 
glede ndeležbe in časa izvedbe vo
litev. Ob 9. dopoldne so že zaklju
čili volitve v Bodislavcih, v Presiki, 
Železnih dverih in Precetincih malo 
kasneje, do 10. ure pa je volitve za
ključila polovica volišč.

Uspešno delovanje organizacij 
SZDL v ljutomerski občini dokazuje 
tudi udeležba na volitvah; aktivna 
je bila 93-odstotna, če pa k temu pri
štejemo še upravičeno odsotne čla
ne, pa je bila udeležba 97,9-odstotna.

Pred volitvami in na letnih obč
nih zborih so sprejeli v SZDL tudi 
73 novih članov, tako da je sedaj v 
SZDL 39 odstotkov vseh volivcev 
ljutomerske občine.

Kljub tej svoji slabosti pa vašča
ni ne lenarijo, saj so zelo pridni go
spodarji in imajo tudi lepe načrte 
za bodočnost. Želijo si zgraditi gasil
ski dom, v katerem nuj bi bili pro
stori za sestanke in druge shode. 
Dom bodo prizidali dosedanjemu, 
gradili pa bodo v etapah. Najprej 
bo prišla na vrsto soba za sestanke. 
Delavce in prevoze so že zagotovili. 
Nekateri vaščani celo predlagajo, da 
bi si uredili v vasi cestno razsvet
ljavo, kakor jo že imajo v sosednjih 
Strukovcih.

Precej skrbi imajo vaščani za
stran Vodne skupnosti za melioraci
jo Prekmurja. Vas je vključena v 
skupnost in zato bi morali plačevati 
vodni prispevek. Že večkrat so dobi
li čeke, pa jih niso hoteli sprejeti. 
Pred kratkim je vaški sluga spet 
raznašal čeke in jih pustil pri vsaki 
hiši, sedaj pa ležijo ti čeki po dvo
riščih v blatu, po plotovih in oknih. 
To seveda ni lepo, ne z ene in ne z 
druge strani. Če vprašate vaščane, 
zakaj niso hoteli sprejeti čekov, bo
do odgovorili: »Zakaj bi ravno Ska
kovci kot edina vas iz cankovske ob
čine morali plačevati vodni prispe
vek, saj teče Ledava tudi skozi dru

ge kraje v občini in dela tam celo 
večjo škodo.« Voda, ki dela v Ska- 
kovcih največ škode, priteče namreč 
iz Topolovec in Domajinec. Zato 
Skakovčani menijo, da bi se naj pri
družili vodni skupnosti tudi ostali 
kraji cankovske občine, ki so prav 
tako ogroženi od poplav, v nasprot
nem primeru pa je trebu skakovski 
problem rešiti tako, da ne bodo več 
»bela vrana« v tej skupnosti.

V zadnjem času smo v vasi usta
novili tudi osnovno organizacijo 
LMS. Želeli so uprizoriti igro, pa se 
jim to do sedaj še ni posrečilo, ker 
niso našli med člani dovolj igralcev, 
mladina pa, ki ni včlanjena, se do 
sedaj še ni približala temu prizade
vanju. Vse kaže, da se pri tem pre
več gredo starejše in mlajše, torej 
je vmes podcenjevanje mlajših va
ščanov, ki bi sicer radi sodelovali. 
Podobno je tudi v PGD, ki bo šlo v 
nezasluženi pokoj, ce . . . V tem dru
štvu so trije glavni problemi: pre
malo članov, premajhno zanimanje 
za gasilstvo in pomanjkanje pro
storov. Z zgraditvijo novega doma 
bo rešen vsaj tretji problem. Pred 
kratkim so imeli občni zbor, ki po 
ni bil sklepčen.

Tudi SZDL je bila do nedavnega 
samo. na papirju, vendar pa je v 
zadnjem času spet oživela. Na obč
nem zboru so razrešili dosedanji ne
aktivni odbor in izvolili novega, ki 
se bo zavzel predvsem za to, da bo 
v organizaciji čimveč' Članov. To na
logo pa bo lahko uresničil samo s 
svojim vzornim delovanjem, kajti le 
tedaj bodo člani radi pristopali in 
imeli zaupanje v SZDL.

Skakovci torej zaostajajo za dru
gimi vasmi, vendar pa je še čas, da 
z dejanji ovržejo tak glas o sebi.

K O N C E R T
SOLISTOV MARIBORSKE OPERE

Svet za prosveto in kulturo pri ObLO Murska So
bota priredi v proslavo Prešernovega dne v ponede
ljek, 3. februarja ob 8. uri zvečer

KONCERT
slovenskih narodnih in umetnih pesmi ter opernih 
arij. Sodelujejo priljubljeni solisti

MARIBORSKE OPERE
Vstopnice so v predprodaji od petka, 31. januarja 

dalje pri blagajni kina »Park« in upravi »Pomurskega 
vestnika« na Štefan Kovača cesti.

VSENAOKROG PO POMURJU
»Jurij Tepček« v Rogaševcih.

Igrico je uprizorila predzadnjo 
nedeljo dramska skupina ga
silskega društva iz Vadarec. 
Ljudi je bilo na predstavi toli
ko, da jih je komaj sprejela 
rogaševska »vinska klet«. Pri 
predstavi smo spet obujali za
misel o domači kulturni dvora
ni, ki jo bomo morali zgraditi,

za kar pa naj bi dal dokončno 
besedo tudi občinski ljudski od
bor. Sicer ne bomo mogli nikoli 
obuditi k pravemu življenju 
domačega prosvetnega društva. 
Za dvorano snlo že prispevali 
mnogo truda in pripravili pre
cej materiala. Rogaševska do
lina pač ne more dolgo več 
ostati brez prosvetne dvorane.

Tečaj RK v Turnišču. V Tur
nišču uspešno deluje tečaj RK 
za mladinke. Vodi ga Lojze Ti
baut. Dekleta z zanimanjem 
sledijo predavanjem. Dober 
obisk dokazuje, da so naši 
ljudje že dojeli pomen zdrav
stvene vzgoje.

B. L.
*

Trinajsto plačo so mu ukrad
li. Lojze Osojnik iz Tropovec je 
že več let zaposlen pri DES kot 
inkasant in je sedaj dobil prvič 
trinajsto plačo. Njegovo veselje 
pa ni trajalo dolgo, saj mu je 
petnajst tisočakov nekdo odne
sel iz omare v kuhinji. Takrat 
je bil doma samo njegov sin, a 
okno je bilo le priprto, tako da 
se je nepridiprav lahko skozenj 
splazil v kuhinjo, G

*

Na občnem zboru PGD Soti
na so ugotovili, da so se na 
sektorskih vajah sicer dobro iz
kazali, vendar pa pri delu že 
nazadujejo, predvsem zaradi 
tega, ker so jih zapustili neka
teri člani. Težave imajo tudi z 
dolgom pri kulturni dvorani, a 
pomoči niso deležni od nikoder.

Ker imajo primerne prosto
re, bi naj gasilci začeli organi
zirati tudi kulturne prireditve. 
Do sedaj je bila namreč na
vada, da so prirejali samo ve
selice. Na zboru so izvolili za 
novega predsednika mladinca 
Jožefa Kolerja, od katerega 
pričakujejo, da se bo skupaj z 
upravnim odborom prizadeval, 
da bo društvo še naprej obdrža
lo sloves najboljšega v roga- 
ševskem okolišu.

*

Po tri gasilske studence so 
zgradili decembra v Vanča vesi 
in Bankovcih na pobudo doma

čega gasilskega društva. V Van
ča vesi se je sicer našlo nekaj 
vaščanov, ki pri’ delu niso ho
teli pomagati.

Gasilski društvi v obeh va
seh sta že tudi imeli svoje 
občne zbore; v Rainkovcih je 
bil Zbor dobro obiskan, v Van
ča vesi pa slabše. V slednjem 
kraju bi naj gasilci bolj enot
no sodelovali pri vsakem delu 
in tudi pri obračunih. G

DRAGICA SADNIKOVA —  
altistka mariborske opere bo 
poleg svojih vrstnikov (tenori
sta Oskarja Zornika, sopra
nistke Mileve Pertotove in 
drugih) nastopila na koncertu 
v ponedeljek, 3. februarja zve
čer v soboški kino dvorani.

Nesreče in nezgode
Deska, ki jo je na stroja obdelo

val, je udarila in hudo poškodovala 
levo nogo nad kolenom 40-letnemn
mizarskemu pomočniku Gezi Fujsa 
iz M. Sobote.

S kolesom se je peljal in padel 
50-letni Rudolf Vučko iz Doliča. Zlo
mil si je desno nogo.

Konj se je splašil, verjetno za
radi močne svetlobe reflektorja na 
avtomobilu, ki je privozil za vozom. 
Skočil je in potegnil 80-letnega Fer
da Šlihthuberja, ki je držal za vaje
ti, z voza. Šlihthuber je dobil hude 
poškodbe na desni roki in po obrazu.

VINIČARIJA JE ZGORELA

Nekaj dni pred Novim letom je 
nenadoma izbruhnil požar v Čentib- 
skih goricah pri Lendavi. Do tal je 
pogorela lesena viničarija, last Pav
la Šimonke iz Petišovec. V hiši je 
stanoval Vendel Vida, ki je kuril v 
štedilnika. Dimne cevi so bile spe
ljane v prostor za stiskalnico, kjer 
je dim prosto uhajal v podstrešni 
prostor in je verjetno zaradi tega 
nastal ogenj. Skoda je ocenjena na 
200.000 dinarjev.

VEČ OKEN, primernih za skladišče 
ali hlev, poceni prodam. Jožefu 
Pogrinc, Razlagova 13, Ljutomer. 

TOVORNI AVTOMOBIL, 2-tonski, za
menjam za osebnega, za traktor 
ali mlatilnico. Naslov v upravi 
lista. M-90

POMURSKI VESTNIK
Izdaja Č asopisno in za ložn i
ško p o d je tje  »Pom orski tisk« 
v M orski Soboti — D irektor  
in odgovorni urednik Dragan  
Flisar — U redništvo: Murska 
Sobota, K ocljeva  n lica  š te v il
ka 7 — T elefon  53. Uprava  
in oglasn i od d elek : Mnrskn 
Sobota, K ocljeva  n lica  7 — 
T el. 53 -  Naročniški oddelek«  
Stefana K ovača 16 — N aroč
n ina četrtletn a  160, polletna  
209. ce lo le tn a  400 d in arjev  — 
R ok opisov ne vračam o in  ne 
od govarjam o zan je — T ekoči 
račon pri K om unalni banki, 
M. Sobota, š tev . 64-KB-1-2-H5 
— T isk  Pom orsk e tisk arn e  v 

M orski Soboti

Bodenski studenec
V Bodoncih, prijetni gorički vasi, 

so več let gradili šolski vodnjak. 64 
metrov globoko jamo so skopali že 
leta 1952, toda zaman, ker tudi v tej 
globini ni bilo vode. Lani pa je na 
pobudo šolskega upravitelja Jožeta 
Kaiuenšeka prišel strokovnjak in s 
svojimi napravami ugotovil, da je 
vodna žila samo 2 metra proč od 
skopanega studenca.

V Bodoncih so se težko odločili 
za kopanje novega vodnjaka. Na po
budo občine in RK pa so se vendar
le odločili in poklicali znanega stu-

denčarja Alojza Ficka iz Pečarovec 
in še dva mlada vadarska delavca, 
ki so pričeli kopati. Vrtati niso mo
gli, ker so bile zgornje plasti zem
lje pretrde. S tem delom so šele lah
ko pričeli v globini 17 metrov.

6. novembra lani je v skopano 
jamo prvič priteklu voda. To je bil'

donskem hribu. Tega so še prav po
sebno veseli šolarji, suj jim ne bo 
treba več hoditi tako daleč po vodo 
zu mlečno kuhinjo, ki je tudi novost 
za našo šolo.

V spomin nu ta dogodek pa so za
sadili smrečico na mestu, kjer so 
bili skopali 64 metrov globoko jamo

I z  r a d g o n s k e  o b č in e
Na nedavni seji ObLO Rad

gona so sklepali odborniki o 
ustanovitvi posredovalnice za 
delo. Ker je radgonska občina 
precej velika, je ustanovitev po
sredovalnice upravičena.

*

Tudi na območju radgonske 
občine dedujejo KGŠ. Udeležba 
pri predavanjih je bila dobra, 
predvsem tam, kjer so bila pre
davanja praktičnega značaja.

*

Pred nekaj dnevi je bil zbor 
volivcev v Črncih v Apaški kot
lin. Zbralo se je okrog 60 vo
livcev. Zboru je prisostvoval tu
di zvezni ljudski poslanec Ivan

Kreft. Volivci so razpravljali 
med drugim o nadaljevanju re
gulacije Plitvice. Volivci Črnc 
so izrazili željo, da bi vozil sko
zi Apaško kotlino avtobus tudi 
ob nedeljah.

Ob volitvah delegatov za kan
didacijsko konferenco so menili, 
naj bi kandidiral za zveznega 
ljudskega poslanca tov. Ivan 
Kreft, za republiškega poslanca 
pa Marija Levarjeva.

• *

V Podgorju pri G. Radgoni so 
uredili lani novo veterinarsko 
ambulanto. To je sedaj že dru
ga ambulanta, ki so jih zgradi
li po vojni v krajih ob desnem 
bregu Mure.

V TISKU JE BROŠURA

S P O M E N I Š K O  P O M U R J E
KI VSEBUJE PREDAVANJA KONSERVATORJEV IN 

MUZEALCEV V MURSKI SOBOTI V LETU 1956 
CENA BROŠIRANI KNJIGI ZNAŠA 200 DINARJEV; 

VEZANI V POLPLATNO 300 DINARJEV

NAROČILA SPREJEMA:

O B M U R S K A  Z A L O Ž B A
MURSKA SOBOTA, KOCLJEVA ULICA 7, 

TELEFON ŠTEV. 55

N O V O !

O P O Z O R I L O
Obveščamo, da bomo obvestila in male oglase objavili 

v »Pomurskem vestniku« takrat, ko bo vplačan tudi zne
sek za objavo.

Podjetja in ustanove pa morajo ob naročilu predati 
naročilnico podjetja.

U p r a v a

Soboški strelci še vedno brez strelišča
Predzadnjo nedeljo so na 

občnem zboru Obč. strelskega 
odbora v Murski Soboti kritično 
ocenili delo SD v minulem le-, 
tu. Iz poročil in razprave skle
pamo, da so bila domala vsa 
društva aktivna, kar velja tudi 
za občinski forum. Uspehi nji
hovega dela v minulem letu se 
zrcalijo v številnih tekmova
li jih, med katerimi so bila naj

bolj uspešna: tekmovanje za 
občinsko prvenstvo, tekmovanje 
za spominsko značko in druga, 
V okrajnem conskem tekmova
nju, v katerem bo sodelovalo 10 
najboljših SD v okraju, je iz 
soboške občine šest strelskih 
društev. No, društva so med le
tom vzgledno skrbela tudi za 
vzgojo mladega naraščaja s 
tem, da so organizirala manjša

začasna strelišča za ljubitelje 
tega športa in podobno. Uspehi 
bi bili nedvomno večji, če bi 
SD imela več sredstev in re
kvizitov. Nobeno društvo nima 
malokalibrske puške, nekatera 
pa niti zračne puške ne. Tu je 
treba povedati, da strelska or
ganizacija navzlic svoji po
membni vlogi, ki jo opravlja z 
vzgojo članov v dobre strelce, 
ni deležna zadostne podpore. 
Najveeji problem za SD je 
kajpak gradnja strelišča v bli
žini mesta, kar je pravzaprav 
prvi pogoj za uspešno delo. Vsa 
društva, oziroma članstvo je 
pripravljeno sodelovati s pro
stovoljnim delom v kolikor bi 
merodajni forumi ponudili ne
kaj denarnih sredstev.

Križevci pri Ljutomeru
Kmetijska zadruga v Križev

cih pri Ljutomeru je priredila 
zanimivo predavanje o vredno
sti močnatih krmil. Predaval je 
ing. agronom iz tovarne olja v 
Slovenski Bistrici.

Predavanje je bilo zelo ko
ristno in pomembno. Hkrati je 
bil tudi zbor članov zadružnih 
pospeševalnih odsekov. Raz
pravljali so o bližnjih volitvah 
zveznih in republiških poslan
cev.

Levo roko si je zlomila 48-letna 
Marija Rakuša z Gresovščaka, de
lavka pri Vinogradniškem gospodar
stva Ljutomer, ko ji je padel težak 
drog ua roko.

Pri podiranja drevja v gozdu je 
□ darilo deblo v nogo 39-letni Fran
čiški Družin iz Križevec v Prekmur
ja in jo zlomilo.

ŠPORT • ŠPORT • ŠPORT • ŠPORT • ŠPORT
Tekmovanje za okrajno smučarsko 

prvenstvo v  Mačkovcih
P r v e  s m u č a r s k e  
t e k m e

Pred dnevi je bilo končano tekmova
nje za jesensko prvenstvo ŠAG

Pred dnevi je bilo v Murski Soboti posve
tovanje stroko vrni h in ostalih učiteljev teles
ne vzgoje iz vse pokrajine. Posvetovanje je 
bilo sklicano na pobudo Sveta za telesno 
kulturo pri OLO.

Na posvetovanju so se pogovorili o zim- 
sko-športnih igrali in sklenili, da bodo prire
dili tekmovali je za okrajno prvenstvo kmalu 
potem, ko bo zapadel sneg. Posebno komisi
jo vodi predsednik sveta za telesno kulturo 
tov. Žnidarič. Tekmovanje za okrajno pr
venstvo bo v Mačkovcih, udeležilo pa se ga 
bo predvidoma nad 100 tekmovalcev.

Obravnavali so tudi pouk telesne vzgoje 
na osemletkah. Ta pouk se je lani mnogo 
izboljšat, predvsem zaradi tega, ker pouču
jejo učitelji že več let in so se hkrati tudi 
izpopolnjevali na raznih seminarjih, ki jih 
je prirejal Svet za telesno vzgojo pri OLO. 
Ugotovili pa so, da nekateri ravnatelji še 
vedno podcenjujejo delo učiteljev telesne 
vzgoje.

Sklenili so, da bo .strokovni aktiv učite
ljev telesne vzgoje priredil razna športna 
tekmovanja v tem šolskem letu za vse sred
nje Šole in osemletke v naslednjih športnih 
panogah: orodnem mnogoboju, malem roko
metu, atletiki in streljanju.

V minulem tednu, ko je končno le zapadel sneg, 
se je mladina — predvsem še pionirji — podala na 
snežne planjave. Smučali so na bregovih kanala 
in našli tam dovolj veselja za prve dni, vendar 
pa strmine, ki jih poznamo na tem razbremenil- 
niku, ne morajo zadovoljiti naprednejših smučar
jev, zato so se slednji odločili, da bodo odpoto
vali v »prekmurski St. Morito« odnosno »prekmur
sko Cortino d'Ampezo«, v Mačkovce, odkoder se 
je že marsikateri smučar od leta 1953 sem z ve
seljem in zadovoljstvom vračal domov.

Tako so se tudi v četrtek podali športniki v 
domače smučarsko središče in tam pomerili svoje 
moči. Udeležba ni bila velika v vseh oddelkih, 
vendar smo pa lahko predvsem zadovoljni z ude
ležbo pionirjev.

Rezultati tega medsebojnega primerjanja moči 
v prvem smnkn tega leta pa so naslednji:

Mlajši pionirji: 1. Koloman Hiršl 32,1 sek., 2. 
Jože Rader 32,4 sek. in 3. Viljem Hakl 32,6 sek.; 
starejši pionirji: 1. Jože Sebjan 31,5 sek., 2. Ivan 
Drozdek 32,8 sek. in 3. Marjan Banič 32,9 sek.; 
mladinci: 1. Nikolaj Koršič 18,6 sek., 2—3. Emil 
Miloševič 18,7 sek. in Marjan Fefer 18,7 sek.; člani: 
Evgen Titan 14.9 sek.; pionirke: Marjeta Močan 
33,5 sek. _n

v košarki za mladince. Sodelovali so vsi višji 
razredi, razen njih pa še IV. razred kot 
predstavnik nižjih razredov. Ob koncu tek
movanja lahko ugotovimo, da košarka na
preduje iz leta v leto, zaradi tega pa lahko 
upamo, da bomo morda enkrat tekmovali 
tudi v tako imenovani Pomurski ligi

Tekme so se končale takole: 1. VI. : V. 107 : 22 
(46:5), 2. VII. : IV. 123 : 16 (54:8), 3. VI. : IV. 
150 : 38 (37:20), 4. VIII. : VI. 77 : 36 (31:6), 5. VII. : 
VIII. 41 : 63 (17:32), 6. V. : IV. 25 : 39 (16:26), 7. 
VI. : VIL 49 : 85 (30:25), 8. VIII. : IV. 257 : 7 
(123:2), 9. VIL : V. 169 : 8 (76:2) in 10. VIII. : V. 
190 : 21 (90:12).

1. VIII. razr.
tablica 
4 4 0 0 587:105

razlika 
8 točk + 482

2. VII. razr. 4 3 0 1 418:136 6 točk + 282
5. VI. razr. 4 2 0 2 342:222 1 točke + 120
4. IV. razr. 4 1 0 5 100:555 2 točki -  455
5. V. razr. 4 0 0 4 76:505 0 točk — 429

Najboljši strelci: Branko Kureš VIII. 198 točk, 
/\vgust Koren VIII. 174 točk, Branko Miholič VIII. 
154 točk, Stevo Dozet VII. 144 točk in Mirko Tuš 
VI. 124 točk. -n
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N O V O  !

važen dogodek, ne samo za delavce 
in pobudnike, marveč tudi za vašča
ne, ki so bili prej že dvomili v 
uspeh.

Sedaj je delo končano in studenec 
že služi svojemu namena. Odslej 
nam ne bo treba hoditi po vodo da
leč v dolino, saj jo imamo na bo

ža vodnjak, ki pa ni dal niti litra 
vode.

Razen stndenčarja in obeh de
lavcev so bili pri tem dela zaslužni 
tudi domači in sosednji vozniki, ki 
so brezplačno pripeljali gramoz za 
novi vodnjak.

(Koma)



SOBOŠKA KRONIKA
Poroke rojstva in sm rti od 18.
do 25. januarja 1958.

Poročili so se: Stefan M uklin, 
strokovni u č ite lj in M arija Veren, 
oba iz M. Sobote; Emil Bencak, žel. 
kurjač iz Preloga pri K riževcih in 
Frančiška P relog , boln išk a strežn ica  
kt Rakičana; G vido Akoš Klar, ab
so lven t rudarske fak u lte te  iz Ljub
ljan e  in M arija Horvat iz M urske 
Sobote; A lojz  Lukač, šofer iz Bako- 
vec in M arija č e r g o li  iz Bakovec ter  
V iktor Karaš in M arija B ejek , oba 
iz  Kroga.

R odile so: Irena P av lin jek  iz  
Skak ovec, dečka; M arija Košar iz 
B iserjan , dečka; Etelka Huber iz 
V oščice, dek lico; Vida Požegar iz 
M. Sobote, dečka; M arija T ratnjek  
iz Strehovec, dečka; M arija Casar 
iz M ačkovec, dečka; Katica Š n eler iz 
M. Sobote, dek lico; D jurdjica  Petru- 
Sa iz L endave, dek lico; M arija L a
zar iz G. P etrovec, dečka; A lojzija  
V ogrinec iz Boračeve, dek lico; Ma
tilda Rebrica iz Krajne, dečka; Ma
rija Klančar iz M ahovec, dečka; Ma
rijo Lukač izv D ok ležovja , dečka; 
Pavla H orvat iz M. Sobote, deklico; 
Marija H ozjan iz C rensovec, dečka; 
Rozina K elenc iz V elik e Polane, deč
ka in M arija M eolic iz M. Sobote, 
dečka.

Umrli so: Stefan Luthar, u čite lj  
v pokoju iz M. Sobote, star 74 let; 
Vilma H ajdinjak iz V učje vasi, stara  
63 let; Ana H ojer iz M. Sobote, sta
ra 78 let in Stefan Kološa iz Kroga, 
star 80 let.

Kolektiv gostinskega podjetja 
»Central« obvešča vse svoje go
ste, da bodo 1. februarja 1958 
od 17 ure vsi prostori zaprti 
zaradi »Trgovskega plesa«, ker 
bodo zasedeni. Cenjene stranke 
prosimo, naj nam to oprostijo.

D-81

Čestitka
Poročila sta se Milan Stoti, 

kmet od Jurja in Elza Mar- 
koč, šivilja iz Rogašovec. Več
letnemu mladinskemu predsed
niku čestitamo. —  Mladinska 
organizacija Rogašooci.

JAVNA ZAHVALA
Smatram za dolžnost, da se 

najtopleje zahvalim dr.Vlaje- 
vi, šefinji infekcijskega oddel
ka soboške bolnišnice za vso 
skrb in požrtvovalnost za ča
sa mojega zdravljenja o ome
njenem oddelku.

Prisrčno se tudi zahvaljujem 
medicinskim sestram in osta
lemu strežnemu osebju.

Tajnik gost. zbornice 
Ludvik Berke

R ib ič i!
V nedeljo, 2. februarja 1958, 

ob 9. uri bo v mali dvorani 
hotela »Zvezda« redni letni 
občni zbor Ribiške družine 
M. Sobota. Prosimo vse člane, 
da se medsebojno obveščajo in 
se udeležijo občnega zbora.

Odbor

Motor so si nabavili jurjevski 
gasilci, potem ko so opustili za
misel o gradnji večje gasilske 
garaže zaradi neustreznega 
načrta in predračuna. Motor 
bodo vgradili v brizgalno. Na 
hribu pri Fikšincih pa bodo 
dogradili drugi gasilski dom in 
v njem namestili ročno brizgal
no. Ustanovili bodo tudi pionir
sko in mladinsko skupino. Po
mladiti nameravajo tudi pihal
no godbo, ki deluje pod okri
ljem društva.

Z D R A V S T V E N A  
D E Ž U R N A  S L U Ž B A

N ed elja , 2. februarja 1958.
D r. A nica G regorc-K astelic , s ta 

n uje na cesti S tefana Kovača. Ordi- 
nira v sp lošn i am bulanti od 8. do 
12. ure, v nujnih  prim erih popoldne  
in ponoči na stanovanju .

TEDENSKA DEŽURNA SLUŽBA

D r. N ik olaj Lanščak, stan u je na 
L end avsk i cesti št. 7.

PROSTOVOLJNI KRVODAJALCI
od 3. do 25. januarja  1958.

M atilda Vratarič iz M. Sobote, 
drugič; M arija M alačič iz M. Sobote, 
K ristina Raduha iz Fokovec, Marija 
R adašič, H ed vika Zorko, Marija 
Zver, T erezija  S reš, Terezijar Kuz
ma, M arija Baligač, H elena Perša, 
M atilda Vohar, M arija Vohar, Em ili
ja  Vučko, M arija Poredoš; H edvika  
A ntolin , A nica Kovač, M ihael G eld, 
Franc Bernjak in Ivan Žalik , vsi iz 
Ižakovec.

LJUTOMERSKA KRONIKA
ROJSTVA, POROKE, SMRTI

Rodili sta: Majda Prelog iz L juto
mera — Bojano; Ana M arkovič iz 
Ljutom era — Veroniko.

Poročili so se: G eza T em lin , upo
k ojen ec  iz N oršinec pri Ljutom eru  
in A lo jzija  Bot, posestn ica  iz N orši
nec pri Ljutom eru; Janez M avrič, v i
nogradniški d elavec in Elizabeta  
Vrbančič, v inogradniška delavk a , oba 
s Slam njaka pri Ljutom eru; Franc 
M ihalič, km etovalec in H elena Sever, 
km etovalka, oba iz S tročje  vasi pri 
Ljutom eru; Ferdinand Posed i, avto
m ehanik iz G ib ine in Ju lijana Traj- 
bar, p o ljed e lk a  iz R azkrižja; Jože 
Horvat, kovač iz R azkrižja in K ati
ca Županec, p o ljed e lk a  iz Sprinca  
pri L jutom eru.

Um rla sta: A ndrej C okan, vino
gradniški d elavec z G resovščaka — 
star 52 let in Marija Babič iz Pod- 
gradja pri L jutom eru — stara 63 let.

ZDRAVSTVENA SLUŽBA
V n ed eljo , dne 2. feb ru arja  1958, 

je  dežurni zdravnik za sp lošn o am 
bulanto L jutom er dr. Anton B ezjak .

GOSPO DINJSKO  POM OČNICO k 
d vočlan sk i družini iščem . Vpra
šati na uredništvu  Pom urskega  
vestn ik a. M-77

KROJAŠKI ŠIVALNI STROJ v do
brem  stan ju , kupim . Anton Voz
lič , Štrigova 57. M-78

OPREMA za trgovsk i lokal — pulti, 
p olice , ugodno naprodaj. Vprašati 
v trgovin i »Peko«, M. Sobota. 

FO TOAPARAT *R ollei!lek x« , p ro
dam. »R olleiflek x«  je  posebno p ri
m eren za um etn iško fo tografijo . 
Jože Zrim, Stara ul. 7, M. Sobota.

M-89
HIŠO, novo še  nedograjen o, p rim er

no za p reselitev , v P rosen jak ov
cih , prodam . N aslov  v  gostiln i 
P rosen jak ovci. M-86

T E D E N S K I  K O L E D A R
N ed elja , 2. feb r. — Svečnica
P o n ed eljek , 3. febr.. — Blaž
T orek, 4. feb r. — Bojana
Sreda, 5. febr. — Agata
Č etrtek , 6. febr. — D ora
P etek , 7. feb r. — K senija
Sobota, 8. feb r. JanezK I N O
MURSKA SOBOTA -  od 31. jan. do 

2. feb r. am erišk i barvni film : 
»D alje  od D.iabla«. Od 4. do 6. 
feb r. m eh iški film : »Kdaj odidem«.

GOR. RADG ONA — od 1. do 2. febr. 
am erišk i barvni film : »Sin bledo- 
ličn ika«. Od 5. do 6. febr. bra- 
z iljsk i film : »Razbojnik«.

SLATINA RADENCI — od 1. do 2. 
feb r. m eh išk i film : »Poslednja  
želja« . 6. febr. fran cosk i film : 
»Tako se  ne umira«.

LENDAVA — od 31. jan. (do 1. febr. 
m adžarski film : »Pom lad v Bu
d im pešti«. Od 4. do 5. feb r. ita li
jansk i film : »Kaput«.

BELTINCI — 1. in 2. febr. am eriški 
barvni film : »Ali Baba in 40 raz
bojnikov«.

CEPINCI — 2. feb r. am erišk i film : 
»Visoka Barbara«.

VERŽEJ — 1. in 2. fel!r. am eriški 
barvni film : »M ostobran«. 6. febr. 
ita lija n sk i film : »Čudež v M ila
nu«.

TURNIŠČE — 1. in 2. feb r. ju g o s lo 
vanski film : »Kekec«.

M A L I  O G L A S I
1.39 HA ORNE ZEMLJE, prvovrstne  

pri kolodvoru, prodom . M ilica 
Štam par, K olodvorska 11, L juto
m er. M-70

MOTOR za osebni avtom ob il, drobi
lec  za kašo , k om pletno cirku lar-  
ko in m oško k o lo , vse  v dobrem  
stan ju , prodam . Jože Suk ič, Mor- 
t in je  š t. 38, p. G. Petrovci.

»MOŽ Z NEVARNIM
SMEHLJAJEM« 

— kriminalni roman znanega 
angl. pisatelja Edgara Wallace- 
ja ie izšel v Ohmurski založbi v 
M. Soboti. Dobite ga v naročni
škem oddelku Pomurskega vest
nika v M. Soboti, Štefana Ko
vača ulica ter v vseh knjigar

nah in kioskih!

SPREJMEMO v sta ln o  in sezon sk o  
za p o slitev  3 dru žin e s trem i do 
šestim i d e lovn im i močm i za s e 
zonsko d elo , tudi sam ce, ki dobijo  
skupn o stan ovan je . D ru žin e d obi
jo  družinsko stan ovan je . Plača po  
tarifnem  p rav iln ik u . P ism ene v lo 
ge  z n avedbo d osed an je  za p o slit
ve  p o š ljite  na naslov: K m etijsk o  
gospodarstvo  R ad vanje, S trelišk a  
150, M aribor. M-75

NUJNO  KUPIM TRAKTOR, h la d il
nik , p isa ln i stro j, pogonski m otor 
od p rivatn ika, plačam  tak oj. Toč
ne op ise  s  ceno p o šljite :  Sagadin, 
Ptuj, K rem p ljeva 8. M-76

OBVESTILO
Okrajna obrtna zbornica v Murski Soboti obvešča vse pri

vatne obrtnike in kolektive družbenega sektorja obrti iz okraja, 
da bodo občinske obrtniške konference po spodaj navedenem 
razporedu.

Prosimo, da se konference zanesljivo udeleži sleherni obrt
nik iz zasebnega sektorja, iz socialističnega pa vodja obrata, 
predsednik delavskega sveta, upravnega odbora in sindikalne 
podružnice.

Dnevni red je objavljen pri občinskih obrtniških podod
borih.

Prosimo, da se občinskih obrtniških konferenc udeležijo 
tudi predstavniki občinskega komiteja ZK, občinskega odbora 
SZDL, mladine, sindikata, občinskega ljudskega odbora in osta
lih družbenih organizacij.

R a z p o r e d  k o n f e r e n c
Murska Sobota, mesto 9. febr. 1958 ob 9. nri v zbornični dvorani 
Videm ob Ščavnici 10. febr. 1958 ob 9. uri v gostilni Hojs 
Gornja Radgona 10. febr. 1958 ob 14. uri v zadružni dvorani 
Cankova 11. febr. 1958 ob 9. uri v gostilni Vogler 
Grad 11. febr. 1958 ob 14. uri v občinski dvorani 
Martjanci 12. febr. 1958 ob 9. uri v osnovni šoli 
Beltinci 12. febr. 1958 ob 14. uri v gostilni Rituner 
Lendava 13. febr. 1958.ob 9. uri v hotelu »PARK«
Ljutomer 16. febr. 1958 ob 9. uri v sind. dvorani ObLO 
Petrovci 15. febr. 1958 ob 12. uri v občinski dvorani 
Murska Sobota, okolica 14. febr. 1958 ob 9. uri v zbor. dvorani.

Predsednik zbornice: 
Šarotar Anton s. r.

I.AJOS ZILAHT: 16

SMRTONOSNA POMLAD
Bilo ji je vroče, zato je vstala, da bi slekla plašč. Vstal 

sem, da bi ji pomagal. Obrnila je glavo in se mi zahvalila z 
rahlim nasmehom.

Predstavil sem se. Njenega imena nisem slišal in tudi ona 
mojega ne. Zdaj ko je sedela brez plašča, sem močneje začudil 
duh njenega lahkega parfema, ki se je širil po oddelku.

— Potujete v Koložvar?
— Da.
— Tam stanujete?
— Ne.
— Veste kaj, gospa, skušal bom uganiti kdo ste, potem bo

ste pa isto storili vi.
Nasmehnila se je in pokimala z glavo v znak odobravanja.
Stisnjenih obrvi in z nagubanim čelom sem še enkrat ocenil 

njene čevlje, klobuk, pogledal sem v mrežo na njena dva kovč
ka in po kratkem razmišljanju začel igro, ki je postala zelo za
nimiva.

— Vaš mož je trgovec, v nobenem primeru ni uradnik, ima 
večje dohodke, otrok. . .  čakajte, otrok nimate, ste katoliške 
veroizpovedi, starost. . .  bom popolnoma iskren . . .  Stari ste 
šestindvajset let in trenutno potujete v Koložvar na obisk k so
rodnikom . ..

Veselo je odkimala.
— Nič niste zadeli.
— Ni mogoče!
— Že začeli niste prav. Nisem poročena.
— Potem ste vsaj zaročeni!
— Tudi ne.
— Toda nosite prstan.
— Da, ker imam rada zaročni prstan. Moj zaročenec je 

mož, katerega . . .
— Koga?
— Ne bom nikoli spoznala in ki nikoli ne bo moj.
— Vi ste torej zaročenka sanj. Zdaj vem, kdo ste. Vi ste 

razvajen otrok premožnih staršev, ki živi neodvisno življenje, 
noče se poročiti in čuti neko razočaranje, čeprav vas nihče ni 
razočaral.

— Ne, tudi to ni točno. Moji starši ne živijo več. Vzgojila 
me je stara mati. Po čem sklepate, da sem premožna?

— S takšnimi kovčki bi lahko tudi milijonarjeva hčerka 
šla na pot.

— Kovčke sem dobila. Toda, zakaj me izprašujete?
— Oprostite, ničesar vas nisem vprašal. Jaz sem samo od

govarjal, vi pa ste popravljali moje napačne odgovore. Toda 
zdaj b; vas vendarle rad nekai vprašal:

— Zakaj potujete v Koložvar?
— Skomignila je z rameni:
— Dolgočasim se.
Od presenečenja sem se sklonil daleč naprej.
— Kako mislite to? Dolgočasite se in potujete v Koložvar?
— Da. Včasih me prevzame nekakšen nerazumljiv nemir. 

Takrat grem na postajo in kupim vozovnico za kraj, ki mi tisti 
hip pade na pamet. Minuli mesec sem bila v Eperješu.

— In kaj. ste delali v Eperješu?
— Nič. Pet dni sem živela v hotelu. Ob večerih sem se 

sprehajala, potem pa sem se vrnila v Pešto. Živela sem v veri, 
da bom v Eperješu srečala svojega zaročenca.

— Vi se hočete na vsak način omožiti?
— Ne bom se nikoli omožila.
To je povedala tako resno in žalostno hkrati, da je nekaj 

trenutkov bilo popolnoma tiho okrog naju.
— Ne razumem vas.
— Menim, da je zakon nesmisel. Se sme človek privezati 

za vse življenje? Kakorkoli zaljubljen in s čistimi nameni se 
poroči, kaj ve, kaj se bo prihodnje ali čez dve leti zgodilo z 
njim.

Naslonil sem se na oblazinjeni sedež in se zagledal v njo.
— Zdaj pa zares več ne vem, kdo ste.
— Zakaj si razbijate glavo s tem?
— Mi pa vsaj povejte, zakaj greste v Koložvar?
— Sem že rekla. Dolgočasim se.
— Je to fiksna ideja? Pričakujete, da boste tam našli za

ročenca?
Prikimala je in si prižgala cigareto. Tudi meni je ponudila.
— No, zdaj ste vi na vrsti — sem dejal. Uganite, kdo sem!
Prekrižala je noge, razpihnila dim okrog sebe in pričela

odgovarjati:
Vi? Zemljiški posestnik. Samski. Hoteli ste se oženiti, toda 

računi se niso ujemali. Zdaj se počutite zelo nesrečnega.
Ves preplašen sem jo gledal. Smejala se mi je.
— Točno? Ni bilo težko uganiti. Imate vozovnico do nekega 

neznanega mesteca, toda tako oblečeni in s takšnimi kovčki ne 
morete biti notar ali zdravnik, torej vsekakor posestnik, ki živi 
v Pešti. Razen tega, ko 9te sedli v ta oddelek, ste se komaj 
ozrli name. Trmasto in žalostno ste gledali skozi okno. Hočete, 
da vam povem, kako je ime vaši zaročenki?

— Zelo sem radoveden.
— Edit.
Srce mi je pričelo divje razbijati. Ves bled sem jo vprašal:
— Me . . .  me poznate?
— Jaz? Ne. Danes vas vidim prvič.
— Ste poznali. . .  njo?
— Nikoli je nisem videla. Niti tega ne vem, kdo je.
Gledal sem jo z zelo neumnim obrazom, ker se je začela

smejati.
— Poglejte, na robu sedeža je konec bele niti. Preden sva 

se pričela pomenkovati, ste se od dolgočasja igrali z njo. Toliko 
časa ste jo zlagali in popravljali, da ste dobili najprej veliko 
črko »E«, potem pa še črko »d«. Tu vam je zmanjkalo niti. Tudi 
sama sem se dolgočasila, zato sem vas opazovala.

Pogledal sem: na rdečem plišu je dejansko ležala bela nit, 
zvita v obliki črk »Ed« . . .

Z dvema prstoma sem jo dvignil in spustil na tla. Obraz mi 
je preletel utrujen nasmeh.

Črnolasa neznanka, ki mi je sedela nasproti, se je od srca 
nasmejala. Naenkrat sem dvignil glavo:

— Kako vam je ime?
— Joža.
— Takoj mi povejte, kdo ste, kako živite, kaj počnete in 

kdo je vaš ljubimec?

VREMENSKA NAPOVED 
za čas od 31. januarja do 

9. februarja 1958.
Nekako do 2. februarja suho 

oziroma jasno in mrzlo vreme, 
v jasnih nočeh hud mraz. V 
nadaljnjem poteku prehodne 
padavine in otoplitev, vendar 
še ni znano, če bo nastopilo 
jažno »Teme ali ne.

Dr V.M.

Pmšičerejci pozori
Ce zaklanih prašičev ne boste odirali, bo to škodilo 
vašemu žepu, zato prašiče oderite in o d n e s i t e  k o- 
ž o zbiralnici KO TEKSA, ki vam bo plačala lepe de
narce.

R A Z P I S
Upravni odbor Kmetijsko-gozdarske poslovne zveze v Mur

ski Soboti, Slomškova 11 razpisuje naslednja delovna mesta:
1. UPRAVNIKA poslovne zveze

Pogoj: višja ali srednja strokovna izobrazba v kmetijsko- 
gozdarski ali ekonomski stroki, 5 let odnosno 8 let prakse v 
omenjenih strokah ali na vodilnih položajih.

2. DIREKTORJA obrata »BOR«
Pogoj: srednja strokovna izobrazba v gozdarski ali ekonom

ski stroki in 3 leta prakse ali nižja izobrazba in 8 let prakse 
na vodilnih položajih v omenjenih strokah.

Plača po tarifnem pravilniku zveze. Nastop službe takoj ali 
po dogovoru. Prošnje je nasloviti na upravni odbor zveze.ULTv. ELITNI AKADEMSKI PLES Z  B R I C O V 4 N J E N  

V  L E N D A V I  — —
PROGRAM — BAR — IZBIRA PRINCEZE ZELENEGA CARSTVA 
IGRA CIS IZ LJUBLJANE, PRIZNAN DOMA IN V TUJINI

IZBRANA JEDILA IN PIJAČE — RESTAVRACIJA „NAFTA“ 
PREVOZ GOSTOV IZ M. SOBOTE ZAGOTOVLJEN Z AVTOBUSI

POMURSKI VESTNIK, 30. JAN. 19588

Z A H V A L A
Ob nenadni izgubi naše nepozabne zlate mame, stare 

mame, sestre, tašče in tete

ANE H O JER, ro j. Šiim en
se zahvaljujemo vsem, ki so nam izrekli ustno ali pisme
no sožalje, darovali cvetje in vence, jo spremili v tako 
častnem številu na njeni poslednii poti.

Prav posebno se zahvaljujemo dr. Janu Sedlačku, ki 
je v zadnjih dneh s požrtvovalnostjo nudil pokojni svojo 
pomoč.

Posebej se zahvaljujemo kolektivom: Trgovsko pod
jetje »Potrošnik«, »Koloniale«, Zavod za komunalne sto
ritve ter Trgovski zbornici za darovane krasne vence.

Žalujoči ostali

Z A H V A L A
Ob težiki izgubi našega dragega vnuka, sina in brata

VINKA HORVATA
se najlepše zahvaljujemo vsem, ki so mu nudili zadnjo 
pomoč ob niegovi tragični smrti. Posebna hvala tovarišu 
ing. Cerovcu, direktorju Nafte Lendava, ing. Gadžiču in 
Jaklinu od Geološkega zavoda iz Ljubljane, ing. More- 
tiju in Levašiču, gradbišče Nikšič, ki so nam nudili vso 
pomoč pri prevozu njegovih posmrtnih ostankov iz Nik- 
šiča v rojstni kraj Hotizo, vsem darovalcem vencev, 
godbi DPD iz Lendave, PGD Hotiza in vsem, ki so se 
udeležili pogreba v tako velikem številu.

Hotiza, Žabnik, Čateške Toplice, Črnomelj.
Žalujoči: stara mama, oče, bratje, sestre in 
ostalo sorodstvo.

Z A H V A L A
Ob nenadomestljivi izgubi našega ljubljenega moža, 

očeta, starega očeta, tasta in svaka

ŠTEFANA LUTARJA
šol. upravitelja v pokoju

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki so ga spremili na nje
govi zadnji poti, mu darovali vence in cvetje in vsem, 
ki so ustmeno ali pismeno izrazili svoje sožalje. Prav 
posebno se zahvaljujemo dr. Amonu, ki mu je lajšal 
zadnje trpljenje, preč. duhovščini in tov. Mirku Štublu 
za njegove ganljive poslovilne besede.

Murska Sobota, Beograd, Čakovec.
Žalujoči



vedovamja v pivnici. Skočil Je proti, hišici. Vrata so bita na ste
čaj odprta. Skozi odprtino je zevala gluha tema, le na ognji
šču je še rahlo tlelo. Kot blisk je spreletelo Tomaževe možgane: 
Kaj sem govoril!?! Prelomil sem dano besedo! Sinjeoka, Sinje

oka, Siinjeeooookaaaa« je zahlipal. Odgovoril mu je le odmev. 
Pogledal je pod pograd, kjer je videl, na mestu, kjer je imel 
shranjene cekine le veliko prazno luknjo. Zgrudil se je na prag.

Sele topel dih srne Skoke, ki je prišla drugo jutro trkat 
na vrata, ga je prebudil. Pobožal je smo po glavi in v motnih 
starčevskih očeh so se mu zaiskrile velike solze.

Tako je umrl Tomaž ubog, kot je bil ubog takrat, ko je 
pričel ribariti v murinih tolmunih in zatonih.

m arička Žnidaršič p e s e m  o  a j d i

P o n j iv a h  se  je  a jd a  ra z c v e te la  
in  v se  je  k a k o r  k o š č e k  s v e i l ih  sa n j,  
p o lja n a  č is ta  je , sr e b r n o  be la  
in  s le d n ji  c v e t  je  p o ln  p r ič a k o v a n j .

Z d a j  so n c e  z z la to  r o k o  s tre sa  ž a r k e  
p r e k o  te h  b e lih  v a lu jo č ih  leh , 
č e b e le  z ib l je jo  se k a k o r  b a rk e ,  
z d i  se, d a  to d  l ju b e z e n  je  o  g o s te h .

N a  s r e d i te  b le šč e č e  s r e b r n in e  
p r ip r a v i la  b i  p r o s to r  za se , z a n j,  
s k o z i  l ju b e z e n , k i  n ik d a r  n e  m in e ,  
b i tu  n a u ž i la  s la d k ih  se s p o z n a n j .

P a  m i  srce  d  s a m o ti  iz s o r e v a ,  
o n  je  o d  m e n e  d a le č  d a le č  p ro č , 
le ja z  in  ta  d iše č a  a jd a  v e v a ,  
d a  ga  ž e l im  in  l ju b im  na  oso  m o č .

m arička Ž nidaršič p r e k m u r s k i  m o t i v

V  r a z k o š n e m  so n c u  k o p l je  se  P r e k m u r je  
s k o ln i k i  in  to p o l i  d a n  za  d n e m  
o z d a j  se m  d a le č  d a le č  p ro č  o d  b u r je  
in  z a  n o r č ije  n je n e  v e č  n e  v e m .

P o k r a j in a  je  z a m iš l je n a  in  tih a , 
le  so n c e  z  n e b a  s ili  s i l i  k  t lo m ,  
m e d  n j iv a m i ,  k je r  so n č n a  ro ža  n ih a , 
so m r tv i  n a š l i  si s v o j  z a d n j i  d o m .

V se  je  p ro s to , n ik a k r š n e  o g ra je , 
k i  še  p o  s m r t i  n a j  l ju d i  te sn i, 
p o d  n o č  k o r u z o  v e tr c  k d a j  z a m a je  
in  j i  p r i je tn o  la h k o  n o č  že li.

T a  m e h k i  v e tr c  v e s  g o r a k  in  n e ž e n  
k a k o r  l ju d je ,  k i  se  ro d ijo  tod , 
d o b r o te  n j ih o v e  je  v s a k  d e le ž e n  
k d o r  z  n j im i  se p o d a  n a  is to  p o t.

K a d a r  n a d  z e m l jo  p r iv ih r a  n e u r je  
za p r e  o č i n a  v o d i  lo k v a n j  b e l, 
in  v d a n o  č a k a , d a  b o  č e z  P r e k m u r je  
t i s t i  p o š a s t i  č r n i  v a l odše l.
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m i r a n  m o r  p l a k a j o  s t r u n e

P la k a jo  s t r u n e  . . .
V  z e n ic a h  C ig a n a  j e  p o ž a r :  v e l ik e  p o š e v n e  o č i so p o ln e  

o d se v a :  za g o r e lo  o b l ič je  je  z l i to  o  m i s t e r i j . . .
O k le p a  n a s  m a g ič n a  n o č .
I z  C ig a n o v ih  r o k  v r is k a  h r e p e n e n je :  p n e  se in  p a d a  p la š 

no , k o t  se n c e  o  k r o š n je ,  k a d a r  n e u r je  b u d i  s v o jo  m o č .
P la k a jo  s t r u n e  s ta r e  v io l in e  v  C ig a n o v ih  r o k a h :  p la k a  

n je g o v o  in  m o je  srce.

je senr u d i  m i š k o t

M r z e l d e ž  p a d a  k o t  s v in e c  
n a  u m ir a jo č e  d o s a n ja n e  l is te  —

J a z  p a  se n is e m  p o s lo v il  o d  p o lj, 
n is e m  še  u te g n i l  p o z a b i t i  b o l  
in  n e d o n o š e n e  s a n je  o sreč i.

V e č e r i  se že
in  m r z e l  d e ž  o b l iv a  g o z d o v e ;  
v č e r a j  so  še  t ih o  še p e ta li,  
s  p r a m e n i  so n ca  se p o l ju b o v a l i  —

Z d a j  j im  n e  m o r e m  re č i zb o g o m .

L e d e n i  n e u s m i l je n i  d e ž  
je  o p u s to š i l  c v e t je  
na  v r tu  m o je  L j u b e z n i . . .

K a j  p o r e k o  m o ja  p o lja , m o j i  g o zd o v i?

I n  k a j  p o re če  O n a ,
k i  j i  n e  z m o r e m  re č i z b o g o m !?

ljubim te
(P a r o d ija  na  m o d e r n e  s t ih e )

L ju b im  T e .
I n  T i  n e  v e š  z a  to.

L ju b im  T e .
D o b ro , d a  n e  v e š  k a k o .  

L ju b im  T e .
A l i  m o r e m  k a j  z a  to?  

L ju b im  T e .
Č e  b i  v e d e l  za  v se  to?  

L ju b im  T e .
B i m e  l ju b i l  T i  za to ?

L ju b im  T e .
B i m e  s o v r a ž il  za  v se  to?

L ju b im  T e .
D o b ro , d a  n e  Deš za to. 

L ju b im  T e .
K a k o  d o lg o  še. — K a k d ?  

L ju b im  T e .
Z a k a j  p r a v  T e b e ?  T i, n e k d o ?  

•L ju b im  T e .
T v o j i  la s je  so s v e t i l  ta k d .  

L ju b im  Te.
T v o j  o b r a z  je  m la d  ze ld . 

L ju b im  T e .
I n  k o  T e  s r e č a m , č u t i š  id?

L ju b im  T e .
S re č a  se v r t i  — ko ld .

L ju b im  T e .

L ju b iš  m e?

Z a l m i  je .

Z d a j  je  — p r e k o s n d .

utrinek
Široko razprte oči so plaho upajoče strmele. Bledo obličje 

so obrobljali dolgi plavi lasje. Žena je spominjala na podobo 
pocestnega dekleta, ki mu je zmanjkalo poguma.

Med prsti ji je trepetala cigareta. Dim se je kodral v fan
tastične kolobarje.

Zdelo se mu je, da bo zaigrala obup.
»Si kdaj nastopila na odru?« je vprašal.

' »Sem!« mu je nepremično zrla v oči.
»In imaš rada avanture?«
Skomignila je z rameni.
»Rada bi preizkusila svoje moči. Rada bi te odvzela njej.«
Nepremično je strmela vanj.
Nič pristnega ni v njej, je pomislil, nič velikega, kar bi 

lahko imel za ljubezen. Dolgčas je v njej, to je vse. Dolgčas 
in žena.

»Ljubim te,« je zašepetala in se zamajala, kot da bi mu 
hotela pasti v naročje z razprtimi rokami, kot je videti v sla
bih filmih, se mu je zdelo. In yendar ga je nekaj privlačilo 
k njej, nekaj, ob čemer bi mogel pozabiti nase in na svoje 
dekle.

»Kako daleč sta?« je vprašala.
»Daleč,« je rekel s poudarkom.
Nekoliko je sklonila glavo in odvrnila pogled. Ni ji bilo 

lahko slišati.
»Tudi ti imaš fanta, kot jaz dekle,« je rekel.
Zanikala je z zgibom glave. »To se ti samo zdi.«
»Zdi, zdi!« je  oponesel. »Tudi tebi se samo zdi. da me imaš 

rada. Samo zdi se ti. V resnici pa sploh ne ljubiš. Ljubiti, se 
ti zdi. moraš, to pa še ni ljubezen. Kapric morda.«

Veke so se ji kljubovalno zožile. »Pa je res tako lepa? Jo 
res ljubiš? Ljubiš pa tudi mene. Tudi mene ljubiš!«

Na ustih je čutil pekoč odtis njenega poljuba. Pogreznjen 
v blazine je globoko dihal. Z roko ji je segel v nedrje. Z dlanio 
je drsel čez bradavico Glavo mu je naslanjala na grudi. Bila 
je negibna in pričakujoča.

»Pripoveduj,« je želel polglasno.
Zunaj so škripale stopinje. Tema se je gnetla po koteh. 

Pes je tulil v mesec. Melanholija je predla kot stara mačka.
Zganila se je. »Cisto navadna zgodba. V vojni sem ostala 

sama. Staršev nisem utegnila spoznati. Doraščala sem v inter
natih. Lahko si predstavljaš kako raste človek v internatih.«

Priprl je veke. Misli so mu blodile v spominih. Ni bilo dol
go tega. Drugačno mišljenje so mu ustvarila zapažanja in pri
povedovanja. Vedno jo je srečaval na ulicah, vihravo in zapu
ščeno. Bila je skromno in skrbno oblečena. Prezgodaj je začela 
živeti za ljubezen. Od lahkih deklet ni pričakovati razuma. Vi
dez je morda varal.

»Ne veš, kaj pomeni biti sam,« je potožila. »Nikdar vedeti 
za nežnosti, nikdar čutiti ljubezni. Povsod čutiti manjvrednost. 
Vedno sam odločati. In če napačno odločaš. . .  A ti me obso
jaš. Vem, da me obsojaš,« se je odtrgala od njega.

Molčal ie. Zvila se je v klobčič. Potem se je zakopala v 
zglavnik. Zdelo se mu je. da hlipa. Zaigrala je, je pomislil, pa 
ni bil o tem prepričan. Zdrsni! je s prsti čez njene oči in lica. 
Čutil je solze. Zares, je ugotovil. Prizadelo ga je.

»Premlada si,« je zamrmral. »Tudi drugim je težko v živ
ljenju. Tudi drugi trpijo.«

»Oprosti,« je  rekla.
»Kaj?« je vprašal.
»Zaradi tega izbruha. Nisem hotela.«
Čudna tenkočutnost, je pomislil.
»Ne bom se te odrekla,« se ga je krepko oklenila. »Nikdar!«
»O-tem bo odločil čas,« je posvaril. »Ljudje navadno o ni

čemer ne odločamo. To dela za nas čas.«
»Moraš se odločiti zame! Moraš!!« je terjala. Obličje ji je 

pačila bolečina.
Preudarno ie odkimal. »Tega ne moreš zahtevati od mene. 

Nekdo ima še več pravice do mene.«
Pomolčala sta. Potem je že skoraj zbrano dejala: »Ne moreš 

je pustdi na cedilu, ker si preveč pošten. Je tako.«
»Tako nekako.«

*  *

Raziskujoče jo ie opazoval.
»Kaj si mu rekla?« V glasu je začutil nestrpnost.

»Vse. vse,« ie vihravo zaokrožila z rokami in vzvalovila z 
lasmi. »Da te ljubim in da te bom ljubila.«

Tesno ie stopila k njemu. Oči so ji žarele. »Toda on me 
blazno ljubi,« je rekla, zdelo se mu ie, da zmagoslavno, in se 
je poredno in navihano nasmehnila. »Obljubila sem mu, da ...« 
Zresnila se je.

»Da...« je povzel prizanesljivo.
Norica, bi ji lahko rekel. Ugaja ji igra ljubezni. On, jaz 

in še kdo.
»Vem, da sem norčica,« je rekla spokorjeno tožeče.
Presenetilo ga je. da je uganila misel. Ali se mi je kaj 

zganilo v obličje, da je bilo mogoče tako razumeti?
»Saj ni tako hudo,« je poskušal pomirjevalno.

»Hudo,« je poudarila. Potem pa se je trmasto in zahtevno 
vzravnala. »S teboj pojdem. Odidiva!« je zahtevala. »Takoj!«

Iznenadil se je. »Kam?«
»Kamorkoli. Ti že veš, ko si mož.«
Bilo je kot val, ki je butnil ob steno in se razbil. Naslonila 

se je nanj in vzdihnila. »Tako si želim svobodno ljubiti.«
Moral jo je objeti. Moral ji je vse obljubiti. Šla bova, se je 

odločil in je vedel, da bo zanjo žrtvoval vse, dokler bo takšna.
»Tako si želim svobodno ljubiti tebe, ki si pošten.« je še

petala-. 
Pobožal jo je po dolgih laseh.

*  *

Ustavil se je pred razsvetljeno hišo. Rosilo je. Okna so 
bila zamegljena. Za okni so se gnetli plesalci. Mladost, je po
mislil, brezskrbna mladost. Tedaj je opazil. Prešinilo ga je. Da, 
njeni dolgi lasje, k plesalčevemu dvignjeno obličje, vdan, pre
kleto vdan izraz, nasmeh. Vsa je v njegovem objemu in v ritmu 
plesa. Toda, kdo je on?

Vstopil je in naročil natakarju, naj jo pokliče. Počakal jo 
je pred vrati. Radovedno je spraševala, ko se je bližala, to 
je slišal. Potem ga je zagledala in planila proti njemu.

»Draaagiii!« je zaklicala ljubkujoče.
Ni se zganil. Nasmehnil se je.
»Sem le vedel,« je dejal in vedel, da mu je žal, žal za vse. 

»Pa sem mislil, da te je on obvladal s svojo voljo.«
Ostrmela je.
»Rekel ti je, da se ne bo vmešaval v tvoje življenje, toda 

to so le njegove besede, sem si dejal. Hoče te obvladati z do
broto.«

»Ne govori tako,« je zahtevala.
»Mislil sem, da ga ubogaš in ne iščeš srečanj z menoj in da 

te to muči in da ti moram pomagati. Pa vidim, da ni tako, da je 
tako kot sem najprej mislil — igra.«

»Prosim, prosim ne obsojaj me,« je stala pred njim pove
šenih rok, vsa nebogljena.

»Tako sem presenečena,« je ugotovila.
Mir, ki ga je obvladoval, je ob teh besedah zopet splahnel.
»Vem,« se je posmehnil.
»Takoj pojdem,« je poudaril.
»Neee, ne!« je vzkliknila in se ga oklenila.
»Pač,« je rekel in se ji umaknil. »Takoj pojdem.« Tokrat 

so zvenele besede jekleno. »Dovolj sem videl.«
»Dobro se imej,« en rekel, preden je odšel in se ni hotel 

norčevati.
*  *

Ko jo je spremljal do doma, je omotičnost alkohola, plesa 
in skrivnega ljubkovanja pojemala. Vedel je, da so njeni lasje 
kostanjevi, obraz droben in pogled naiven. Vedel je, da vešče 
pleše, da je ves čas med plesom čutil njene grudi in napeta 
stegna in vedel je tudi to, kaj bi moralo za tem priti.

Pred njenim domom sta obstala. Oklenila se ga je in sladko 
vzdihnila: »Tako rada imam tvojo nežnost. Veš, zanorel si me.«

Obzirno jo je odmaknil. Tema je skrila trd nasmeh v ko
tičkih njegovih ust. »Idi spat,« je rekel. Ugajalo mu je, da je 
grob.

Stala je kot okamenela.
»Namiguše ste, ženske,« je rekel. »Nočem tega, kar mi 

lahko daš. Nič ponarejenega ne potrebujem.«
Zdelo se mu je, da še vedno stoji tam, kjer jo je pustil. 

Vedro je korakal, kot mož, kadar se mu zdi, da je dobil za
doščenje.
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pet pesm i
Iz c ik la  - V a i k a  u č i t e l j i c a -

Za o k n i je  p o t ih n il  h r u p  v a s i  
J esen sk a  n o t  p o s p t in o  s e  g o s t i

in m a lo d u ijmalodušje mi p r h a  o  s r c e .
K o l g re šn a  M a g d a len a  sem  la te

t i  r a z p u s t i la  in  č a k a m , d a  n a k d o  
p o tr k a  mi n a o ra la . Vem, ne bo

n ik o g a r , p a  v s e e n o  mi srce d r h t i  
in šteje ure: dvanajst, ena, dve, tri ...

O b  m rz le m  s v i ta n ju  m i d r e v e n i  
p r e v a r a n o  s r c e  v  n e i z g o r e l i  s l i

a n e z lo m lj iv a  m is e l  m i m e d li  
m e d  d o lg o  d o lg o  v r s to  z im s k ih  d n i  

V  p o m la d n e m  ju tr u  te m  vese la  
p o z d r a v i la  r a v in s k i  s v e t   
in  s  s v e to m  s i  la te  p r ip e la .
P o  d o lg ih  t im s k ih  d n eh  t e  s p e t

to v a r iš k o  sm e h lja m  ž iv l j e n ju ; 
n a d u š i  to  m i zra s la  k r ila  
in  ž a lo s tin k o  ja lo v e m u  h r e p e n e n ju  
se m  na ju tr i  p re lo ž ila .

T a k  b o j
v ih ra l m i je  o  srcu  
n oco j.

P riše l
je  p o d  o k n o  in m i 
za p e l:

»N oco j.
sa m o  še  n o co j, ra d  b il  b i  
s  teb o j.

Noč i
tre h  le t ta m  p re le ža l sem  
k je r  ti.

N o ti
t reh  le t  p r e lju b ila  v  ž a r e t i  
sv a  sli.

K a j m ar,
t e  ju tr i  p o v e d e m  k m e č k o  d e k le  p re d  
o lta r .

N oco j.
sa m o  še  n o co j, ra d  b il  b i 
s  t e b o j  . . .

V so  noč
je  p re p e v a l, ja z  o  s e b i isk a la  
sem  m oč,

d a  v r a t
n e o d p re m  m u , k o t sem  mu n ek o  
p o m la d .

O d p e l
je . a p esem  m i o  srcu  p o n a o lja  l e  g lasen  
o d m e v .

D a n i
se in  ju tr a n ja  za r ja  su ši m i
o č i . . .

T em o d u h a  je  p r v i  s v i t  ra zg n a l  
k o t n a d  ra v n in o  ju tr a n je  m eg le;  
o  ra z p o sa je n i m la d i d a n  o  p o z d r a v  
o tro š k i " šica"  b o ža  m i srce.

P ri p r v i  u čn i u ri se oči 
o tr o k  ra z g re v a jo  o  t o p l i  ža ren je
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in  z d i  s e  m i ,  d a  j i m  s  š t e v f i l o m  t r i   
p r e d a lo m  s p r e m n ic o  v  ž iv l j e n je

la  junijskim  dnem je prišla 
soparna praznota noč i. 
ki s žalostjo spet mi preti  
oteli veselje srca

j  j .  ža lo s t , n e  v d a m  se n o co j!  
k o t  n e n a p o v e d a n  sp o m in  
n aj e p š i  fa n tič  teh  ra v n in  
g o to v o  v so n o t  b o  s m en o )

ova pik: kavarn išk i izrez
Pojdita v kavarno, jo je povabil
Na v r a t i h  k a v a r n e  p a  j e  o b e š e n a  t a b l i c a :  

Zaprto, Ci-
P o t e m  j e  š l a  v  d r u g o  

k a v a r n o .  k o m a j  s t a  
v s t o p i l a  j e  u g a s 

Sedla  sta  k  m ajhni m izici - vstran  od  ljud i, sicer pa jih  
tako ni bilo dosti, zvečer ob sedmih

— D v e  t u r š k i ,  p r o s i m .  I n  b r e z  d i v k e !  A l i  j e  
važen, je pre

Ona je imela s seboj oranžo. Ni hotel vzeeti. Ne jem tega, 
je rekel. Potem pa je le vzel, da je ne bi užalil

—  C iig a re to ?
— Ne vem kaditi. Pod mizo pa se je odmaknila od njega 
— B e ž i t e ,  b e ž i t e ,  n o  s a m o  e n o .  Z r a v e n  p a  s e  

je držal, kot  bi se oba prej pod mizo slučajno dotaknila
— Ampak danes je moderno, če ženska ne kadi. Se vam ne zdi tako? Prvič ni vleklo in jo je ponovno prižgal. 

kadila je, da ga
Prvič ni vleklo in ji je ponovno prižgal. K adila je, da ga 

ne bo užalila. 
T urška kava skoraj n i im ela used line. Iz tega res n ista 

mogla prebrati sreče. 
N a r o č i j i lik er  a li w h isk e y
— Domov bom morala, jr rekla. "Joj je že osem?"
—  Saj niste več otrok, vendar ne boste hodili dom ov ob 

sedmih ...
Elektrike še ni bilo. O stala je še, da ga ne bi užalila
Elektrike še ni bilo. Sence se niso pomirile. 
— Ali mislite, da vi nimate pravice do življenja? 
— Hm. kaj mislim? (Obrabljena fraza)
— No. povejte kkaj mislite, Nina?
— Čudno, da ste me to vprašali, sem mislila. Ampak niste 

si zapom nili m ojega im ena. Ne m aram , da m e tako kličete, 
kot m e je že nekdo 

N i e j  p r a š a l ,  k d o  j o  j e  t a k o  k l i c a l ,  
ampak njenega imena 

Potem  ji je pripovedoval neko neum nost. Ja končno sta 
vstala. Tedaj je prišla elektrika. Ko sta odhajala skozi vrata 
je pogledala za njima. 

prisluškovanje
N a  vejevju  
p la h o  m r a k  ih ti  
in  n e žn i zr a k  
le  v č a s ih .
v z n e m ir e  b e g o tn e  
p e r u t i .   
k o p rn e č e  d rh te ,  
k o t p r ič a k o v a le  
n ek o g a  b i o b  le j  
t ih i , p r e t ih i  m in u ti

Č e z  p o lje  o n em ela  
z a v i l  sem sa m  
in  v  n em iru  
sk r iv n o s tn e m  
p r is lu h n il v  g lu h o to  
P o v s o d  ta k  m ir  
In p o k o j,  
le  srce  sa m o tn o  
to ž i  v  tih o to  
— k a m ? . . .

slovo
P riš la  sva  p a t  d o  k ra ja :  
n i v e č  b e sed  
in n e d e ja n j.
P ro sto s t o b se žn a , k a k o r  m a ja . 
ne že n e  n a ju  v e t  o  lju b e ze n s k i  

o k lep .

Tu n i b ilo  n am en a
in n i b ilo  ž e l j i ,
ne d v o m a , n e so lza
in n it i  m is li  m a šč eva n ja :
tu  b il  je  le  u tr ip  srca
in o  s lu tn ji  d ro b e c  te žk eg a

sp o zn a n ja .

S va  p a č  v s a k se b i šla  — 
b r e z  ža lo s tn eg a  m o d ro v a n ja ,  
le  se m te r tja
o p o z a b i sp e t v z d r h t iv a  
iz  sna p r ič a k o v a n ja .
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— Za naše žene — za dom — za gospodinjstvo —
P O M I S L E K I  

Z A  V S A K  D A N
O  GRDE PRASKE NA PO 

LIRANEM POHIŠTVU lahko  
odstran im o tako, da zm ešam o  
15 od stotk ov b e lega  o lja  s k i
som . V to m ešanico pom oči
mo m ehko krpo in praske  
to lik o  časa poliram o, da izg i
nejo . Potem  m oram o ta m e
sta na p ohištva  ponovn o p o li
rati.

O  SLAB ZRAK V DOLGO  
ZAPRTIH PROSTORIH bomo 
od p ravile  tako, da tla  o b riše
mo z lizo lo v o  raztop ino (ena  
ž ličk a  lizo la  na pol litra  v o 
de) in nato zračim o.

O  NE PRASKAJM O PRI
ŽGANE JEDI Z EM AJLIRA
NE POSODEI K aj lah k o se  
nam zgodi, da poškodu jem o  
em ajl in potem  pot do p op ol
nega uničenja posode ni več  
dolga. Vzem im o raje  vrelo  
m ilnico in jo  v lijm o  v posodo  
ter  postim o n ek aj dni sta ti. 
Potem  bodo vsi zagoreli 
ostan ki z lah k oto  š li  iz  p o
sode.

O  TLA IZ KAMNITEGA  
MOZAIKA bodo m nogo lep ša , 
pa tudi m nogo la že  j ih  bom o  
Čistile, če  j ih  po rib anja  na
m ažem o tn in tam z n ek o lik o  
lan en ega  o lja . Na takšn ih  
t leh  se  nesnaga ne drži ta 
ko in  tad i lep ša  bodo.

NEKAJ ZA VAŠE ZDRAVJE

Kleopatrin nos in svetovna zgodovina
Tudi naš organ za  vohanje ima izredne sposobnosti

»Če bi Kleopatrin nos bil 
malo krajši, bi se svetovna 
zgodovina drugače razvijala,« 
je nekoč dejal Blaise Pascal. 
Morda je kaj resnice na tem 
— toda gotovo ne toliko, da bi 
pri tem lahko pozabili na važ
ne stvari, ki so d a n e s  z na
šim nosom v zvezi. . .

Znano je, da igra nos važno 
vlogo pri zunanjem videzu 
človeka, posebno žene, od ka
tere zahteva okolica še vedno 
več pozornosti za zunanjost in 
lepoto. Pa. tudi resni znanstve
niki se bavijo z raziskovanjem 
zvez med nosom človeka in 
njegovim temperamentom, nje
govim zdravjem, občutki itd. 
Kajti glavna naloga našega 
nosu — da nam služi kot or
gan za vohanje in prehod, 
skozi katerega vdihujemo in 
izdihujemo zrak, ga filtriramo 
in grejemo — ni edina funkci
ja, ki jo-opravlja ta naš, zdaj 
pozimi včasih tako neprijetno 
otečen, boleč in kapljajoč nos.

Ali veste, da je naš nos pra
vi pravcati težak? V 24 urah 
gre skozenj vsaj 20.000-krat po 
več litrov zraka, ki ga naš nos 
med tem obogati s kakšnimi 
štirimi litri tekočine. To teko

čino iztiska nos iz nosnih 
sluznic kot iz kakšne gobe. 
Zato se pri prehladu ne čudi
te, kolikšne količine tekočine 
lahko pritečejo iz vašega nosu.

Sploh so nosne sluznice 
mnogo bolj zanimive, kot si to 
običajno predstavljamo. Prav 
se prično razvijati šele med 
puberteto in okrnejo šele o vi
soki starosti. Zato je blizu mi
sel, da obstaja kakšna tesnejša 
zveza med nosom in tempera
mentom . . .

Nos porabi tudi precej ener
gije, ki jo dajemo našemu te
lesu s hrano. Nos ima namreč 
zelo važno nalogo, da zrak, ki 
ga vdihavamo, najprej ogre
je. Spomnite se, kako naglo 
ste prehlajeni, če morate pozi
mi zaradi nahoda vdihavati 
zrak skozi ustal Za vsakih 
500 kubičnih centimetrov zra
ka, ki ga pri vlažno toplem 
vremenu vdihamo, porabimo 
3,4 gramskih kalorij za segre
vanje, pri mrzlem in suhem 
zimskem vremenu pa celo 11 
gramskih kalorij. Torej nas 
tudi nos sili, da pozimi več je
mo kot poleti!

Vendar se tudi mnoga raz
položenja kažejo na našem no
su. »Duša se zrcali o očeh —  
srce pa o nosus, pravi star iz
rek. In res so znanstveniki 
raziskovali nosno sluznico in 
njene spremembe. Pokazalo se 
je, da na primer pri težkih 
razočaranjih pride do spre
memb o sestavi izločin nosnih 
sluznic, in sicer na alkalično 
stran. Z drugimi besedami: če 
smo razočarani, postaja izloč- 
nina naših nosnih sluznic 
manj kisla.

Razen navadnega, zelo ne
prijetnega in še bolj pogoste
ga nahoda, pa vplivajo tudi 
duševni procesi na naš nos. 
Primerjave kot »vihati nosi, 
"nekaj mi je prišlo o nosi in 
podobno govorijo o občutku, 
ki so ga imeli naši predniki, 
ko so pripisovali nosu kaj več 
važnosti, kot samo to, da po 
pijači pomodri.

Tako so ugotovili znanstve
niki, da na primer jeza, ki

IZ OTROŠKIH UST
Nekaj drobnih domislic, kot se 
jih naši otroci tako radi zne

bijo . . .
Očka je mamici pol za šalo, 

pol za res podaril za Novo le
to dolgo vrv za perilo, kakrš
no si je mamica že dolgo žele
la. In ko je nato prišla na 
obisk teta in opraševala male
ga loančka, kaj je komu pri
nesel Dedek Mraz, je Ivanček 
pogumno povedal: "Očka pa 
je podaril mamici petdeset 
metrov vrvi za obesiti se .. ."

Mali Dragec ima strica, ki 
trpi zaradi ploskih nog. Ko je 
nato nedavno tega šel mimo 
izložbe ortopedske delavnice, 
je videl o njej vložke za čev
lje in je zmagoslavno povedal 
mamici: "Poglej —  tukaj pa 
lahko kupiš že n a r e j e n e  
ploske noge!"

»požene kri o lica« vpliva tu
di na nosno sluznico. Žalost — 
posebno pa še solze, ki si išče
jo pot delno-tudi skozi nos — 
prav tako vplivajo na naš vo- 
halni organ. V Ameriki (česar 
vsega tam ne počno!) so ugo
tovili s poskusi tudi, da ima
jo različni duševni vplivi na 
nos zelo različne učinke.

Prav posebno važno je to 
pri alergičnih — preobčutlji
vih — ljudeh. Mnogi zdravni
ki trdijo, da se astma, danes 
tako pogosta bolezen, začne v 
nosu in šele nato pride do 
bronhijev.

Vendar bi vodilo predaleč, 
če bi hoteli opisati vse, kar ie 
v zvezi z našim nosom. Za
pomnimo si torej predvsem 
osnovno resnico: mnogokrat 
tiči tudi d  tako nezanimivih 
rečeh, kot je nos, mnogokaj 
zanimivega!

E n k r a t  p r a k t i č n a  m o d a  t u d i

z a  ž e n sk o  p e r ilo
Kljub temu, da na eni strani 

sili »namišljena« moda žene k 
temu, da izpostavljajo pozimi 
zaradi »elegantnega« perila svo
je zdravje nevarnosti, se v sve
tu vedno bolj uveljavlja moda 
»praktičnega« zimskega perila, 
ki ni nič manj lepo, le mnogo 
bolj toplo in zdravo.

Značilna za letošnje zimsko 
perilo je majica z dolgimi ali 
kratkimi rokavi, ki jih izpo
polnjujejo tudi daljše ali kraj
še tesno prilegajoče hlačke. Na 
sliki nam to ponazarjata skici 
1 in 2. Material, iz katerega je 
perilo, je bombaževinast mako, 
lahko pa tudi čista volna in mo
rebiti dralon —- to je novo 
umetno vlakno, pomešano z 
volno.

Volnena majica na skici 1 je 
značilna po visokem, patentno 
pletenem pasu in globokim iz
rezom v obliki »V«, ki sega vse 
do začetka patent-pletenja. Iz
rez lahko obšijemo z rahlo, ozko 
čipko, s katero lahko obrobimo 
tudi udobne rokave. Če plete

mo same, bo majica še lepša, 
če prekinemo pletenje z rahli
mi vzorčki.

Podobno je pleten tudi prsni 
del srajčke, kot jo vidimo na 
sliki 4. Patentno pleten del se 
tesno prilega telesu. Majice oz. 
srajčke po skicah 1 in 4 dopol
nimo s poljubno dolgimi hlač
kami, medtem ko predstavlja
ta skici 2 in 3 garnituro za zelo 
hladne dni. Majica z dolgimi 
rokavi iz mako-volne ima to 
prednost, da varuje kožo pred 
grobo volno zimskih pulovrov,

ki so letos tako zelo v modi. 
Tudi za to majico velja Širok 
patentno pleten pas, globok iz
rez in čipke v okras.

Za nego zimskega perila ve
lja isto kot za ostalo lahko pe
rilo. Nikar ne čakajmo, da po
stane umazano in ga čim več
krat perimo. Pri tem uporab
ljajmo samo mlačno vodo in 
mila pralna sredstva, sušiti jih 
pa ne smemo na zelo vročem 
prostoru — morda v bližini pe
či ali podobno, temveč na sred
nje toplem mestu.

ZA POMOČ SODOBNI GOSPODINJI:

NEKAJ »NAGLIH« JEDI
Pod »sodobno« gospodinjo razumemo navadno ženo, ki ni 

gospodinja, temveč je  prav tako uslužbena kot mož, le da ima 
razen svojega poklica še skrb za dom, kuho, otroke itd. itd. 
Takšni sodobni nepoklicni gospodinji — posebno če nima hišne 
pomočnice ali druge pomoči doma — se prav pogosto zgodi, da 
mora nekaj »na hitro« skuhati in za te priložnosti navajamo 
nekaj enostavnih in naglih receptov:

JABOLČNI PRAŽENEC:
Osnova je navadno testo za 

praženec, dodajmo še nekaj 
kapljic olja, morda celo konja
ka, da bo bolj okusno, nato pa 
narežemo vanj na drobne koc
ke razrezana jabolka — toda 
šele, ko se je testo že začelo 
pražiti. Ko praženec tako do
bro prepražimo, ga na obeh 
straneh posladkamo in še en
krat obrnemo v posodi, da se 
sladkor nekoliko karamelizira 
— in zelo okusna jed je v ne
kaj minutah pripravljena.

ŽEMLJEV PRAŽENEC:
V mleko stremo nekaj jajc, 

dodamo ščepec soli in dobro 
premešamo. V to tekočino na
močimo razrezane ostanke be
lega kruha ali žemelj. Pražiti

moramo v precej masti in do
bro obračati! Kot dodatek je 
lahko zelo dobro namočeno su
ho sadje ali kompot.

PRAŽEN KRUH:
Rezine belega kruha namaže

mo z marmelado ali jetrno pa
šteto in pokrijemo z drugim 
kosom, nato vse skupaj namo
čimo v mleku, v katerega smo 
zatolkli nekaj jajc. Takšne 
kose kruha lepo opražimo. Če si 
želimo k temu še »naglo« oma
ko, skuhamo nekaj vina, v ka
terem so se nakuhale rozine in 
nekoliko naribane limonove lu
pine, sladkor, voda in Cimet. 
Če smo se pa odločile za jetrno 
pašteto kot namaz, tedaj servi
rajmo k praznemu kruhu sa- 
lato, kisle kumarce in podob
no.

NAGLA JAJČNA JUHA:
Kadar smo že siti prežganke 

in goveje juhe iz konserv, 
skuhajmo »naglo« jajčno juho. 
Zmešajmo nekaj jajc s ščepe- 
cem soli, k temu dodajmo 
enako količino naribanega suhe
ga sira in belih drobtin, vse to 
nato skuhamo v vreli vodi.

TESTENINA —
ENKRAT DRUGAČE:
Na vroči masti zarumenimo 

nekaj čebule, nanjo potem vr
žemo srednje mehko skuhano 
testenino (makaroni, špageti, 
polžki, rezanci) in ko dobro na 
ognju premešamo, prelijemo z 
nekaj jajčki, kamor smo prili
le nekaj žličk mleka, naseklja
ne klobase, šunke, skuhanega 
mesa ali sira. Dodamo lahko 
tudi malenkost paradižnikove 
mezge. Vse to dobro prepeče
mo in serviramo s kakšno sala- 
to. kislimi kumarami in podob
no.

IN ŠE ŠUNKARICA —
TUDI DRUGAČE
V mleku natopimo 5 žemljic, 

dodamo 7 žličic naribanega sira, 
20 dkg sesekljane šunke. 3 ru
menjake in sneg 3 beljakov. 
Vse to dobro, zmešamo in vlije
mo v formo, katero smo prej 
dobro namazale z mast jo in po
sipale. z drobtinami- Pečemo 
slabe pol ure na močnem ognju.

VARIACIJE
NA OVRATNIK

Moda se  sp rem in ja  — 
to  j e  jasn o , s ic e r  bi ne  
b ila  m oda. Toda takrat,' 
k ad ar nim am o na razpo
lago sred stev , da bi j i  
s le d ilo  v vseh  n jen ih  m u
hah, s i  bom o z nekaj 
sp retn osti in okusa pom a
g a le  na m nogo c e n e jš i  
način  — in k lju b  tem a  
a e  bom o »za m odoc. Le
tos  bo to še  to lik o  laže, 
k er  p red p isn je  »uradna« 
moda o b lek e  z razm ero
ma ze lo  enostavn im  k ro
jem , pri katerem  bodo  
igrali važno v logo p osa
m ezni pom ožni »rekviziti«  
kot ovratn ik , broška, pas,
Šal itd.

Edino eno g lavn o  sm er
n ico  dajo leto šn ja  moda 
za ovratn ike: n ik o li ne  
sm ejo  biti tesn o  ob vra- 
tn, tem več n ag in ja jo  bolj 
k o b lik i »šala-ovratn ika. 
f s e  osta lo  je  p repuščeno  
ok asu , fa n ta z iji in  — de
narnim  m ožnostim  vsak e  
žea e  sam e, ozirom a n je 
ne š iv ilje . D a bi pom aga
l i  našim  ženam  pri izb i
ri, p rinašam o tokrat sk i
ce  za vrsto  ovratn ičkov, 
k i bodo leto s  v modi in 
k i  j ik  lah k o  za m ali d e 
nar napravim o sam e, a li 
si dam o nared iti.

Naj vam jih  predstavim o:
O  m ehko drapiran , v  rahli p en tlji  

zavezan ovratn ik . N ajp rim ern ejši 
m aterial: šifon;

O  b eli »pikec-nvratnik iz s to ječega  
obroča in kom bin iran  s preko  
n jega  položen im  »deškim a o v ra t
ničkom ;

O  prva varianta na zavih an  o vrat
n ik , z n ataknjeno rožo;

O  Širok, n ep rilegajoč  se  ovratn ik , 
z obročem  pod njim , k i s e  sp re
daj za k lju ču je  z m ajhno p en tljo ;

O  druga varian ta zavih an ega ovrat
nika s p rišitim  m ajhnim  n a š it
kom;

O  ok rogel ovratn ik  z dvem a p rav i
ma gum bom a zapet;

O  obšita oglata  ob lik a  ovratn ik a  z 
m ajhnim  našitkom  za gnm be;

Lepo sramoto je pripravil 
svoji mamici Milanček, ko je 
pripovedoval sosedovim, ki so 
kupili nov pralni stroj in go
vorili tudi o stroju za umiva
nje posode. Tedaj je namreč 
Milanček z najbolj resnim 
obrazom dejal: "To ni nič! Pri 
nas sploh ne rabimo takšnega 
stroja, ker pri nas ose krožni
ke naša mucka poližete"

300 kg težkega prašiča je zre- 
' dila kmetica Frančiška Štefu- 

nec iz Vanča vesi. Štefanecova 
je znana kot dobra gospodinja.

Svojstven rekord sta zabele
žila tudi Franci in Rozika Gi- 
der, posestnika iz Tišine, saj 
imata 4 mesece, starega bikca, 
ki tehta kar 200 kg. G

O  dvojn i ovratn ik  v fran cosk i o b li
ki;

O  dvojn i ša l-ovra in ik ;

O  dvojn i zavih ani ovratn ik  z ra li-  
ranim i trak i, zavezan im i v m ajh
ne p en tlje .

Nekaj, o čemer mnogo govorimo, o čemer pa zelo malo vemo:

Moč žensk ih  horm onov
Znani ameriški fizik Villiam Ley, za ka

terega mislijo, da sodi med največje astro- 
navtične strokovnjake, je nedavno izjavil, 
da bodo prvi potniki v vesolje — ženske. 
Moški so po njegovem prepričanju preveč 
nežni, njihov organizem ne bi zdržal vseh 
pretresov. To Leyevo prepričanje se tudi 
strinja z rezultati najnovejših raziskovanj v 
medicini. Zdravniki namreč prihajajo vedno 
bolj do spoznanja, da je ženska, čeprav za
ostaja po moči mišic za moškim, vendarle 
nad njim, kadar gre za totalno mobilizacijo 
vseh rezerv življenjske energije.

Med prvimi pojavi je opozorila zdravni
ke na to ženska vzdržljivost pri potapljanju. 
Mala, drobna, komaj 150 centimetrov viso
ka žena Silvia Jakobs je presegla svetovni 
rekord v potapljanju, razen tega pa na sebi 
preizkusila prvo novo teorijo o dihanju v 
globini 130 metrov pod gladino s pomočjo 
posebne mešanice kisika, dušika in helija. 
Medtem ko so se najmočnejši mornarji in 
potapljači vračali iz potapljanja v takšne 
globine na pol mrtvi, je Silvia jakobs pri
plavala na površino sveža in čila, priprav
ljena takoj za ponovitev poskusa.

Znano je, da je povprečna življenjska 
doba žena na vsem svetu daljša, kot pri 
moških. V Franciji je ia razlika povprečno 
šest let, na Nizozemskem in Švedskem štiri

in pol, v ZDA pa celo osem let. Leta 1930 
je bilo v ZDA še približno dva milijona 
več moških kot žena — danes pa je soraz
merje že obratno! Če se bo zmanjševanje 
števila moških nadaljevalo v takšnem tem
pu, bo leta 1975 v ZDA že za 3,600.000 mo
ških manj kot žensk in zato se ne smemo 
čuditi nekemu senatorju iz Tennesseeja, da 
je že predlagal v senatu zakon o — mnogo
ženstvu.

Zdaj pa nastaja vprašanje — odkod ta 
pojav?

Mnogi pripisujejo daljše žensko življenje 
bolj urejenemu načinu življenja, manjšemu 
uživanju alkohola, nikotina in večjemu utru
janju moških pri delu. Toda to se je po
kazalo kot zmota!

Ameriški pastor Francis Madigan je 
pregledal življenje okrog 41.000 menihov in 
nun. vse njihove bolezni, vzdržljivost, dol
gost življenja in ostalo. Pri tem so ti menihi 
in nune živeli že od leta 1900 do danes 
oziroma do svoje smrti v enakih pogojih. Re
zultati te njegove ankete, katere je nedavno 
objavil, kažejo, .da živijo ti menihi povpreč- 
uo 4 leta manj, kot nune. Razen tega je 
odkril, da nune ne bolujejo zaradi Istih bo
lezni, kot moški. Ugotovil je, da so žene

sicer bolj občutljive pri nalezljivih boleznih, 
ki so jih do odkritja antibiotikov neusmi
ljeno kosile, da so pa skoro imune pred bo
leznimi žil (poapnenje), izliva krvi v mož
gane, miokarditisa itd.

Vse te prednosti ženskega organizma pred 
moškim, pripisuje moderna medicina žen
skim hormonom, ki so po mnenju mnogih 
znanstvenikov hormoni mladosti in zdravja. 
Kanadski profesor Hans Seil je nedavno 
ugotovil, da se poveča izločevanje ženskih 
spolnih hormonov v času nosečnosti od 0,05 
na 10 miligramov. Vzporedno s tem pove
čanjem števila hormonov se naglo poveča 
tudi hipofiza, to je žleza, ki koordinira in 
zagotavlja harmonijo organskih reakcij. 
Ženski hormoni tudi neposredno vplivajo na 
neuro-kemijske mehanizme, ki zagotavlja
jo telesu obrambo pred zunanjimi vplivi. 
Med nosečnostjo organizem mobilizira vse 
hormone, da bi tako zagotovil vso mogočo 
pomoč za mater in otroka. Zanimivo pa je, 
da hipofiza obdrži svoj povečan obseg tudi 
po končani nosečnosti.

Zato so začeli zdravniki vedno bolj upo
rabljati ženske hormone v zdravilstvu — 
saj se je pokazalo, da so v mnogih primerih 
omogočali naravnost neverjetne uspehe.
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Atomski vohun Dr. Fuchs 
raziskuje v zaporu

Kot piše neki švedski list, je dr. Klaus Fuchs, britanski 
atomski znanstvenik, ki so ga leta 1950 obsodili zaradi 
atomskega vohunstva na 14 let ječe, uredil v jetniški ce
lici pravcat laboratorij. Upravnik jetnišnice, ki hoče ko
ristno uporabiti jetnikove sposobnosti, je obsojenemu 
znanstveniku dal na razpolago vso knjižnico, v kateri so 
tudi knjige z zadnjimi znanstvenimi odkritji. Ko so Sov
jeti izstrelih prvi sputnik, je Fuchs zahteval, naj mu do
volijo, da bi v celici proučeval atomsko gorivo za rakete 
kot tudi pot umetnih satelitov.

Od tega dne dobiva Fuchs stalno obiske: mnogi an
gleški znanstveniki prihajajo k njemu celo v celico, da 
bi razpravljali z njim o problemih jedrske fizike. »V 
resnici« — piše švedski list — je celica Klausa Fuchsa 
postala pravcati atomski center.«

TRAGEDIJA ZARADI KONJSKEGA REPA
Trinajstletna Barbara Paschen, učenka iz Hamburga, 

je imela najlepši konjski rep v razredu. Toda na očetovo 
zahtevo si je deklica morala odstriči konjski rep. Ko pa 
je izgubila ta svoj okras, se je nesrečna Barbara vrgla 
skozi okno. Zdaj se zdravi v neki bolnišnici zaradi zloma 
hrbtenice.

VZHAJAJOČA ZVEZDA NA OPERNEM NEBU
Šestindvajsetletna Ana Cerchetti, sopranistka opere v 

Neaplju, ki je po škandalu z Mario Callas v rimski operi 
prevzela njeno vlogo v operi Norma, je doživela po prvi 
predstavi ovacije, kakršnih v Rimu ne pomnijo desetlet
ja. Še dvajset minut po koncu predstave je tritisoč gle
dalcev navdušeno ploskalo mladi pevki. Italijanska agen
cija Ansa je sporočila: »Nocoj se je v rimski operi rodila 
nova zvezda.« Visoki funkcionar rimske opere pa je iz
javil: »Ne spominjam se takih ovacij od Carusovih ča
sov.« (Carusa imajo za največjega tenorja vseh časov).

RED SKELTON — TEŽKO BOLAN
Znani filmski igralec, komik Red Skelton, dobro znan 

tudi našemu filmskemu občinstvu, je dobil težak napad 
srčne astme in so ga v resnem stanju prepeljali v bol
nišnico. Red Skelton ima astmo že mnogo let. Zadnji na
pad je dobil, ko je doma gledal televizijo.

DIPLOMATSKA TATVINA
v Rimu

V Rimu so sp oročili, da so 
neznani tatovi vlom ili v v ilo  
T averna, uradno rezidenco  
am eriškega v e lep oslan ik a  v 
Rimu Jam esa Zelerbacha in 
odnesli n jegov i soprogi nakit 
v vrednosti trid eset tisoč do
larjev .

Č eprav so Ita lijan i posla li 
sv o je  n a jb o ljše  d etek tive , 
Am eričani pa funkcionarje  
ob veščeva ln e  slu žb e, še  ved
no niso  našli stor ilcev . Niso  
m ogli n iti ugotoviti, a li je  
dragoceni nakit ukradel kdo 
od slu žab nikov v e lep o sla n i
štva , a li pa so tatovi prišli 
od »zunaj«. To drugo bi bilo  
m nogo slab še, saj obdaja v e 
lep oslan ik ovo  rezidenco v i
sok zid , štev iln i p o lic isti pa 
jo  stra ž ijo  dan in  noč.

Krajo j e  odkrila  osebna  
sobarica, ki je  hotela v k a
seto z d ragu lji dati nekaj 
dragih kam nov, ki jih  j e  go
spa Zelerbachova nosila  na 
p rired itv i v ečer poprej. Izg i
n ila  je  diam antna ig la , zlata  
ogrlica  in  par diam antnih  
uhanov.

Vsi ita lija n sk i lis t i  p osve
čajo  velik o  pozornost tej  
tatv in i in jo  im en u jejo  n a j
v eč jo  »diplom atsko tatvino« 
v zadnjih  »tridesetih letih . 

Prim erjajo  jo  sam o s krajo  
denarja  in dokum entov iz 
tresora n em šk ega v e lep o s la 
ništva  pred m nogim i le ti.

N ajbolj pa vznem irja  ita li
ja n sk o  p o lic ijo  in A m eričane

to, da so b ili diam anti v pro
storu, sam o dve sobi o d d a lje 
nem od spaln ice Zelerbucho- 
vih, in da n ihče od štev iln ih  
služabnikov ni opazil nič  
sum ljivega.

V eleposlan ik  ne bo utrpel 
nobene škode, ker je  bil na
k it zavarovan. Zavarovalna  
družba, ki bo m orala izp la 
čati zavarovalnino, je  že raz
pisala nagrado dva m ilijona

lir  za tistega , ki bo odkril 
zlik ovce . Nagrada' p red stav
lja  okoli d eset odstotkov  
vrednosti nakita.

K aže, da ve lep o sla n ik i  
Združenih držav v Rimu res 
nim ajo sreče. N ajprej j e  Ze- 

' lerb ach ova prednica v e lep o 
slan ica  Clara Luče tožila , da 
so jo  h oteli zastrupiti, zdaj 
pa še  ta tatvinal

SEDEM LET
po nedolžnem  v ječi

Ob Novem  letu  je  p r iše l iz 
ječ e  Po issy  v Parizu M ichel 
M ariani. C elih  7 le t  je  p re
sedel po nedolžnem  v ječ i,  
ker se je  š e le  zdaj izk azalo, 
da ni k riv  za umor, za k ate
rega so  ga d o lž ili.

Leta 1950 so  štir je  m ask ira
ni lju d je  napadli b lagajn ika  
neke p arišk e banke in mu 
ugrabili ak tovk o z m ilijonom  
frankov. P o lic ija  je  aretirala  
nekega R eneja  S avvageona, 
ki je  izdal še  dva svoja  po
m agača. Ob istem  času j e  pri 
šel na p o lic ijo  neznanec, ki 
je  povedal, da je  četrti na
padalec M ichel M ariani. Ma 
rian ija so zaprli, k er  je  v Ča 
su napada bil na tem trgu 
Zaman je  p oja sn jev a l, da sta 
nuje tam. N ajh u jše  je  b ilo , 
da j e  proti M arianiju nasto

pil kot priča n ek i A rsen  
G odard in izp oved al, da je  
v id e l M urianija, kako je  so
deloval pri razbojn ištvu .

M ariani se  je  po svojem  
branilcu tudi v je č i  ce lih  se 
dem let boril za r e v iz ijo  pro
cesa . Med tem  časom  so u je li 
nekega tatu avtom obilov in ta 
je  izp oved al stv a r i, zaradi 
katerih  so  zdaj zaprli G o
darda in še  nekega od vetn i
ka. Izk azalo  se  je  nam reč, 
da sta  ta dva sod elovala  pri 
ropu, za katerega je  b il ob 
sojen  M ariani.

V ŽIVLJENJU SE DOGAJAJO

neverjetne stvari
Kako je nemška 

„ P E P E L K A “ našla 
indijskega princa

Življenje kljub vsemu piše le najbolj čudne 
romane. Te dni se je ponovila tista znana pravljica 
o Pepelki in kraljeviču. »Repriza« je bila v malem 
rudarskem mestu Raesfeldu v Westfaliji. Anne 
Marie Hildebrandt, 21-letna hčerka rudarja, je sla
vila zaroko z indijskim princem Kersey Gudze- 
rom, ki ima razen svojega kneževskega naslova 
tudi velika industrijska podjetja v Aziji.

Roman te zaroke se je začel pred nekaj leti v 
Londonu, kjer je delalo mlado dekle. V Londonu 
je Anne Marie hodila na tečaj angleškega jezika. 
Skupina tujih študentov je priredila nekega dne 
majhno slovesnost, pri kateri sta se Anne Marie in 
princ Gudzer spoznala.

To je bila ljubezen na prvi pogled. Vendar 
trezna Nemka ni hotela podleči čarom vzhodnja
ške ljubezni, ker je dobro vedela, kakšna socialna 
razlika je med njo in indijskim princem. Toda 
mladi princ je mislil popolnoma resno. Odpotoval 
je v Bombay in tam prepričal svoje sorodnike, 
med katerimi so štirje maharadže in dva radže — 
da so privolili v zaroko s hčerko »vestfalskega ru
darja. Ves srečen se je vrnil v London, kjer je 
sporočil veselo vest svoji »Pepelki«.

Odpotovala sta na dekletov dom, kjer je Anne 
Marie zelo presenetila svoje starše. Sprva ji niso 
hoteli verjeti. Ko pa jih je obiskal princ s svojimi 
sorodniki, ki so »uradno« zaprosili za roko njihove 
hčerke, je bila v mestu svečanost, katere so se 
udeležili vsi prebivalci.

A LI J E  JUŽNI T EČ A J NA SUHEM A LI NA MORJU?
Med u čen jak i vlada že od 

o d k ritja  Južnega tečaja  raz
lično m n en je o tem , a li je  
ju žn i tečaj na kopnem  a li na

m orju, ali b o lje  rečen o , kaj 
je  izpod d eb elega  s lo ja  leda  
in snega, k i pokriva  ju žn i 
zem ljin  teča j. V začetk u  lan 
sk ega  d ecem bra se  je  ra zši
rila  v est, da je  sku p in a am e
rišk ih  zn a n stv en ik o v , k i je  
raziskovala  ta problem , ugo
tov ila , da j e  ju žn i tečaj na 
suhem , n ek aj sto  m etrov iz 
nad m orske g lad ine.

R azisk ova li so z n ajp reciz -  
n ejšim i se izm ografsk im i in 
strum enti. V b liž in i tečaja  
so pripravili n ek aj e k sp lo z ij  
z ze lo  m očnim  dinam itom  in 
izm erili o d b ija n je  zvočnih  
va lov  od ta l. Na ta način  so 
u g o to v ili, da je  pod k ak ih  3 
tisoč m etrov d eb elim  slojem  
led a kopn o, k i je  300 m etrov  
nad m orsko glad ino.

Z n anstven ik i so  u gotov ili, 
da tudi led en i s lo j  ni en a 
kom eren. Zgoraj j e  n a jta n j
ši s lo j  gostega sn ega in le 
da, potem  ze lo  trd ega leda,

a p retežn i del pa je  čist 
sn eg , ki j e  zaradi visokega 
p ritisk a  ze lo  stlačen . Za zem
ljo  izpod tega  sn ega pa pred
v id ev a jo , da je  skalnata. Se
izm ografi p ra v ijo , da zaen
k rat še  n iso  m ogli izračunati, 
k o lik o  je  stara  led en a ode
ja , k i pok riva  skoraj vso 

A n tark tik o . Tudi še  ni ugo
to v ljen o , a li j e  vsa  Antarkti
ka na trd ni zem lji.

R azisk o v a lc i so  napravili še 
en o zan im ivo  od k ritje . Ugo
to v ili so , da j e  pod soraz
m erno ten k o sk o rjo  snega ze

lo  trda p la st. led u . Zaradi 
m eh k ega  sn ega  so se  doslej 
lah k o sp u šča la  na njem  samo 
la žja  le ta la , k i so im ela smu
či. Č e pa b i izk op ali v glo
bino kakih  d e se t  metrov 

startn e  s te z e , b i se  na trden 

led  lah k o  sp u šča la  tudi težka 

le ta la  z navadn im i kolesi.

proizvajata svoje niti! Še vedno ne ve, ka
ko delujejo fermenti in kako nastajajo be
ljakovine v celici. Ne vemo še, kako delu
je vitamin D na rast kosti, kako sta nasta
jala premog in nafta in v laboratorijih še 
ne moremo ustvariti asimilacije ogljikove 
kisline, s katero rastline pod vplivom sonca 
ustvarjajo na milijarde ton ogljikovih tva
rin. Še vedno nimamo sredstev, ki bi uničila 
viruse, ki povzročajo bolezni in škodljive 
žuželke. Še vedno ne moremo sintetično pro
izvajati živil.

Končno so ostala še nerešena mnoga 
bistvena vprašanja o nastanku človeka. Ve
mo sicer, da imata človek in človekolika 
opica isti koren, toda znanstveniki še niso 
mogli odgovoriti na vprašanje, v katerem 
geološkem obdobju je obstajala edina vrsta 
človekolikih opic, kje se je izolirala, kdaj 
so te opice začele hoditi vzravnano in 
dobile take pogoje tipično človeškega or
ganizma, velikih možganov, kdaj in kje se 
je ta vrsta opic spremenila v človeka. Nere
šeno je tudi še vprašanje nastanka ra s .__

ŠALJIV
REPORTER
VTIKA
NOS...

T e dni j e  tu jec  ob isk al 
našo Soboto. Iz d olgega časa  
je  stop il v h išo  v  centru  m e
sta , k jer  p iše  nad vrati: CI- 
TALNICA-KNJI2NICA. Vko
pan je  obsta l, ko so  ga ob 
stop ile  ž en e  s centim etri 
okrog vratu in vprašale: — 
A li že lite  dati kaj šiv a t . . ?

Sobočance ta napis ne m o
ti, saj v s i v e d o ,  da je  
lju d sk a  k n jižn ica  v  klubu

JLA na Iv a n o c ijev i c e sti in 

štu d ijsk a  k n jižn ica  v gradu, 
p rvo n adstropje.

Edino tu jci n e m orejo  v e 

deti, da j e  napis sam o s lu 
čajn o  osta l, čep rav se  je  či-  

ta ln ica -k n jižn ica  p r e se lila  že  

pred letom  ( ? ) . . .
*

Čemu sto je  tab le: PREPO 
VEDANO  KOLESARJENJE ob

gradu v p arku, če  pa se vsi 

v o z ijo  — tudi m iličniki?

O Čividno je  dovoljeno se
v o z iti s  k olesom  po parka 

ok rog gradu m im o nesmisel
nih  tab el.

T a b le  n aj kar sto jijo , mo

g o če  bi p rep lesk a li le  bese
do »prepovedano« v: DOVO

LJENO! Morda bo kdo potem
n alašč še l peš . . .

K a j  š e  n e  v e m o !
(Veliko znanstvenih ugank še ni rešenih)

M in ilo  je  še  en o  le to  v e l i k ih  z n a n s tv e n ih  o d k r i t i j .  V  te m  le tu  je  č lo v e k  p o s la l  
v  o se m ir je  sv o ja  p r v a  d v a  o d p o s la n c a . P o sre č ilo  se m u  je  z r a d io a k t iv n im  ža rč e -  
n je m  s p r e m e n it i  d e d n e  la s tn o s t i  ž i v ih  b i t i j .  T o d a  o sta lo  je  še  m n o g o  n e r e š e n ih  o p ra -  

_ ša n j, k i  j i h  z n a n s tv e n ik i  še  n iso  u s p e li  re š iti.

V svetu atomov so se pripetile lani ve
like spremembe. Takoimenovani zakon 
»pariteta« je izgubil svojo veljavo. Odprla 
so se nova vprašanja, ki jih znanstveniki 
še niso rešili. Tudi v geografiji je še velika

ANEKDOTA
RA ZSIPN IŠTV O

B iv š i  a n g le š k i  f in a n č n i  m in is te r  
P e te r  T h o r n y c r o f t ,  k i  je  p r e d  n e d a v 
n im  o d s to p il, je  im e l o  n e k e m  š k o t 
s k e m  m e s tu  g o vo r , o  k a te r e m  je  p o 
s lu ša lc e  p o z v a l  k  v e č je m u  v a r č e v a 
n ju . D ru g eg a  d n e  je  o p o z ic ijs k i  l is t  
n a p isa l:  sM a r n i  to  n o o  d o k a z  ra z-  
s ip n iš tv a  b r i ta n s k e  v la d e ?  D a la  je  
s v o je m u  m in is tr u  d n e v n ic e , d a  p o z i 
v a  Š k o te ,  n a j  v a r č u je jo !

nerešena uganka: ali se južnoameriški Andi 
nadaljujejo v zapadni Antarktiki? Te pla
nine so popolnoma podobne Andom. Kako 
so povezane? Če bo rešeno to vprašanje, bo 
rešena največja uganka v geografiji.

37. Oboroženi s pištolami so Mrki, Silni in Sloki odšli iz 
taborišča. Hodili so počasi in le malo govorili med seboj. Mrki 
je šel spredaj in pred vsakim grmičem postal. »Ali te je strah, 
da se tako obiraš?« je zbadljivo dejal Silni. »Če bi poznal pot, 
bi vaju jaz vodil. Kako bo šele na oni strani meje, če ti je že 
»edaj upadel pogum. Jaz se nikogar ne bojim!« Mrki se ni 
oglasil, vendar ga je imelo, da bi mu zabrusil v odgovor nekaj 
brepkih. Sloki je vprašal: »Je še daleč do reke?« »Ne sprašuj 
tako neumno, saj sam dobro veš, tudi ti si iz teh krajev,« je 
rakci Mrki in stisnil zobe. Nocoj je bil slabe volje in ni mu 
bilo za pogovor.

38. Prispeli so do Mure. Posedli so na nahrbtnike in nekaj 
časa počivali. Mrki je zašepetal: »Tako, zdaj se pripravita. Iti 
moramo.« Čeprav ni videl spremljevalcema v obraz, se mu je 
zdelo, da nista bila posebno navdušena. Ni se motil, kajti že 
se je oglasil Silni: »Kako bomo prišli čez? Kje imaš čoln? 
Menda ne bomo plavali. Voda je deroča.« Mrki se je zarežal: 
»Ti si pravi! S čolnom bi rad na drugi breg! Kako pa sem jaz 
zadnjič prišel čez Muro? Menda sem jo kar preskočil ali pre
letel. Le poženita se v vodo. Muro moramo preplavati. Poj
di mol«

39. Med šumenjem vode je bilo slišati, kako so si s plava
njem pomagali dalje. Silni je nerazločno godrnjal, a Sloki je 
vzdihoval, Mrki pa je preklinjal sebe in svet. V mrzli vodi so 
ga obletavale čudne misli. Zopet se je spomnil svojih domačih. 
Pred očmi je imel mater in njeno pismo, pomislil je tudi na 
Reziko. Zahrepenel je po dekletu. Rad bi jo videl in govori! 
z njo. Zaželel si je, da bi se spet videvala, kakor pred leti. 
Pomislil je tudi, ali ga ni morda pozabila. Ob slovesu mu je 
rekla, da ga bo čakala dolgo, dolgo, celo več let. Ah ga še 
čaka? Ali sploh ve, da še živi? — Tedaj je zrak pretreslo 
streljanje.

I POMURSKI VESTNIK. 30. JAN. 1958

V astronomiji še ne vemo, ali se vsemir- 
je širi enolično, hitreje ali počasneje in še 
vedno je neznana tajna njegovega nastan
ka. V medicini še vedno niso odkriti vzro
ki, lastnosti in zdravljenje raka. Se vedno 
ne vemo, ali nastaja naglo povečanje obo
lenj raka na pljučih zaradi kajenja, neči
stega zraka, prejšnjih pljučnih obolenj ali 
pa kakšnih drugih vzrokov, ki jih še ne 
poznamo. Tudi tega ne vemo, ali obstajajo 
tvarine, ki bi tako uspešno uničevale raka, 
kot to lahko delajo antibiotiki pri nekate
rih drugih boleznih.

Znanost o prirodi pomaga človeku, da 
spreminja lice zemlje. Toda tu še vedno 
doživlja poraze. Plodna polja, ki jih ustvar
ja iz pustinj, se spreminjajo včasih nazaj 
v pustinje, v umetnih jezerih umira življe
nje. Človek še ne pozna mehanizma pri
rode. S svojimi posegi v njo večkrat po
ruši čudovito ravnotežje njenega mehaniz
ma. Se precej časa bo trajalo, preden bo 
človek to dodobra dognal.

V kemiji je človek že daleč napredoval. 
Danes izdeluje umetne niti, ki se po svojih 
svojstvih ne razlikujejo od prirodnih. Toda 
še vedno ne ve, kako pajek in sviloprejka
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